
 تبادل پيام ها 
 براي مذاكرات رفع تحريم ها 

برقرار است

1( پس از دوره اي از رش��د، 
تحولات اخير بازار س��رمايه 
كشور، موج انبوهي از نگراني 
را مي��ان س��رمايه گذاران 
و اساس��ا فعالان اقتصادي و 
عموم م��ردم ايجاد كرده كه 
لازم اس��ت در خصوص آن 
شفاف سازي ش��ود. پس از 
نزولي ش��دن ش��اخص، بس��ياري مي خواهند بدانند 
ريشه هاي اين نوسانات نزولي چيست؟ آيا مانند ادعاهايي 
كه قبلا طرح مي شد اين نوسانات براي جبران كسري 
بودجه دولت اس��ت؟ از سوي ديگر براي مواجهه با يك 
چنين بحران هايي چه بايد كرد؟ واقعيت آن است كه هنوز 
تصوير شفافي به )جز شايعات( از چرايي بروز يك چنين 
بحران هايي وجود ندارد، به نظر مي رسد، رشد سريع بازار 
سهام طي هفته هاي اخير، باعث شده بازار با چنين شوكي 
مواجه شود. اين روند باعث شده عده اي تمايل به فروش 
پيدا كنند و وقتي مكانيسم ماشه در بورس فعال مي شود و 
گروهي اقدام به فروش مي كنند، بقيه هم به سمت فروش 
حركت مي كنند و موج هاي��ي اينچنيني در بازار ايجاد 
مي شود. اما وقتي با برخي از دوستان، اساتيد وبزرگان 
درباره بازار صحبت مي كردم، همگي معتقد بودند اين 
وضعيت گذراست و ادامه دار نيست. ممكن است تا يك 
هفته يك چنين شرايطي ايجاد شود اما به اعتقاد من بازار 
به مسير رشد بر مي گردد؛ از اين نوسانات عبور مي كند 
و به دالان صعودي مي رسد.چرا كه فندامنتال هاي بازار 
وضعيت خوبي دارند و نشانه اي از ركود مشاهده نمي شود.

2( اما مهم تر از چيستي شرايط با بازار چگونگي مواجهه 

با اين شرايط اس��ت. برخي اشاره مي كنند كه صندوق 
تثبيت بورس بايد ورود كند و ض��رر را به دوش بگيرد، 
برخ��ي حتي پا را فرات��ر مي گذارند و از ض��رورت ورود 
صندوق توسعه ملي براي حل مشكل صحبت مي كنند. 
اما بايد ديد در ساير اقتصادها براي يك چنين شرايطي 
چه راهكاري ارايه مي شود؟ اين راه حل ها كه يك نفر يا 
يك ساختار به ميدان بيايد و مشكلات را جمع كند، يك 
معنا دارد. اينكه يك زياني وجود دارد و يك نهاد قدرتمند 
مي تواند مشكلات را حل كند. من اصولا با يك چنين 
راه حل هايي مخالفم. سال ها قبل كه صندوق تثبيت و 
صندوق توسعه ملي وجود نداشتند، همواره انگشت اتهام 
به سمت بانك ها بود تا ورود كنند و زيان ها را بخرند. اين 
روند ادامه داشت تا در برنامه هاي پنجم و ششم، بانك ها 
از سرمايه گذاري برحذر داشته شدند و ديگر كسي به فكر 
بانك ها نيفتد. اما با ظهور صندوق هاي توسعه اي و تثبيت 
باز هم فيل برخي از دوستان ياد هندوستان كرد و مدام 
از خريد زيان توسط اين صندوق ها صحبت كردند. اگر 
به عملكرد اين صندوق ها نگاه شود، مشخص مي شود 
كه بازده اين صندوق ها از بازده بورس كمتر است، چرا 
كه مدام زيان خري��داري كرده اند. من اصولا به اين نوع 
راه حل هاي قهرمان محور اعتقادي ندارم، دنيا هم چنين 

راهي را نمي رود. 
3( راهكار معقول در س��طح جهاني آن است كه كاري 
كنيم كه بازار خودش به تعادل برسد، يعني اگر بازاري 
قصد تعديل يا رشد را دارد، خودش تبعاتش را قبول كند. 
دو نكته اي كه بسيار كمك كننده است، يكي بحث فروش 
اس��تقراضي )short sell( است. به اين معنا كه بازار از 
ادامه در صفحه 4 حالت يك طرفه خارج شود.   

مكانيسم ماشه در بورس
يادداشت-1

درب��اره نزول ش��اخص ها، 
بس��ياري از افكار عمومي و 
سرمايه گذاران مي خواهند 
بدانند در آينده چه خواهد 
ش��د؟ ب��ازار چه س��مت و 
س��ويي خواهد داش��ت و 
س��رمايه گذاران چ��ه بايد 
بكنند؟ آيا س��رمايه گذاران 
بايد سهام بخرند، بفروشند يا دست نگه دارند. واقع آن 
است كه بخش قابل توجهي از مشكلات سرمايه گذاران 
ايراني در برنامه اي است كه مي بايست در زمان خريد 
بايد تدارك مي ديدند اما انجام ندادند. اينكه بازار چه 
خواهد ش��د، بايد كنار گذاشته شود، چرا كه فايده اي 
ندارد! اما به نظرم مهم تر از نزول و صعود ش��اخص ها، 
بد نيس��ت كمي درباره حس و حال سرمايه گذاراني 
صحبت كنيم كه صعود و نزول شاخص ها طول و عرض 
احساسشان را به هم مي دوزد. نمي دانم آيا در همه جاي 

دنيا يك چنين وضعيتي وج��ود دارد، اما در ايران و با 
وجود نوسانات پي درپي سرمايه گذاري در بازار سرمايه 
بسيار دشوار است. سرمايه گذاري در بازار سرمايه كشور، 
توام با مشكلات فراواني است، هر روز خبري تازه از راه 
مي رسد و مش��كلي تازه مي آفريند. كافي است خبر 
نزول شاخص منتشر شود تا بسياري از سرمايه گذاران، 
روزشان خراب شود، تپش قلب بگيرند و بحراني را تجربه 
كنند. اخبار عادي براي ساير شهروندان براي شماره 
گذاران بورس، اس��ترس زا هستند. براي من چند روز 
تا ورود به چهل سالگي باقي مانده و به جرات مي توانم 
بگويم از همه لحظات زندگي ام  نهايت استفاده و لذت 
را بردم و تجربه  زيادي در دوره هاي مختلف زندگي به 
دست آوردم. هر چقدر كه جلوتر مي روم بيشتر به اين 
نتيجه مي رسم كه بايد از سرعت زندگي كردن مان كم 
كنيم و بر كيفيت آن بيفزاييم، زندگي براي ما ايراني ها 
روي دور تند است و پر از اضطراب و نگراني است. زندگي 
ادامه در صفحه 4 روي يك تردميل كه... 

 فاجعه در كمين سرمايه گذاران ايراني
يادداشت-5يادداشت-2

با اين همه پارادوكس  چه كنيم؟
خبر كوتاه و تلخ اس��ت. 662 
بيم��ار مبتلا به تالاس��مي 
طي سال گذشته جان خود 
را از دس��ت داده اند، رييس 
انجمن بيماران تالاسمي در 
مصاحبه اي ب��ا خبرگزاري 
دول��ت دلي��ل اين م��رگ و 
ميرها را تحريم دارو از سوي 
كشورهاي خارجي و عدم انجام تعهدات آنها دانسته 
اس��ت. همين چند كلمه س��والات زيادي را به وجود 
مي آورد. سال هاست كه مسوولان كشور مدعي هستند 
تحريم ها هيچ ضربه اي به كشور وارد نكرده است. اينكه 
ايران توانسته با تمام قوا در برابر اين تحريم ها مقاومت 
كند و هيچ خدشه اي هم به هيچ كدام از اركان سياسي 
و اجتماعي و اقتصادي وارد نشده است. اما هر وقت مردم 
از نبود امكانات، از گراني هاي بي رويه و... گلايه مي كنند 
هستند مسوولاني كه مدام از ضربه هاي جبران ناپذير 

تحريم ها س��خن به ميان مي آورند. چطور مي ش��ود 
مسوولان مردم را با چنين پارادوكسي مواجه مي كنند. 
اينكه مسوولان وزارت بهداشت و درمان بارها و بارها 
اعلام كرده اند كه بسياري از داروهاي بيماران خاص 
در داخل كشور توليد مي شود به واردات خارجي هيچ 
نيازي نيست و از سوي ديگر بيماران از عوارض استفاده 
از داروهاي داخلي هميشه گله مندند و از سوي ديگر 
مرگ و مير بيماران را به تحريم هاي خارجي نس��بت 
مي دهند و در اين زمينه هم كاري صورت نمي گيرد. 
اگر تحريم ها جان افراد را به خط��ر مي اندازد و باعث 
مي شود تا داروهاي مورد نياز آنها تامين نشود آيا واقعا 
نبايد يك بار براي هميش��ه براي اين مشكل راه حلي 
منطقي پيدا كرد؟ چرا بايد وزير بهداشت و درمان ايران 
را قدرت اول منطقه در زمينه بهداشت و درمان بداند 
ولي ناگهان خبر فوت 662 بيمار تالاس��مي در كشور 
به علت تحريم دارو از سوي مسوولان انجمن بيماران 
ادامه در صفحه 8 تالاسمي مطرح شود.  

مريم شاهسمندي

يادداشت-4يادداشت-3

دوشنبه سياه بورسخروج ترس از بازار
بورس تهران معاملات سومين 
روز كاري هفت��ه را در ادام��ه 
معاملات يكش��نبه پر عرضه و 
بدون خريدار آغاز كرد و همين 
موضوع س��بب تشديد نگراني 
مي��ان فعالان بازار و س��نگين 
شدن صفوف فروش در بسياري 
از نمادها شد. اين رويه تا پايان 
زمان معاملات ادامه داشت و در يك روز سخت و غيرقابل 
باور، افت 5 درصدي شاخص و سقوط دماسنج اصلي بازار 
به ابتداي كانال 2.3 ميليون واحدي را شاهد بوديم! با رويه 
فعلي به نظر شاخص كل در ابتداي معاملات امروز يك تنزل 
درجه ديگر را هم داشته باشد و به كانال 2.2 ميليون واحدي 
برسد! ش��ايد بدبين ترين معامله گران هم انتظار چنين 
وضعيتي را نداشتند. در ساير آمار و ارقام، بايد به افت جدي 
ارزش معاملات تحت تاثير عدم جمع آوري صفوف فروش 
و خروج بيش از 9 همت پول طي 2 روز كاري اخير اش��اره 
داش��ت!! از مرور اعداد و ارقام كه بگذريم، صفوف سنگين 
فروش و س��كون بازار در قيمت هاي درصد منفي، سبب 
شده تا بسياري از فعالين بازار شرايط امروز)ديروز( را با آغاز 
دوره سقوط سال 99 قياس كرده و به شدت نگران ارزش 
دارايي و سرمايه هاي خود شوند. اما به عقيده ما مقايسه اين 
روز ها با آن روزگار قياس مع الفارقي است. چراكه نه صعود 
اخير شرايط رشد بازار در 99 را داشت و نه شرايط بنيادي 
فعلي شركت ها و وضعيت نقدينگي و تورم مانند آن دوران 
است. اما حالا كه بازار رنگ و بوي اصلاح گرفته، به عقيده ما 
بهترين فرصت است تا معامله گران در مسير اصلاح پرتفوي 
قرار گيرند. همانطور كه بار ها در يادداشت هاي اخير هم 
ادامه در صفحه 6 اشاره شد، پولي كه... 

شاخص كل بورس تهران در 
سومين روز كاري هفته روند 
نزولي به خ��ود گرفت و پس 
از ح��دود 9 س��ال افت بيش 
از پن��ج درصدي را در كارنامه 
خود ثبت كرد؛ اما شاخص كل 
همچنان در كانال دو ميليوني 
است و احتمالا به محدوده دو 
ميليون و 100 هزار واحدي واكنش نشان دهد و در نهايت 
بورس مثبت شود. حدود سه ماه بورس روز قرمزي به 
خود نديده بود و اكنون به يك باره و در يك روز افت بيش 
از 5 درصدي را ثبت ك��رد و در مجموع در دو روزكاري 
بيش 220 ه��زار واحد نزول كرد. نكته قابل توجه بازار 
اينجاس��ت كه با افت شاخص قيمت پاياني بسياري از 
س��هم ها منفي چنداني نخورده است و همچنان اميد 
براي بازگش��ت بازار وجود دارد. آخرين ريزش بورس 
به س��ال 1393 بازمي گردد. همين موضوع ترس را در 
دل برخي از سهامداران انداخته كه مبادا بورس دوباره 
به عاقبت سال 99 دچار شود. شاخص از بهمن ماه تا به 
امروز حدود 66 درصد رشد كرده و به نظر مي رسد رشد 
66 درصدي نياز به اصلاح پنج درصدي داش��ته باشد. 
نكته قابل توجه اينجاست که بورس تهران درحال حاضر 
نسبت به بازارهاي موازي بيشترين ارزندگي را دارد و با 
سرمايه گذاري اصولي در بازار مي توان سود چندبرابري 
از بازار دريافت كرد. با افت پنج درصدي شاخص بازار، 
بسياري از فعالان بازار سرمايه در انتظار استعفاي رييس 
سازمان بورس بودند؛ اما رييس سازمان بورس صراحتا 
اعلام كرد كه به دنبال ترميم وضعيت بازار سرمايه است 
ادامه در صفحه 6 و استعفا نخواهد داد.   

رقيه ندايينويد فرهادي

 چهار پرسش »تعادل«
درباره مناطق تجاري كشور از متوليان امر 

نايب رييس شوراي اسلامي شهر تهران: 
فرآيند »طرح سوال از شهردار« طي نشده است

»تعادل« علت ريزش تاريخي بازار سرمايه را بررسي مي كند

از خروج سنگين حقيقي ها تا شايعه بركناري عشقي
روز گذشته 4400 ميليارد تومان خروج پول از جريان دادوستد سهام رقم خورد

سكاندار مناطق آزاد معماي   بورس
»خاندوزي يا عبدالملكي«؟!

 زمزمه استيضاح زاكاني 

نيـاز اقتـصاد ايـران

   Vol. 9  No . 2486  Tue. May 9. 2023  سه شنبه   19 ارديبهشت 1402   18 شوال 1444  سال نهم  شماره 2486  8 صفحه  قيمت:10000 تومان W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R دلار
--

يورو
--

تمام سكه
32751000

شاخص بورس
2314408

 سردرگمي در سياست هاي حمايتي 
يا تلاش بر حذف پرداخت نقدي؟

سخنگوي وزارت خارجه: 

صفحه 2    صفحه 2    

 بيشتر خريد كنيد
بيشتر يارانه بگيريد!

عليرضا توكلي

محسن عباسي

شاخص كل روز گذش��ته افت تاريخي را ثبت كرد 
و ركورد تاريخي را شكس��ت، بازار س��رمايه از سال 
1393 تاكن��ون ريزش بيش از 5 درصدي را تجربه 

كرد.
در دو روز اخير روند بازار س��رمايه ريزشي بود؛ اما 
روز گذشته ركوردشكن شد و وضعيت سهامداران 
و بازار وخيم تر از گذشته كرد. بورس از ريزش هاي 
سنگين سال 99 به تازگي به مدار رشد بازگشته بود 
و در حال جبران زيان هاي گذشته خود بود و حتي 
شاهد بازدهي هاي بيش از 10 درصدي شاخص در 
يك هفته بوديم و در كنار اين بازدهي ش��اخص ها، 
تك سهم هاي بازار نيز رشد بسيار خوبي داشته است 
و به نوعي تك س��هم ها در اين مدت بازدهي بيش 

از 100 درصدي بسياري از سهام بازار را داشتيم.
در اصل مي توان گفت حدود س��ه ماه شاخص كل 
بورس توانس��ت صعودي هاي خوبي را تجربه كرد 
ام��ا در نهايت در دو روز ريزش تاريخي را ثبت كرد. 
برخي از كارشناس��ان اين ريزش ب��ازار را  طبيعي 
مي دانند و برخي ديگر نيز اين ريزش را دستكاري 
و روندي غيرطبيعي مي دانند.  در زمان هاي رش��د 
ش��اخص كل بورس نياز به استراحت دارد و اكنون 
برخي مي گويند ش��اخص درحال استراحت است؛ 
اما مس��اله اصلي اينجاست كه شاخص بيش از حد 
ممكن نزول كرده و اين تا حدودي خطرناك است. 
البته قيمت پاياني بسياري س��هام موجود در بازار 
همچنان مثبت است و يعني اميدواري براي جبران 

زيان ها وجود دارد.

   تاريخ تكرار مي شود!
كاوي��ان عبداللهي، كارش��ناس بازار س��رمايه در 
گفت وگو با تعادل در خصوص ري��زش بازار گفت: 
با توجه به اينكه بازار يك رش��دي را داش��ت و هر 
بالا رفتني ي��ك اصلاح را مي طلبد، م��ا انتظار اين 
اصلاح را داشتيم نه با اين قدرت. وي ادامه داد: البته 
ريزش بازار ابن س��رعت و اعداد بيشتر شايد بتواند 
در بحث زمان و فرسايش��ي ش��دن اصلاح ها براي 
س��رمايه گذاران بهتر عمل كن��د و آن زمان اصلاح 
زودتر سپري شود و بازار بتواند به شرايط عادي خود 
بازگردد. اين كارشناس بازار سرمايه اظهار كرد: طي 
تحليل ها و بررسي ها فكر مي كنم اين اصلاح صورت 
گرفته ادامه دار نباشد و فكر مي كنم در يك تا دو روز 
آينده بتوانم ش��رايط متعادل تري در بازار برگرديم 
و بحثي كه وجود دارد اينكه ش��ايد آن رش��دي كه 
در با آن سرعت در بازار وجود داشت پيدا كند و آن 
رشدي كه در ادامه احتمالا براي بازار اتفاق مي افتد، 
رشدي با شيب ملايم تر و سرعت كمتري باشد؛ اما 
عمدتا بحث پيشتاز بودن بازارهاي بورس و فرابورس 
عمدتا مي تواند طي س��ال فعلي نسبت به بازارهاي 
موازي مطرح شد و بتواند بازدهي بيشتري نسبت به 
ارز، طلا و حتي مسكن ايجاد كند. امسال سال خوبي 
براي بازار س��رمايه خواهد بود. عبداللهي در نهايت 
گفت: اين تجربه ريزش در ارديبهشت سال 9۸ نيز 
در بازار رخ داد و يك اصلاح كوتاهي بازار داش��ت و 
پس از آن شروع به حركت كرد. با توجه به اتفاقاتي 
كه در گذشته افتاده و داستان تاريخ تكرار مي شود 
را مدنظر قرار دهيم فكر نمي كنم شرايط ترسناك 

و خطرناك تر شود.

    لطفا براي بازار كاري نكنيد
حسين مريدسادات، كارشناس بازارهاي مالي نيز 
درب��اره وضعيت بازار به تعادل گفت: سال هاس��ت 
كه كج س��ليقگي مديريتي در بدنه سازمان بورس 
مش��هود اس��ت و انتخاب ها يكي پ��س از ديگري 
اتمسفر مديريت سازمان را بسمت ناكارآمدي برده 
است.  وي ادامه داد: پس از دوسال ريزش قيمت ها 
و عدم پاس��خگويي مديران و متولي��ان امر، تا بازار 
بدليل انتظارات تورمي و حس جاماندگي شروع به 
آغاز روتد صعودي كرد، دلواپسي مديراني كه هيچ 
سر رش��ته اي از بازار ندارند آغاز شد. بايد پذيرفت 
كه مديريت ب��ازار براي جلوگيري از س��فته بازي 
امري مهم قلمداد مي ش��ود، اما به ش��رطي كه در 

روند نزولي ه��م اينچنين به كمك بازار بيايند. اين 
كارشناس بازار سرمايه توضيح داد: دلواپس شدن 
برخي از متوليان بازار سرمايه از شاخص 2/5 ميليون 
واحدي اين س��وال را در ذهن فعالان بازار سرمايه 

ايجاد مي كند كه چه كس��اني دش��من بازار بورس 
هس��تند و آيا اين نگراني براي بازار خودرو، مسكن 

و طلا وجود دارد؟
قطعا جواب س��وال خير اس��ت.روز گذشته شاهد 

فروش يكپارچه و رنج هاي منفي سنگين در بازاري 
بوديم ك��ه ارزش معاملات روزانه به بالاي ٢٥٠٠٠ 
ميليارد، ارزش متوس��ط معام��لات ١٠ روزه بالاي 
١٩٠٠٠ ميليارد و متوسط ٢٢ روزه بالاي ١٦٠٠٠ 
ميليارد بوده است، و اين يعني ورود نقدينگي به بازار.

اما خبر جلسه و تماس با شركت هاي بورسي جهت 
عرضه صف هاي خريد و فروش در هر قيمتي باعث 
شده شد كه ١٨ ارديبهش��ت ركورد سنگين ترين 
اصلاح ب��ازار ب��ورس را روي تابل��و معاملات ثبت 
كند. مريدس��ادات در نهايت اظهار ك��رد: رفتار دو 
روز گذش��ته بازار حاصل دستكاري تعمدي جهت 
مديريت نابخردانه بازار بوده اس��ت، در صورتي كه 
مي ش��د با استفاده از راه حل هاي ديگرنظير عرضه 
اولي��ه و كاهش ضريب اعتب��ار كارگزاري ها به اين 
هيجان دامن نزد. بورس مظلوم ترين بازار چند سال 
اخير، هر چه آسيب ديده است از تصميمات قبيله 

اي مديران نالايق بوده است.

   دستكاري در بازار
صادق الحسيني، اقتصاددان نيز درخصوص وضعيت 
روز گذشته بازار در توييتي نوشت: نتيجه مديريت 
عش��قي امام صادقي ها در ب��ورس: بازارگردان ها و 
شركت ها را مجبور كرده اند فقط فروشنده باشند! 
اي��ن مصداق ب��ارز دس��تكاري و در تاري��خ بورس 
بي س��ابقه اس��ت. اين تضيع حقوق ملت به دست 
مافياي امام صادقي هاس��ت. هم حباب 99 با فساد 
دولتي اتفاق افت��اد و هم اين ريزش. عش��قي بايد 

بركنار شود.

   بريدن بند ناف بورس!
بروز حق ش��ناس، كارش��ناس بازاره��اي مالي نيز 
نوشت:  آقاي رييسي شما قرار بود بند ناف دلار رو از 
اقتصاد ببريد ولي زدي��د بند ناف بورس رو بريديد. 

شايدم فقط مهم اين بود كه يه چيزي رو ببريد.

   بورس متوقف مي شود؟
با وجود اين ريزش بس��ياري از فعالان بازار سرمايه 
دست به دامن قوانين شده اند و مي گويند بازار بايد 
بسته شود. براساس قانون  بند 3 ماده ۴ دستورالعمل 
اجرايي ش��رايط اضطراري ماده 32 قانون بازار: اگر 
در ي��ك روز كاري ارزش بازار  ب��ورس يا بازار خارج 
از بورس پنج درصد كاهش داش��ته باش��ه سازمان 
صلاحيت تش��خيص اضطرار و پيش��نهاد توقف در 

شوراي عالي بورس را دارد اما الزامي نيست.
البت��ه اين قان��ون مربوط ب��ه زماني مي ش��ود كه 
دامنه نوس��ان در محدوده 5 درصدي بود و اكنون 
دامنه نوس��ان به 5 درصد رسيده است. اصل ماجرا 
اينجاس��ت كه قانون گفته ش��ده اس��ت در مواقع 
خاص! مگر ريزش 5 درصدي مواقع خاص محسوب 
مي شود؟ درست است ريزش بازار زيان سنگيني به 
سهامداران تحميل كرده اس��ت اما مساله اساسي 
اينجاس��ت قيمت  پاياني س��هم ها ريزش سنگيني 
نداشته و اميد براي رش��د بورس وجود دارد. البته 
اين تعطيلي بورس مي تواند زيان هاي سنگيني به 
بازار وارد كند؛ اگر بازار تعطيل شود ميزان استرس 
و هيجان براي فروش سهام افزايش ميباند و پس از 
آغاز معاملات سهامداران بجاي سهامداراي خريد 
سهم به فروش س��هم خود روي مي آورند؛ چرا كه 
احساس مي كنند با اين تعطيلي شرايط بازار سرمايه 
وخيم تر خواهد شد. بخش عمده اي از كارشناسان 
عقيده دارند كه بازار سرمايه بايد مسير خود را برود 
و هرگون��ه توقف معاملات يا تعطيل��ي به بدنه بازار 
آسيب وارد مي كند و احتمالا از نيمه دوم معاملات 

امروز شاهد تغيير وضعيت بازار باشيم.

    افزايش ريسك هاي بازار با تعطيلي
ابراهيم س��ماوي كارش��ناس ب��ازار س��رمايه نيز 
درخصوص براي نبض بورس نوش��ت: من مخالف 
تعطيلي بازار سرمايه هستم. تعطيلي بازار مي تواند 

به ريسك هاي بازار اضافه كند و...  
ادامه در صفحه 4

 فرش�ته فريادرس | »حج��ت عبدالملكي« پس 
از اس��تعفا در وزارت كار، بر صندلي دبيري ش��وراي 
عالي مناطق آزاد تكيه زد. همان صندلي كه لابي هاي 
قوي پشت پرده از زير پاي »سعيد محمد« كشيدند. 
عبدالملكي كه به دليل حواشي كه براي او در وزارت 
كار ايجاد شد، سعي كرد در همين چندماهي كه سكان 
مناطق آزاد را به دست گرفته، حضور كم رنگ تري در 
رسانه ها داشته باشد. از اين رو، اولين نشست خبري 
خود با اصحاب رسانه را در مركز نمايشگاه اكسپو برگزار 
و از 370 پروژه سرمايه گذاري به ارزش 5 ميليارد يورو 

رونمايي كرد. اما اين مدير جوان به نظر مي رس��د، در 
مناطق آزاد هم چندان خوش اقبال نبوده، چراكه در 
حوزه اس��تحفاظي اش كه حالا ذي��ل وزارت اقتصاد 
قرارگرفته، حت��ي براي انتخاب مدي��ران مناطقش 
ه��م بايد از وزير اقتصاد اجازه بگي��رد و امضاي او پاي 
نامه هايش حك ش��ود. به عبارتي حكايت همان »دو 
پادشاه در يك اقليم نگنجد است.« هرچندتصور براين 
بود كه با رفتن محمد و آمدن عبدالملكي، وزير اقتصاد 
در هماهنگي بيشتري با مدير جديد مناطق آزاد گام 
صفحه 7 را بخوانيد بردارد، اما...  

گروه راه و شهرسازي| در پي انتشار خبر طرح سوال 
از شهردار تهران در برخي رسانه ها، ديروز پرويز سروري، 
نايب رييس شوراي اسلامي شهر تهران اين مساله را رد و 
تاكيد كرد، طرح سوال از شهردار فرآيندي دارد كه در حال 
حاضر اين فرآيند در شورا طي نشده است. پيش از اين، يكي 
از روزنامه هاي صبح تهران در گزارش��ي مدعي شده بود، 
به مداركي دست يافته است كه نشان مي دهد، »نرجس 
سليماني، عضو شوراي شهر تهران وارد مرحله طرح سئوال 

از شهردار پايتخت شده تا زاكاني را به دليل عملكردش در 
جايگاه سخت تر پاس��خگو كند.« اين گزارش همزمان با 
انتقاد كم سابقه مصطفي ميرسليم عضو مجمع تشخيص 
مصلحت نظام و نماينده مجلس از عملكرد ش��هرداري و 
كميس��يون ماده 5 در تراكم فروشي منتشر شده است. 
اظهارات ميرسليم اما از سوي اعضاي شوراي شهر رد نشده و 
آنها به لزوم بررسي اين اظهارات در كميسيون هاي تخصصي 
صفحه 5 را بخوانيد شورا بسنده كرده اند.   



همانطور كه در روزهاي گذشته نيز در خبرهاي اعلام شده 
از مقامات دولتي خود را نشان داده بود، به نظر مي رسد با 
رسيدن به س��الگرد حذف ارز 4200 توماني، دولت قصد 
دارد تغييراتي را در چارچوب پرداخت يارانه به وجود آورد، 
هرچند اين تغييرات مانند آنچه كه در بهار سال گذشته 
رخ داد، نخواهد ب��ود اما لااقل آغاز فاز جديدي از پرداخت 

كالابرگ الكترونيك به شمار مي رود.
در روزهاي گذش��ته، وزارت كار جزييات جديدي از نحوه 
اجراي كالابرگ الكترونيك ارايه كرده بود كه نشان مي داد 
بر خلاف ماه هاي گذش��ته، اين بار طرح به شكل كشوري 
به مرحله اجرا رسيده و با تعداد زيادي از فروشگاه ها براي 

حضور در اين طرح، توافقات نهايي انجام شده است.
يكي از اصلي ترين چالش هايي كه از س��ال گذش��ته در 
رابطه با طرح پرداخت يارانه نقدي وجود داش��ت، كاهش 
تاثير آن در بلندمدت تحت تاثير تورم بالا بود و نمايندگان 
مجلس تاكيد داشتند كه با اجراي طرح غيرنقدي و حمايت 
كالايي مي توان براي اين چال��ش راه حلي تازه پيدا كرد. 
با اين وجود همچنان يك ابه��ام مهم باقي مانده بود و آن 
چگونگي برنامه ريزي ارايه كالاهاي يارانه اي بود. با توجه 
به اينكه قيمت كالاهاي اساسي نيز همپاي تورم افزايش 
پيدا مي كند، اين س��وال مطرح مي شود كه آيا دولت بايد 
هر ماه هزينه بيشتري براي يارانه پرداخت كند يا با همان 
مبلغ ثابت بايد كالاها خريداري شوند؟ حالا در توضيحات 
جديدي كه از ابعاد اجرايي طرح منتش��ر ش��ده هم يك 
راهكار جديد در اين حوزه ارايه شده و هم كالاهايي به سبد 
كالاهاي يارانه اي افزوده شده اند. طرح كالابرگ الكترونيكي 
طرحي است كه دولت با هدف حمايت از معيشت خانوارها 
و حفظ س��لامت غذايي افراد به اجرا درآورده و در صورت 
مديريت صحيح پيش بيني  مي شود كه بخش اعظمي از 

تورم موجود از طريق اين طرح كنترل شود.
اين طرح كه در س��ال گذشته به شكل آزمايشي در چهار 
اس��تان هرمزگان، قزوين، گيلان و مركزي كليد خورد، 
اكنون به عنوان يك طرح ملي در ۳۱ استان كشور به اجرا 
درآمده اس��ت. اجراي طرح كالابرگ الكترونيك تكليف 
قانوني است و دولت بنا ندارد يارانه نقدي را حذف كند لذا 
مردم و متقاضيان مختارند كه كالابرگ الكترونيكي يا يارانه 
نقدي را انتخاب و خريد خود را به ش��كل اعتباري انجام 
دهند. بر اساس اعلام وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي مبلغ 
پرداخت يارانه براي دهك هاي اول تا سوم 400 هزار تومان 
و دهك هاي چهارم تا نهم ۳00 هزار تومان است و مردم به 
 عنوان مصرف كننده نهايي با استفاده از كارت هاي بانكي و 
اعتبار يارانه خود مي توانند يك ماه زودتر از هر فروشگاه يا 
س��وپرماركتي، كالاي مورد نظر خود را از ليست ۱0 قلم 

كالاي اساسي پرمصرف شامل شير، پنير سفيد، ماست 
كم چرب، مرغ، تخم مرغ، روغن مايع، ماكاروني، قند، شكر 

و برنج و با هر عنوان و برندي انتخاب و خريداري كنند.
سرپرستان خانوار از طريق اپليكيشن »شما« مي توانند 
ريز تراكنش هاي خريد خود را از طريق كالابرگ مشاهده 
كنند. همچنين فروش��گاه ها مي توانند براي پيوستن به 
طرح كالابرگ الكترونيكي نرم افزار شما )شبكه ملي اعتبار( 
را از طريق نرم افزارهاي بازار، مايكت يا سايت فارا به نشاني 
https: //sfara.ir/ دانلود كرده و فروشگاه خود را در اين 
طرح ثبت كنند تا فهرست فروشگاهي متقاضي در اختيار 
شركت هاي پرداخت قرار گيرد. پيشتر وزير تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي از راه اندازي س��امانه كالابرگ الكترونيكي 
در سراسر كش��ور و اتصال حدود ۵0 هزار فروشگاه اعم از 
فروشگاه هاي زنجيره اي و غيرزنجيره اي به اين سامانه خبر 
داده و گفته بود: هنوز تصميم جديدي درخصوص شيوه ها 
و بسته هاي جديد اتخاذ نشده و مردم مي توانند به صورت 
اعتباري حدود يك ماه قبل از واريز يارانه نقدي خود خريد 
اعتباري داشته باشند. طرح كالابرگ الكترونيكي كه از ۱۵ 
اس��فندماه با نظارت وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي در 
سراسر كش��ور اجرايي شده اكنون در بين مردم شناخته 
ش��ده و جاي خود را در ميان اقش��ار متوسط و كم درآمد 
باز كرده اس��ت. بر همين اساس دولت در راستاي توسعه 
اين طرح مشوق هاي جديدي پيش بيني كرده و با توجه 
به استقبال دهك هاي كم درآمد و متوسط در حال تهيه 
بسته جديد حمايتي در قالب طرح كالابرگ الكترونيك 
است. شركت خدمات فناوري اطلاعات رفاه ايرانيان )فارا( 

به عنوان مجري طرح درصدد است كه تا پايان ارديبهشت 
امسال تعداد فروشگاه هاي ارايه دهنده خريد اعتباري را به 
۵0 هزار فروشگاه برساند و در پايان خرداد ماه به بيش از ۶0 

هزار فروشگاه افزايش دهد.
آن طور كه هادي كاشف - مجري طرح كالابرگ الكترونيك 
گفته دهك هاي درآمدي سه تا پنج بيشترين استقبال از 
اين طرح را داشته اند و بيشترين ميزان خريد اعتباري پس 
از اين عده توسط دهك هاي يك و دو انجام شده است. به 
گفته وي از ۱۵ اسفندماه سال گذشته تاكنون نزديك به ۵0 
هزار فروشگاه در سراسر كشور به برنامه كاربردي »شما« 
)فارا( يا سايت SHOMA.SFARA.IR متصل شده اند و 
يارانه بگيران مي توانند با مراجعه به اين فروشگاه ها خريد 

اعتباري خود را انجام دهند.
مديرعامل ش��ركت خدمات فن��اوري اطلاعات رفاه 
ايرانيان )فارا( همچنين از اضافه شدن اقلام پروتئيني 
به ۱0 قلم كالاي طرح كالابرگ الكترونيك خبر داده 
و مي گويد: در بسته حمايتي جديد، مشوق ها و اقلام 
جديدي از جمل��ه اقلام پروتئيني، ماهي و حبوبات و 
حتي گوشت به منظور حفظ و ارتقاي سلامت جامعه 
به ويژه اقشار آسيب پذير درنظر گرفته شده كه به اقلام 
۱0گانه موجود در طرح اضافه خواهد شد. وي درعين 
حال با اعلام واريز يارانه خردادماه به حساب سرپرستان 
خانوار و شارژ اعتبار خريد كالابرگ الكترونيكي، گفته 
اس��ت: يارانه بگيران مي توانند از اعتبار يارانه در قالب 
كالابرگ الكترونيكي اقلام اساسي خود را خريداري 
كنند ضمنا چنانچه سرپرستان خانوار در ماه گذشته 

از كالابرگ الكترونيكي استفاده نكرده باشند، رقم كامل 
يارانه برايشان قابل برداشت است و در صورت استفاده 
به همان ميزان از يارانه خانوار كسر شده و باقي مانده 
مبلغ به حساب سرپرست خانوار واريز مي شود. به گفته 
مجري طرح كالابرگ الكترونيك در قالب اين طرح بالغ 
بر ۵0 هزار فروش��گاه در سرتاسر كشور به اين سامانه 
متصل شده اند كه برنامه ش��ركت فارا رساندن تعداد 
فروش��گاه هاي ارايه دهنده خريد اعتباري به بيش از 
۶0 هزار فروشگاه تا پايان خرداد ماه سال جاري است.

در طرح كالابرگ الكترونيك در صورتي كه كالاها مشمول 
افزايش قيمت شوند، دولت همچون سابق سهم پرداختي 
خانوارها از اين سبد را ثابت در نظر گرفته و مابه التفاوت آن 
را با اعتبار يارانه ارايه شده تأمين مي كند. با توجه به افزايش 
خريد اعتباري دهك هاي كم درآم��د از طريق كالابرگ 
الكترونيكي، دولت در نظر دارد در يك بسته تشويقي مقدار 
مبلغ اضافي را از ماه هاي بعد به حساب اين افراد واريز كند تا 
گروه هاي كم درآمد بتوانند اقلام بيشتري را خريداري كنند.

اين بسته تشويقي در كارگروهي متشكل از كارشناسان 
وزارتخانه هاي تع��اون، كار و رفاه اجتماعي و امور اقتصاد 
و دارايي در حال بررسي اس��ت و به احتمال زياد در پايان 
ارديبهشت ماه اجرايي مي شود. طبق اعلام، طي هفته هاي 
آينده با جلسات مشتركي كه با همكاري وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي صورت مي گيرد، موضوع اضافه 
شدن اقلام جديد پروتئيني به اين طرح مورد بررسي قرار 
خواهد گرفت. در حال حاضر بيشتر فروشگاه هاي زنجيره اي 
بزرگ كش��ور از جمله افق كوروش، رفاه و جانبو به طرح 
كالابرگ الكترونيك متصل شده اند. تعداد فروشگاه هاي 
خرد نيز از 2000 فروش��گاه در س��ال گذشته به ۳4 هزار 
فروشگاه افزايش يافته و آماده خدمت رساني به متقاضيان 

و يارانه بگيران هستند.
به اين ترتيب به نظر مي رسد خانوارهايي كه قصد خريد 
اعتباري با حس��اب يارانه اي خود را دارند، مي توانند 
با خريد بيشتر، اين سيگنال را به دولت بفرستند كه 
هزينه بيشتري كرده اند و بايد يارانه آنها افزايش پيدا 
كند. هرچند اعلام شده كه بررسي ابعاد اين موضوع 
از س��وي يك كارگروه ويژه انجام خواهد شد و پس از 
تصميم آنها كار نهايي مي شود اما اين سوال به وجود 
آمده كه مبناي اين تغيير چيست و آيا بناست دولت 
براي حماي��ت از دادن كالابرگ، ياران��ه غيرنقدي را 
افزايش ده��د يا طرح در ابعاد ديگ��ري انجام خواهد 
شد. موضوعي كه بايد ديد كه آيا در سالگرد اصلاحات 
يارانه اي تكليفش مشخص مي شود يا بايد منتظر ماند و 

ديد كه در آينده چه سرنوشتي خواهد داشت. 
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صدور كيفرخواست
در پرونده ترور سردار سليماني

دادس��تان تهران از صدور ق��رار جلب به دادرس��ي و 
كيفرخواست رسيدگي به پرونده ترور سردار سليماني 
خبر داد. صالحي دادستان عمومي و انقلاب تهران در 
جلس��ه ش��وراي عالي قوه قضاييه از صدور قرار جلب 
به دادرسي و كيفرخواست رس��يدگي به پرونده ترور 
شهيد س��ليماني و همراهان ايش��ان خبر داد و گفت: 
در راس��تاي شناس��ايي متهمان و مستندسازي اين 
پرونده، بيش از ۸00 مكاتبه و دستور قضايي خطاب به 
ضابطين و مراجع مختلف حقوقي و اداري صادر و بيش 
از ۱2 هزار صفحه مستندات قضايي در ۶0 جلد پرونده 
گردآوري ش��د. وي افزود: در رسيدگي به اين پرونده، 
۹۷ متهم از اتباع امريكايي شناسايي و تحت پيگرد قرار 
گرفتند كه در نهايت در خصوص ۷۳ نفر از آنها از جمله 
»ترامپ«، »پمپئو« و »مكنزي«، قرار جلب به دادرسي 
و كيفرخواس��ت صادر ش��د و براي ۷4 نفر نيز به دليل 
عدم كفايت دلايل اثباتي، قرار منع تعقيب صادر شد. 
دادس��تان تهران با بيان اينكه به ۹ كشور كه در جريان 
ترور شهيد س��ليماني و همراهانش، احتمال نقش و 
مداخله آنها وجود داشت يا اينكه بخش هايي از عمليات 
تروريستي از طريق خاك آنها هدايت، مديريت يا اجرا 
شده بود، درخواست هاي همكاري قضايي جداگانه اي 
ارسال و پاسخ هايي واصل شد، گفت: يكي از دولت هايي 
كه نيابت قضايي خطاب به سيستم قضايي آن تنظيم 
و صادر شد، امريكا بود كه عليرغم درخواست رسمي، 
از محاكمه و تعقيب متهمان امريكايي خودداري كرد. 
صالحي يكي ديگر از موضوعات مطرح در روند رسيدگي 
به پرونده را همكاري هاي قضايي با دولت عراق به عنوان 
محل وقوع جنايت عنوان كرد و گفت: بر اساس توافقات 
حاصله، چهار دور مذاكرات و نشس��ت هاي مشترك 
ميان قوه قضاييه جمهوري اس��لامي ايران و ش��وراي 
عالي قضايي كش��ور عراق برگزار ش��د و هر دو كشور و 
سيستم قضايي، عزم و اراده جدي خود را در تعقيب و 
مجازات عوامل و عناصر دخيل در جنايت ترور سردار 
شهيد سليماني و شهيد ابومهدي المهندس و همراهان 
ايشان اعلام كردند. دادستان تهران در بخش ديگري 
از صحبت ه��اي خود گفت: جمهوري اس��لامي ايران 
خ��ود را به تعهدات بين المللي از جمله اصل مصونيت 
مقام��ات دولت ها متعهد مي داند ليك��ن در قبال اين 
جنايت تروريستي عليه بشريت كه رييس جمهور وقت 
امريكا صراحتا مسووليت آن را عهده دار شد و علي رغم 
درخواست رسمي، سيستم قضايي امريكا از محاكمه و 
تعقيب متهمان امريكايي خودداري كرد لذا به منظور 
مقابله با بي كيفرماني و اينكه بعضي از جرايم از ديدگاه 
تمامي نظام هاي حقوقي و دستگاه قضايي كشور منفور و 
محكوم هستند و اثرات و دامنه تاثير و تهديد اين جرايم بر 
كل جامعه جهاني وارد مي شود، خود را ملزم به رسيدگي 
و تعقيب مرتكبان اين جنايت مي داند. صالحي افزود: در 
نهايت بعد از تكميل تحقيقات و با رعايت شرايط قانوني 
مذكور در قوانين كيفري جمهوري اس��لامي ايران، با 
عنايت به اينكه متهمان پرونده در دو بخش آمر و عامل 
ترور، نقش ايفا كردند و همانطور كه در روند تحقيقات 
قضايي تعيين شده است، اين عمليات تروريستي در 
بالاترين سطح از مقامات سياسي، نظامي و اطلاعاتي 
امريكا تصميم گيري و به مرحله اجرا درآمده است، گفت: 
مقامات امريكايي به دفعات با اذعان بر اين امر، وقوع آن را 
بدون هماهنگي بخش هاي مختلف اطلاعاتي و عملياتي 
و اجماع تصميم گيري در سطوح بالاي سياسي ساختار 
حاكم امريكا غيرممكن دانس��ته اند و با علم به عواقب 
آتي فرمان ترور شهيد سليماني و همراهان ايشان، آن را 
عملياتي كرده اند. دادستان تهران ادامه داد: درخصوص 
دونالد ترامپ و س��اير متهمان در بخش هاي نظامي و 
اطلاعاتي كه اقدامات اجراي��ي، عملياتي و اطلاعاتي 
آنان مستقيما منجر به ترور و شهادت مقامات رسمي 
جمهوري اسلامي ايران شده است به اتهام مشاركت در 
اقدام تروريستي منتهي به قتل عمد، اقدام عليه امنيت 
داخلي و خارجي كشور و تامين مالي تروريسم و برخي 
از متهمان كه در بخش هاي سياسي در راستاي اتخاذ 
و صدور تصميم ترور اقدام نموده اند به عنوان معاونت 
در جرايم مذكور تحت تعقيب قرار گرفته و با صدور 
قرار جلب به دادرسي و كيفرخواست از دادگاه صالح، 
تقاضاي تعيين مجازات شده است. صالحي در پايان 
تاكيد كرد: پرونده رسيدگي به جرايم ساير اشخاص 

دخيل در اين جنايت تروريستي مفتوح مي باشد.

چشم انداز »احياي برجام«
از نگاه فارن پاليسي

يك نشريه امريكايي در گزارشي با اشاره به اهميت 
توافق هسته اي در نظارت بر برنامه هسته اي ايران 
و راس��تي آزمايي فعاليت هاي هسته اي آن، مدعي 
ش��د كه با توجه به موانع فني ايجاد شده و شرايط 
وخيم تر سياس��ي، احياي اين توافق پس از خروج 
امريكا از آن س��خت تر ش��ده است. نش��ريه فارن 
پاليس��ي درباره كاركرد توافق هسته اي در زمينه 
حل وفصل مساله هسته اي ايران )برجام(، با اشاره 
به خروج دولت دونالد ترامپ، رييس جمهور پيشين 
امريكا از اين  توافق در س��ال 20۱۸ كه با بازگرداني 
تحريم هاي پيش��ين و اعمال تحريم هاي جديدتر 
همراه بود-اقدامي كه در پاسخ، ايران را به ازسرگيري 
فعاليت هاي هسته اي واداشت-در گزارشي نوشت: 
اگرچه، احياي برجام بيش از پيش غيرمحتمل شده 
است، فهم كارآيي آن و اينكه چه چيزي از دست رفته 
است، براي تلاش هاي جهاني آينده در زمينه منع 
اشاعه تسليحات اتمي ضرورت دارد. فارن پاليسي در 
ادامه نوشت: منتقدان مي گويند اين توافق به دليل 
به رسميت ش��ناختن حق ايران براي غني سازي 
اورانيوم پراغماض و آسان  بود؛ از طرفي ديگر، به دليل 
گنجانده شدن بندهاي غروب در آن، بسيار محدود 
و به دليل عدم پرداختن به ديگر فعاليت هاي ايران 
مانند برنامه موشكي ايران و حمايت آن از گروه هاي 

متخاصم خاورميانه، بيش از حد خلاصه بود.

اگر استهلاك منابع ادامه پيدا كند 
صندوق توسعه ملي از بين مي رود

مديرعامل صندوق توسعه ملي با انتقاد از نگاهي كه به 
اين صندوق وجود دارد، اعلام كرد كه اگر اس��تهلاك 
منابع ادامه پيدا كند صندوق توسعه ملي از بين مي رود.

مهدي غضنفري، در نخس��تين همايش ملي اقتصاد 
هوش��مند و توسعه با بيان اينكه اطلاعاتي كه مقامات 
درمورد صندوق توس��عه ملي دارند نقص دارد، اظهار 
كرد: اين روزها روي ابزارهاي هوش��مند تاكيد زيادي 
مي ش��ود اما مفاهيم اهميت زيادي دارد. در اساسنامه 
صندوق توسعه ملي نش��ان مي دهد كه يك صندوق 
توس��عه و صيانتي اس��ت اما اين اتفاق رخ نداده است. 
صندوق ذخيره ارزي به اين دليل نابود شد كه به مفاهيم 
توجه نشده بود؛ صدوق توسعه ملي هم با حكمراني غلط 
مي تواند به سرنوشت صندوق ذخيره ارزي دچار شوند.

وي درمورد تفاوت بين توليد و توسعه گفت: زماني كه 
مي خواهيم منابع صن��دوق را پس بگيريم مي گويند 
چرا مي خواهيد پول را از تولي��د بگيريد؟ درحالي كه 
توليد منجر به توسعه نمي شود بلكه باعث رسوب منابع 
صندوق مي شود. سهم بخش هاي اقتصادي از مطالبات 
غيردولتي 40 ميلي��ارد دلاري صندوق به اين صورت 
بوده كه ۶۶درصد متعلق به نفت و گاز و پتروشيمي، 2۱ 
درصد به ساير صنايع و ۱۳ درصد به نيروگاه ها بوده است. 
صندوق توسعه ملي بعد از ۱0 سال كوچك شده است و 
اگر استهلاك منابع ادامه پيدا كند صندوق از بين مي رود.

رييس هيات عامل صندوق توس��عه ملي با بيان اينكه 
صندوق توس��عه مل��ي ۱۵0 ميليارد دلاري اس��ت، 
گفت: تاكنون دولت هاي مختل��ف ۱00 ميليارد دلار 
از اين صندوق برداش��ت كرده ان��د. هرجا مي خواهيم 
سرمايه گذاري كنيم انتقاد مي كنند كه چرا صندوق بايد 
سرمايه گذاري كند و ما بايد اين موضوع را جا بيندازيم. 
صندوق توسعه ملي را بايد به صندوق ثروت ملي تبديل 
كنيم كه اين موضوع بايد در برنامه هفتم مورد توجه قرار 
بگيرد. غضنفري با تاكيد بر اينكه همه درآمدهاي نفتي 
و گازي بايد به حساب صندوق توسعه ملي واريز شود، 
گفت: پس از آن س��ود حاصل از سرمايه گذاري بايد به 
بودجه واريز شود. نفت ثروت نيست بلكه سرمايه است. 
اگر به سود رسيد مي شود ثروت. اگر به اين  موضوع توجه 
مي كرديم يك صندوق هزار ميليون دلاري داش��تيم. 
وي با تاكيد بر اينكه صندوق توسعه ملي بايد هر سال 
نسبت به سال قبل بزرگ تر شود، اظهار كرد: اگر صندوق 
كوچك شود چيزي براي نسل بعد نگذاشتيم و كساني 
كه چيزي براي نس��ل بعد نمي گذارند نبايد ادعا كنند 
هوشمند هستيم. همچنين در اين مراسم، شمس الدين 
حسيني ، رييس كميسيون ويژه جهش و رونق توليد با 
اشاره به سابقه تجارت الكترونيك اظهار كرد: در كشور 
تحولات فني را تا حدي درك كرديم و خوب پيش رفتيم 
اما بحث تحولات نهادي كه فناوري ها به دنبال خواهد 
داش��ت را كم تر درك كرده ايم. براي مثال درخصوص 
كريپتوكارنس��ي برخي ماينر و تريدر هستند اما بانك 
مركزي كجاست؟ حكمراني پولي كجاست؟ چندي 
پيش بانك مركزي به جاي كريپتوكارنس��ي از رمزارز 
ملي استفاده كرده بود. وي با بيان اينكه مسوولان درگير 
رشد اقتصادي و س��رمايه گذاري پايين طي يك دهه 
هستند، عنوان كرد: درحالي كه اتفاقات ديگري در دنيا 
درحال رخ دادن است. مگر مي شود هيچ چيز جامعه اي 
هوشمند نباشد اما اقتصاد هوشمند درست كنيم؟ اگر 
حكمراني هوشمند نداشته باشيم به اقتصاد هوشمند 
هم نمي رسيم. حسيني با تاكيد بر اينكه در حوزه بازار 
سرمايه اتفاقات خوبي صورت گرفته است، گفت: اما 
هنوز عمق مال��ي لازم را نداريم. اگر حمايت، قيمت 

و دخالت حل نكنيم بازار سرمايه عميق نمي شود.

سياست بانك مركزي
قطع رابطه با دلار است

رييس كل بانك مركزي در ديدار هيات تجاري و صنعتي 
عمان تأكيد كرد: سياست راهبردي بانك مركزي ايران 
قطع رابطه با دلار در مبادلات ارزي و تجاري است و براي 
اين راهبرد نيز دلايل اقتصادي و سياسي متقني داريم، 
زيرا امريكايي ها از دلار به عنوان ابزار سياسي استفاده 
مي كنند و از طرف ديگر، ساير ارزهاي جهان روا به ويژه 
در منطقه آسيا در حال رشد هستند.  محمدرضا فرزين 
در ديدار وزير تجارت، صنعت و توسعه سرمايه گذاري 
عمان كه رياست كميسيون مشترك اقتصادي عمان 
و ايران را هم برعهده دارد با اشاره به آمادگي كامل بانك 
مركزي ايران براي كاهش و ح��ذف تبادلات دلاري از 
چرخه معاملات تجاري و اقتصادي بين ايران و عمان 
گفت: زمينه هاي انجام معام��لات اقتصادي و تجاري 
براس��اس واحد پول ملي ايران و كش��ورها و ش��ركاي 
تجاري از جمله عمان كاملًا فراهم اس��ت.  رييس كل 
بانك مركزي با اشاره به مذاكرات و تعهدات خوب سال 
گذشته ميان ايران و عمان درباره توسعه روابط پولي و 
بانكي به همراه مناسبات تجاري بين دو كشور تصريح 
كرد: ايران آمادگ��ي دارد در تعاملات تجاري با عمان و 
شركاي اقتصادي كشورمان از روش هاي بين المللي اتاق 
پاياپاي پولي، پيمان پولي چندجانبه و پيمان پولي دو 
جانبه استفاده كند. طبق اعلام بانك مركزي، فرزين در 
ادامه به گسترش مناسبات تجاري ايران و عمان در سال 
گذشته اشاره كرد و گفت: با اراده سياسي كه ميان ايران 
و عمان ش��كل گرفته است. حجم مناسبات اقتصادي 
ميان دو كشور در سال گذشته 40 درصد رشده كرده و 
به يك ميليارد و ۸00 ميليون دلار رسيده است كه اين 
حجم از مبادلات حتماً مي تواند با استفاده از پول ملي 
دو كشور در قالب پيمان پولي دو جانبه يا اتاق پاياپاي 
پولي انجام گيرد. رييس كل بانك مركزي همچنين با 
تأكيد بر ضرورت به كارگيري كارت هاي مشترك بانكي 
ميان شبكه پولي و بانكي ايران و عمان به منظور تسهيل 
مناسبات تجاري و فعاليت هاي اقتصادي اتباع دو كشور 
تصريح كرد: مذاكرات اين اقدام نيز با بانك مركزي عمان 
انجام گرفته و در صورت تسريع از طرف بانك مركزي 
عمان، ايران آمادگي دارد در كوتاه ترين زمان استفاده 

از كارت هاي مشترك بانكي را در دستور كار قرار دهد.

سردرگميدرسياستهايحمايتيياتلاشبرحذفپرداختنقدي؟

سخنگويوزارتخارجه:

بيشتر خريد كنيد، بيشتر يارانه بگيريد!

تبادل پيام ها براي مذاكرات رفع تحريم ها برقرار است
سخنگوي وزارت امور خارجه درباره مذاكرات رفع تحريم ها 
گفت: هم اكن��ون گفت وگوها و تبادل پيام ه��ا از طريق 
كانال هاي متنوع ارتباطي برقرار اس��ت. اميدواريم اراده 
سياسي به امكان فني اضافه شود و شاهد بازگشت مسوولانه 

همه طرف ها از جمله امريكا به برجام باشيم.
ناصر كنعاني صبح روز دوش��نبه در نشست مطبوعاتي 
هفتگي خود با خبرنگاران در مورد همكاري هاي ايران و 
آژانس و اخبار منتشر شده در مورد نصب مجدد دوربين هاي 
آژانس گفت: ايران در چارچوب نقشه راهي كه در جريان 
سفر آقاي گروسي به تهران بين دو طرف تنظيم شد در حال 
حركت است، در اين مسير برنامه هاي اجرايي تنظيم شده و 
در حال حركت به سمت جلو هستيم و ما روند همكاري ها 
را رو به پيش��رفت و رو به جلو مي دانيم. سخنگوي وزارت 
خارجه در پاسخ به سوالي در ارتباط با اخبار منتشر شده 
مبني بر اقدام ايران در اخراج چهار ديپلمات آذربايجاني 
و اينكه آي��ا اين خبر مورد تاييد اس��ت، گفت: جمهوري 
اس��لامي ايران در چارچ��وب اقدام غيرس��ازنده چندي 
پيش دولت آذربايجان در مورد ديپلمات هاي ايراني و در 
چارچوب اقدامات تعريف شده ديپلماتيك، چهار ديپلمات 
آذربايجاني » دو عضو سفارت اين كشور در تهران و دو عضو 

سركنسولگري اين كشور در تبريز« را اخراج كرد.
وي خطاب به خبرنگار پرسش كننده گفت: آنچه كه شما 
اشاره كرديد، بلافاصله بعد از اقدام آذربايجان از سوي ايران 
اتفاق افتاد. سخنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي 
ايران در پاسخ به سوالي در مورد امكان سفر تجار و بازرگانان 
ايراني و عربستاني به دو كشور و اينكه آيا آنها امكان دريافت 
رواديد براي انجام اين س��فرها را دارن��د، تصريح كرد: بر 
اساس توافقي كه بين وزيران امور خارجه دو كشور ايران و 
عربستان انجام شده و بيانيه مشتركي كه صادر كردند، عملا 
محدوديتي براي سفر اتباع و شهروندان دو كشور به ويژه 
تجار و بازرگانان ايران و عربستان به تهران و رياض وجود 
ندارد و امكان صدور رواديد دروضعيت فعلي براي تجار و 

بازرگانان دو كشور وجود دارد.
وي تاكيد كرد: تس��هيلات در اين زمينه برقرار اس��ت و 

محدوديت هايي براي انجام اين سفر ها وجود ندارد.
سخنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي ايران در 
پاسخ به سوالي در مورد سفر جيك ساليوان به عربستان و 
تاثير آن بر روابط تهران و رياض گفت: ما به صورت معمول 
در مورد روابط دو جانبه كش��ورها ب��ا يكديگر اظهارنظر 

نمي كنيم مگر اينكه دليل خاصي داشته باشيم.
وي ادام��ه داد: در مس��ير اجراي توافقي كه بي��ن ايران و 
عربس��تان با ميانجيگري چين انجام شده پيشرفت هاي 
خوبي داشتيم و روابط سياسي ايران و عربستان برقرار است.

كنعاني افزود: ما در مس��ير اج��راي توافق صورت گرفته، 
حركت مي كنيم و خوش��بين هس��تيم كه مسير توافق 
انجام شده با اراده سياسي طرفين به خوبي به پيش برود 
و ما نس��بت به آينده روابط دو جانبه دو كش��ور » ايران و 

عربستان «خوشبين هستيم. سخنگوي وزارت خارجه 
جمهوري اس��لامي ايران در اين نشس��ت در مورد نصب 
مجدد دوربين هاي آژانس در ايران و روابط ايران و آژانس 
بين المللي انرژي اتمي نيز گفت: همانطور كه پيش از اين 
اعلام كرديم سياست جدي جمهوري اسلامي ايران حل 
و فصل مشكلات و رفع سوءتفاهم هاي احتمالي با آژانس 
است . سياست ما اين است كه اجازه ندهيم كه موضوعات 
مرتبط با فعاليتهاي صلح آميز هسته اي ايران كه بعضا در 
قالب موضوعات ادعايي مطرح مي شود تبديل به مانع براي 
همكاري هاي ايران و آژانس شود. كنعاني ادامه داد: ايران در 
چارچوب نقشه راهي كه در جريان سفر آقاي گروسي به 
تهران بين دو طرف تنظيم شد در حال حركت است، در 
اين مسير برنامه هاي اجرايي تنظيم شده و در حال حركت 
به سمت جلو هستيم . وي افزود: ما روند همكاري ها را رو 
به پيشرفت و رو به جلو مي دانيم. سخنگوي وزارت خارجه 
درباره اخبار منتشر شده از سوي برخي از رسانه هاي منطقه 
در مورد ميانجيگري عراق بين ايران و مصر و ديدار مقامات 
تهران و قاهره در سطح پايين در بغداد گفت: درباره اصل 

خبر نظري ندارم.
وي ادامه داد: روابط ايران و مصر در س��طح دفاتر حفاظت 
از منافع در تهران و قاهره فعال اس��ت و همواره فعال بوده 
و تيم ديپلماتيك دو كش��ور در قاهره و تهران حضور و به 
انجام فعاليت مشغولند و امكان تبادل پيام و گفت وگو از 
طريق دفاتر برقرار بوده و هيچ مانع ومحدوديتي براي اين 

گفت وگوها نداشته ايم.
كنعاني افزود: تهران همواره اعلام كرده براي گس��ترش 
روابط با كشورهاي عربي و اسلامي نه تنها هيچ محدوديتي 
ندارد، بلكه اين موضوع در اولويت سياس��ت خارجي اش 
قرار دارد . وي تاكيد كرد: اراده قاهره براي افزايش س��طح 

همكاري هاي دو كشور مي تواند اين مسير را تسهيل كند.
س��خنگوي وزارت خارجه در پاسخ به س��والي در ارتباط 
با اخبار منتشرش��ده مبني بر موافقت تهران براي ايجاد 
دفتر حافظ منافع در آلباني توس��ط تركيه و گفت وگوي 
تلفني چندي پيش وزيران امور خارجه ايران و تركيه در 
اين ارتباط گفت: تركيه با توجه به مناس��بات خوبي كه با 
ايران دارد و همكاري هاي دوجانبه و منطقه اي دو كشور، 
براي اين اقدام اعلام آمادگي كرده است و ايران نيز مبتني 
بر ديدگاه اصولي خود كه بايد فرصت را به ديپلماسي دهد 
و از مسيرهاي ديپلماتيك براي عبور از شرايط نامناسب 
استفاده كند، از اين پيشنهاد دولت تركيه استقبال كرده 
اس��ت.  كنعاني تاكيد كرد: اميدواريم كار در اين زمينه در 
مسير درس��ت پيش برود و در زمان مقتضي درباره روند 
كار اطلاع رساني انجام خواهد شد . سخنگوي وزارت امور 
خارجه جمهوري اسلامي در پاسخ به سوال ديگري در مورد 
سفر هفته گذشته رييس جمهور به سوريه و امضاي سند 
برنامه جامع همكاري هاي راهبردي دوكشور در جريان اين 
سفر گفت: اين سفر بعد از پيروزي پرشكوه محور مقاومت بر 

جبهه متحد تروريسم در سوريه حائز اهميت بود. همچنين 
فرصت مغتنمي بود تا ريل گذاري روابط ميان دو كشور در 
مرحله پساتروريسم صورت گرفته و علاوه بر موضوعات 
سياس��ي در حوزه اقتصادي و تجاري نيز كه اولويت مهم 

دو كشور در مرحله جديد است اقدامات لازم انجام شود.
وي با بيان اينكه در اين سفر علاوه بر مذاكرات خصوصي 
و عمومي هيات هاي دو كشور، ابعاد مختلف همكاري هاي 
دوجانبه مورد توجه قرار گرفت، تصريح كرد: در اين سفر 
اسناد مهمي امضا شد كه از جمله سندي با عنوان برنامه 
جامع همكاري هاي راهبردي و بلندمدت ايران و سوريه كه 
مشتمل بر ۳0 بند است و مي تواند نقشه راه همكاري هاي 
دو كش��ور و چتري ب��راي تنظيم مناس��بات اقتصادي و 
تجاري ميان دو كش��ور باشد. وي با بيان اينكه شش وزير 
رييس جمهور را در جريان س��فر همراه��ي مي كردند، 
گفت: در دوره جديد دو كشور در تلاش هستند كه علاوه 
بر همكاري هاي سياسي و تكميل همكاري هاي دوجانبه 
در حوزه مبارزه با تروريسم، حوزه همكاري هاي تجاري و 
اقتصادي دو كشور نيز رشد كند و زمينه هاي لازم را در اين 
زمينه فراهم كنند. كنعاني افزود: مقامات دو كشور بر اين 
موضوع تاكيد دارند كه همكاري هاي تهران و دمش��ق در 
حوزه تجاري بايد پابه پاي همكاري هاي سياسي دو كشور 

حركت كند و منافع دو كشور در اين راستا تامين شود.
وي تاكيد كرد: انجام سفر رييس جمهور در اين مقطع زماني 
به سوريه معنا و مفهوم خاص خود را دارد و به معناي جشن 
پيروزي مشترك بر تروريسم و موفقيت محور مقاومت در 
اين زمينه است. سخنگوي وزارت امور خارجه در پاسخ به 
سوال ديگري در مورد روابط ايران با ديگر كشورهاي منطقه 
از جمله مص��ر، اردن و... گفت: تبادل هيات هاي ما به طور 
مستمر در سطوح مختلف با كشورهاي مختلف حوزه عربي 
برقرار بوده است. اتفاق بسيار مثبتي كه در روند مناسبات 
دوجانبه ايران و عربستان، ايران و امارات، ايران و كويت و 
ديگر كشورها در منطقه رخ داد، شاهدي بر اثبات اين مدعا 
است كه روابط ايران و كشورهاي عربي منطقه در يك روند 

صعودي جديد قرار گرفته است.
كنعاني افزود: ما هر جايي ك��ه فرصتي ببينيم كه در آن 
 منافع مشترك ايران و كشورهاي مقابل و همچنين منافع

 دسته جمعي كشورهاي منطقه تامين شود، در آن مسير 
اقدام خواهيم كرد. اين ديپلمات ارشد جمهوري اسلامي 
ايران ادامه داد: در ارتباط با كشورهايي هم كه روابط ما با آنها 
در سطح نازلي قرار دارد، همين رويكرد را دنبال مي كنيم و 

در همين زمينه تلاش لازم را انجام خواهيم داد.
وي تاكيد ك��رد: اميدواريم كه با تلاش هاي مش��ترك و 
گفت وگوهايي كه در سطوح مختلف جريان دارد بتوانيم 
گام هاي جديدي به س��مت ارتقای مناسبات فيمابين با 

كشورهاي دوست در منطقه برداريم.
سخنگوي وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالي در مورد 
برگزاري پنجمين نمايشگاه اكسپو ايران در تهران و همكاري 

وزارت امور خارجه در برگزاري اين نمايشگاه گفت: با توجه 
به نامگذاري س��ال جاري از سوي مقام معظم رهبري به 
عنوان س��ال مهار تورم و رشد توليد و توجه ويژه دولت در 
اين خصوص، با تلاش مشترك وزارت امور خارجه و وزارت 
صمت، اين نمايشگاه برگزار شده و تا20 ارديبهشت ادامه 
خواهد داش��ت .  وي با بيان اينكه در اين نمايشگاه ۷۵0 
شركت برتر صادراتي ايران محصولات خود را به نمايش 
گذاش��ته اند و بيش از ۱200 تاجر و فعال اقتصادي از ۶۵ 
كشور جهان در اين نمايشگاه حضور دارند، تصريح كرد: در 
اين نمايشگاه ظرفيت ها و توانايي هاي صادراتي جمهوري 
اس��لامي ايران در حوزه هاي مختلف به نمايش گذاشته 

شده است.
وي تاكيد كرد: صادرات، موتور محرك توليد و ايجاد رشد 
و پويايي در حوزه اقتصادي است و اميدواريم اين نمايشگاه 
بتواند با اين ابعاد و حجم مشاركت كم سابقه، در كمك به 
بازاريابي براي توليدات شركت هاي جمهوري اسلامي ايران 
موفق عمل كند و به ويژه بتواند فرصتهاي جديدي پيش 
روي فعالان اقتص��ادي و تجاري و توليدكنندگان بخش 
دولتي و خصوصي ايران براي حضور در بازارهاي جهاني 
فراهم كند. سخنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي 
ايران در پاسخ به سوالي درباره نشست وزيران امور خارجه 
چهار كشور سوريه، روسيه، تركيه و ايران درباره سوريه و 
حل اختلافات بين آنكارا و دمشق در روز چهارشنبه هفته 
جاري در مسكو گفت: وزير خارجه ايران در رأس هياتي در 

اين نشست مشاركت مي كند.
وي ب��ا بيان اينكه پيش از اين ش��اهد برگزاري نشس��ت 
چهارجانبه معاونان وزيران امور خارجه و نمايندگان ويژه 
چهار كش��ور در ۱۵ فروردين ۱402 در مس��كو بوديم و 
همچنين نشست چهارجانبه وزيران دفاع و مسوولان عالي 
امنيتي چهار كشور نيز در مسكو برگزار شده بود، تصريح 
كرد: همانطور كه اشاره شد، قرار است در 20 ارديبهشت 
شاهد برگزاري نشس��ت چهارجانبه وزيران امور خارجه 
چهار كشور ايران، سوريه، تركيه و روسيه در مسكو باشيم. 
اين ديپلمات ارشد جمهوري اسلامي ايران با بيان اينكه 
ما همواره ب��ر حل و فصل سياس��ي اختلافات موجود 
بين س��وريه و تركيه تأكيد داشتيم و بر اين موضوع در 
چارچوب تماس ها و گفت وگوهاي دوجانبه با مقامات 
سوريه و تركيه و هم در چارچوب نشست هاي ضامن روند 
آستانه از جمله نشست سه جانبه سران در تهران تأكيد 
كرده ايم، خاطرنشان كرد: ما همواره گفته ايم كه ضمن 
درك نگراني هاي امنيتي تركيه در سوريه معتقد هستيم 
اين موضوعات راهكار نظامي ندارد و بايد گفت وگوهاي 
سياس��ي مبناي عمل دو طرف قرار بگيرد. سخنگوي 
وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي ايران تاكيد كرد: با 
تلاش هاي انجام شده پيشرفت هاي خوبي در اين زمينه 
حاصل شد و اين اتفاق نظر شكل گرفت كه نشست هاي 

آستانه از سه جانبه به نشست چهارجانبه تبديل شود.



تا ام��روز واردات بنزين نداش��تيم، نات��رازي توليد و 
مصرف داريم يعني در واقع ميزان توليد و مصرف به 
هم نزديك اس��ت، اما تاكنون منجر به اين نشده كه 

واردات داشته باشيم.
علي اكب��ر نژادعلي، مديرعامل ش��ركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي، در تش��ريح طرح س��امان دهي 
كارت هاي اضطراري در جايگاه هاي عرضه س��وخت 
اظهار كرد: براي همه جايگاه هاي عرضه سوخت كارت 
اضطراري در نظر گرفته ايم. هي��چ كمبودي در اين 
زمينه وجود ندارد و كارت آزاد در سراسر جايگاه هاي 

سوخت موجو د است.
وي با بيان اينكه بر اساس تكليف قانوني، تا پايان امسال 
حجم استفاده از كارت هاي سوخت شخصي بايد به 
۹۰ درصد افزايش يابد، افزود: هم اكنون در ش��رايط 
هم ترازي توليد و مصرف بنزين قرار داريم و تاكنون 
واردات انجام نشده، اما مصرف بنزين كشور امسال ۱۰ 

درصد افزايش يافته است.
مديرعامل ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي با 
تأكيد بر اينكه طرح هاي توسعه اي پالايشي به منظور 
افزايش ظرفيت توليد بنزين در كش��ور با جديت در 
پالايشگاه هاي كش��ور در حال پيگيري و اجراست، 
تصريح كرد: براي توزيع يكنواخت و يكپارچه سوخت 
در كش��ور ناچار به اجراي سياست هاي غيرقيمتي 
هستيم. نژادعلي ادامه داد: با اجراي طرح سامان دهي 
كارت هاي اضط��راري جايگاه هاي س��وخت، حجم 
استفاده از كارت هاي سوخت شخصي به ۳۵ درصد 
رسيده اس��ت، همچنين ۴۵۰ هزار كارت توليدشده 
هم اكنون در باجه هاي معطله پس��ت ق��رار دارد كه 

نيازمند پيگيري از سوي مالكان است.
وي گفت: امكان تهيه كارت سوخت المثني در كشور 
فراهم اس��ت و هم اكنون ۳۸۰ هزار كارت س��وخت 
المثني در نوبت صدور قرار دارد. مديرعامل ش��ركت 
ملي پخش فرآورده هاي نفتي اظهار كرد: جايگاه هاي 
عرضه سي ان جي در كش��ور ۱۲ ميليون مترمكعب 
ظرفيت خالي دارند كه لازم اس��ت  با فرهنگ سازي 
در اين زمينه، مقدار اس��تفاده از اين س��وخت پاك 

افزايش يابد.
نژادعلي گفت: براس��اس بند ح تبص��ره ۱۴ در قالب 
بودجه ۱۴۰۲ وزارت نفت مكلف ش��ده اس��ت كه به 
منظور بهبود نظام توزيع بنزين و نفت گاز در كش��ور 
و كاهش قاچاق سوخت، از طريق شركت هاي تابعه 
ذيربط تدبيري اتخاذ نمايد كه تا پايان نيمه نخست 
س��ال جاري، ۹۰ درص��د خودروهاي بنزين س��وز 
و ۹۵ درص��د خودروه��اي نفت گازس��وز، صرف��ا از 
طريق كارت  سوخت شخصي س��وختگيري كنند. 
در اين باره تمهيداتي انديش��يده ش��ده ب��ود كه به 
دنبال آن طرح س��اماندهي كارت هاي اضطراري در 
جايگاه هاي سوخت كشور در دستور كار قرار گرفت. 
اطلاع رس��اني هاي لازم و س��اماندهي كارت ه��اي 
اضطراري در جايگاه هاي انجام شد و با توجه به حجم 

مراجعات به جايگاه هاي سوخت، تعداد مناسبي كارت 
اضطراري در اختيار جاي��گاه داران قرار گرفت. وي با 
تاكيد بر اينكه در تمام نقاط كشور از جمله جايگاه هاي 
مرزي، كارت هوشمند سوخت آزاد اضطراري به ميزان 
كافي وجود دارد، افزود: توانس��تيم چالشي كه سال 
گذشته در زمينه تامين كارت هاي هوشمند سوخت 
وجود داش��ت، برطرف كنيم و تا پايان سال گذشته، 
براي تمامي خودروها در كشور كارت سوخت صادر 
كرده و در اختيار مردم قرار داديم. مديرعامل شركت 
ملي پخش فرآورده هاي نفتي با اش��اره به اينكه روند 
رشد مصرف بنزين در كشور عددي غيرمنتظره است، 
گفت: سال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۰، ۲۱ درصد 
رشد مصرف داشتيم، امسال نيز با گذشت ۴۷ روز از 
سال جديد، حدود ۱۰ درصد نسبت به سال گذشته 
افزايش مصرف بنزين داشته ايم و بيش از ۱۱۰ ميليون 
ليتر بنزين مصرف در كشور داشتيم كه ميزان توليد 
نيز همين ميزان است. نژادعلي با اشاره به اينكه شدت 
مصرف انرژي در مقايسه با ديگر كشورهاي بالاست، 
افزود: فرس��ودگي ناوگان حمل ونقل كشور، افزايش 
پرش��تاب خودروهاي داخلي، وجود تكنولوژي هاي 
قديمي در توليد خودرو و قاچاق مصرف س��وخت از 
جمله دلايل مصرف روزافزون سوخت در كشور است. 
وي درباره ميزان مصرف نفت گاز در كشور گفت: در 
۴۷ روز ابتدايي سال جاري، به طور ميانگين ۱۰۳.۲ 
ميليون ليتر نفت گاز در كشور مصرف شده است كه 

اين عدد نسبت به مدت مش��ابه سال قبل، ۴ درصد 
افزايش يافته اس��ت. وي عنوان كرد: در حوزه نفتگاز 
آمار مصرف در سال ۱۴۰۲ حدود ۱۰۳ ميليون ليتر 
در روز است كه نسبت به سال قبل ۴ درصد افزايش را 
نشان مي دهد. امسال انتظار داريم مصرف نفتگاز به 
۱۱۵ ميليون ليتر خواهد رسيد. نژادعلي گفت: روزانه 
۲۴ ميليون ليتر در روز سي ان جي مصرف مي شود كه 
اگر اين كار انجام نمي شد، به همين ميزان بايد واردات 

بنزين انجام مي داديم.
مديرعامل شركت ملي پخش فراورده هاي نفتي ايران 
خاطرنشان كرد: تفاوت قيمت فرآورده هاي نفتي در 
ايران و كشورهاي همسايه قاچاق را جذاب مي كند. 
وي به لزوم توجه به افزايش سهم سي ان جي در سبد 
سوخت اشاره كرد و ادامه داد: اكنون حدود ۱۲ ميليون 
ليتر ظرفيت خالي در جايگاه هاي سي ان جي وجود 
دارد كه مي تواند جايگزين بنزين ش��ود. نژاد علي از 
توقف توليد خودروهاي گازسوز توسط خودروسازان 
خبر داد و گفت: همچنين استقبال خوبي از مصوبه 
شوراي اقتصاد براي تبديل خودروهاي عمومي نشد 
و تنها ۲۶۰ هزار خودروي عمومي طرح دوگانه سوز 
كردن رايگان استفاده كردند. مديرعامل شركت ملي 
پخش فرآورده هاي نفتي تاكيد كرد: در سال گذشته 
)۱۴۰۱( به طور ميانگين ۱۱۲ ميليون ليتر نفت گاز 
در كشور مصرف شد كه پيش بيني مي كنيم اين عدد 
در س��ال جاري با رشد در نيمه دوم سال به ميانگين 

روزانه ۱۱۶ ميليون ليتر در روز افزايش يابد. نژادعلي با 
اشاره به افزايش آمار مصرف استفاده از كارت سوخت 
شخصي با اجراي طرح ساماندهي كارت هاي سوخت 
جايگاه داران، درباره لزوم اس��تفاده از كارت سوخت 
شخصي گفت: دولت هزينه اي را براي توليد كارت هاي 
سوخت متحمل مي شود، اما با استفاده از كارت آزاد 
جايگاه داران، ميزان سوختگيري غيرمشخص بوده و 
اطلاعات شفافي در اين باره وجود ندارد، بنابراين به اين 
سمت حركت كرديم كه در زمينه آمار سوختگيري به 
سمت شفافيت حركت كرده و تصميم گيري در دولت 
را نيز تس��هيل كنيم. وي با اشاره به اينكه ۵۵ درصد 
فروش بنزين كش��ور با نرخ يارانه اي انجام مي شود، 
گفت: تاكنون ۲۹ ميليون كارت هوش��مند سوخت 
توسط ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي صادر 
ش��ده و در اختيار مردم قرار گرفته اس��ت؛ تا پايان 
سال گذشته، ۳ ميليون و ۸۰۰ هزار كارت هوشمند 
سوخت توليد شده و در اختيار مردم قرار گرفته است 
كه از اين تعداد، حدود ۴۵۰ هزار كارت سوخت توليد 
شده، همچنان به دلايل مختلف در باجه  معطله هاي 
ش��ركت پس��ت قرار دارد كه لازم اس��ت از س��وي 
هموطنان پيگيري ش��ود. نژادعلي افزود: هم اكنون 
۳۸۰ هزار كارت س��وخت جديد نيز در نوبت صدور 
قرار دارد و بين ۳۰ تا ۴۰ روز زمان صرف مي شود كه 
كارت سوخت المثني صادر شود؛ به دنبال آن هستيم 

كه اين زمان را روزبه روز كوتاه تر كنيم.
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هشدار آژانس بين المللي انرژي 
درباره تأمين جهاني گاز

آژانس بين المللي انرژي )IEA( در گزارش خود هشدار 
داد كه با توجه به عدم قطعيت بازارها، عرضه جهاني 
گاز طبيعي در سال جاري ميلادي دچار محدوديت 
خواهد شد. به گزارش تس��نيم به نقل از راشاتودي، 
آژانس بين المللي ان��رژي )IEA( در گزارش خود كه 
روز پنجشنبه منتشر شد، هش��دار داد كه با توجه به 
عدم قطعيت بازارها، عرضه جهاني گاز طبيعي در سال 
جاري ميلادي دچار محدوديت خواهد ش��د. آژانس 
بين المللي انرژي در گزارش بازار گاز خود نوشت: در 
حال حاضر، فشار بر بازارهاي جهاني گاز كاهش يافته 
است چرا كه به دليل زمستان معتدل، نياز به برداشت 
از مخازن ذخيره سازي در اروپا و ايالات متحده كاهش 
يافته اس��ت. در سه ماهه اول س��ال جاري ميلادي، 
قيمت لحظه اي گاز طبيعي مايع )LNG( كه به عنوان 
جايگزيني براي گاز خط لوله روس��يه در نظر گرفته 
مي شود، به پايين تر از سطح مشاهده شده در تابستان 
۲۰۲۱ سقوط كرد، اگرچه هنوز بسيار بالاتر از ميانگين 
تاريخي خود باقي مانده است. آژانس بين المللي انرژي 
هش��دار داد كه با اين حال، وضعي��ت كنوني »هيچ 
تضميني در برابر نوسانات آينده« نمي دهد و هنوز بايد 
اقداماتي ص��ورت گيرد تا تأثير خطراتي مانند عوامل 
جوي نامطلوب، كمبود گاز طبيعي مايع و ادامه كاهش 
صادرات گاز خط لوله روسيه به اتحاديه اروپا كاهش 
يابد. در سال گذشته ميلادي، تحريم هاي غرب عليه 
مسكو منجر به ش��وك بزرگ عرضه گاز در بازارهاي 
گاز اروپا و جهان شد كه اين امر نيز باعث شد تحويل 
گاز خط لوله روسيه به اتحاديه اروپا در طول سال ۸۰ 
درصد كاهش يابد. از آن زمان بلوك اتحاديه اروپا خريد 
ال ان جي از ايالات متحده را كه پيش بيني مي ش��ود 
امسال به صادركننده اول در جهان تبديل شود، افزايش 
داده است. بر اساس اين گزارش، روسيه همچنان گاز 
طبيعي اتحاديه اروپا را از طريق ش��بكه ترانزيت گاز 
اوكراين و از طريق خط لوله ترك استريم كه اوكراين 
را دور مي زند و گاز روسيه را به جنوب اروپا مي رساند، 
تامين مي كند. مجارستان، واردكننده اصلي گاز روسيه 
در اتحاديه اروپا، ماه گذشته ميلادي اعلام كرد كه از 
مسكو اطمينان كسب كرده است كه ارسال گاز از طريق 
خط لوله ترك استريم بدون اختلال ادامه خواهد يافت.

عضواتاقبازرگانيتهران
درگفتوگوبا»تعادل«مطرحكرد

محكم شدن جاپاي
بخش خصوصي در بازار نفت

در صورتي ك��ه بتوانيم با ورود نف��ت به بورس و 
ايجاد جذابيت، ميزان معاملات را بين اشخاص 
حقوقي افزايش دهيم، علاوه بر تامين مالي مورد 
نياز پروژه ه��اي وزارت نفت، مي توانيم در جهت 
شفاف س��ازي فروش اين م��اده اقدامات موثري 

انجام بدهيم.
فريال مس��توفي، عض��و اتاق بازرگان��ي تهران، 
در گفت وگو ب��ا خبرنگار»تع��ادل« ضمن بيان 
مطل��ب بالا، تصريح كرد: عرضه گواهي س��پرده 
كالايي مي تواند گشايشي در زمينه فروش نفت 
در كش��ورمان باش��د. فعالان بخش خصوصي، 
ش��ركت ها، فعالين اقتصادي حقوقي، نهادهاي 
مال��ي و صندوق ه��اي س��رمايه گذاري ام��كان 
مشاركت در اين طرح را دارند. كساني كه امكان 
صادرات نفت را دارند مي توانند به خريد و فروش 
اين ماده بپردازند و در اين حوزه فعال شوند. آنها 
همچنين مي توانند به صادرات نفت كمك كنند 
و از اين نظر گواهي سپرده كالايي نفتي مي تواند 
ابزار خوبي باش��د. وي در ادامه گفت: نكته اي كه 
بايد به آن توجه داش��ت اين اس��ت كه با وجود 
تحري��م، خريداران محدود هس��تند و بنابراين، 
توان بخش خصوصي در فروش نفت هم محدود 
است. با اين وجود، اگر پيش زمينه هاي متناسب 
با اهرم هاي جديد و مناسب در زمينه فروش نفت 
در بورس مهيا ش��ود، اين ابزاره��ا مفيد خواهند 
بود. گواهي س��پرده كالايي نفتي به عنوان يك 
ابزار براي شركت هاي سبدگردان و صندوق هاي 

سرمايه گذاري نيز سودمند است.
اين عضو اتاق بازرگاني ادامه داد: گواهي سپرده 
كالايي نفتي يك ابزار س��رمايه گذاري اس��ت و 
وزارت نف��ت با اعمال اي��ن روش مي تواند علاوه 
بر مش��اركت دادن بخش خصوصي درسوددهي 
ناش��ي از نوس��انات قيمت نفت، به تامين مالي 
مورد ني��از پروژه هايش بپ��ردازد. در صورتي كه 
بتوان مانند اوراق مسكن و طلا از عرضه و اعتبار 
گواهي اوراق نفتي استفاده كرد، سرمايه بيشتري 
جذب مي شود و اين امر اثرگذاري بالايي بر بهبود 
وضعي��ت اقتصاد خواهد داش��ت. همچنين اين 
اقدام مي تواند بر متعادل كردن اثرات منفي ناشي 

از تحريم هاي نفتي موثر باشد.
وي خاطرنش��ان كرد: از آنجاي كه اين طرح در 
بس��تر بازار بورسي كش��ور ارايه مي شود، امكان 
شفافيت در معاملات نفتي را تا حد زيادي فراهم 
مي كند. بايد توجه داش��ت ك��ه هدف اصلي اين 
طرح تأمين مالي براي دولت نيست، بلكه هدف 
مهم تر گسترش بازارهاي صادراتي و ورود بخش 
خصوصي به اين بازار اس��ت. از س��وي ديگر، اگر 
گواهي سپرده كالايي نفتي مبناي قيمت گذاري 
محصولات صادراتي مان باش��د، گام موثري در 

جهت پيش برد اهداف اين طرح برمي داريم.

خريداران اروپايي
در انتظار سقوط بيشتر قيمت گاز

با وج��ود كاه��ش اخي��ر قيمت ها، خري��د گاز 
طبيعي مورد نياز ب��راي پر كردن مجدد مخازن 
ذخيره سازي اروپا كندتر از حد معمول براي اين 
موقع از سال ش��ده است زيرا برخي از خريداران 

منتظر افت بيشتر قيمت ها هستند.
به گزارش ايسنا، ش��اخص هاي قيمت معاملات 
آتي اي��ن منطقه به ركورد اندكي در مقايس��ه با 
ركورد بالاي مشاهده ش��ده در تابستان گذشته 
س��قوط كرده اس��ت، اما اين براي تشويق خريد 
كافي نبوده است. اطمينان از اينكه روند كاهش 
قيمت ها ادامه پيدا خواهد كرد، باعث شده است 
بس��ياري از خريداران براي پر كردن مخازن گاز 

پيش از زمستان آينده، دست نگه دارند.
كاهش مصرف گاز به معناي آن اس��ت كه عرضه 
جهاني حتي با وجود كاهش عرضه روس��يه، در 
حال حاضر براي پوش��ش تقاض��اي اروپا كافي 
اس��ت. اما توليدكنندگان و بازرگانان گاز هشدار 
مي دهند كه اين بحران پايان نيافته است و بهبود 
نامعلوم و نامطمئن مصرف، مي تواند تعادل بازار 
شكننده را برهم بزند. به گفته كلاوس راينيش، 
مدير فروش ش��ركت بازرگاني انرژي سوييسي 
MET Holding، مصرف كنن��دگان ب��ا پيام 
سران سياس��ي كه از بدترين مقطع بحران عبور 
كرده ايم، مطمئن به نظر مي رسند. آنها از اخبار 
همه جا مي ش��نوند كه اروپا عملكرد فوق العاده 
خوبي داشته و بحران پايان يافته است. اين انتظار 
وجود دارد كه قيمت ها به ركورد اندك ۱۰ يورو 
در هر مگاوات ساعت كاهش پيدا كند كه سقوط 
بيش از ۷۰ درصد از س��طح فعلي خواهد داشت 
اما حتي اگر چنين اتفاقي روي دهد، قيمت هاي 
پايين تر براي مدت طولاني دوام نخواهند داشت.

وابس��تگي س��نگين به كالاي جهاني نظير گاز 
طبيعي ماي��ع )ال ان جي( به عن��وان جايگزين 
واردات گاز روس��يه از طري��ق خط لول��ه، اروپا 
را در معرض نوس��ان ش��ديد قيمت ه��ا در بازار 
گس��ترده تري قرار داده اس��ت. ب��ازار همچنان 
آسيب پذير است. رشد سريع مصرف گاز صنعت 
به همراه افزايش مجدد تقاضا از س��وي آس��يا، 
خطرات��ي را به هم��راه دارد. تحليلگران از بانك 
گلدمن س��اكس گرفته تا گروه مشاوره بوستون 
احتمال مي دهند قيمت گاز به بالاي ۱۰۰ يورو 
بازگردد. بر اساس گزارش بلومبرگ، طبق اعلام 
غول ان��رژي ن��روژي اكوئينور، انتظ��ارات براي 
كاهش بيش��تر قيم��ت، به معناي آن اس��ت كه 
ذخيره س��ازي مجدد گاز در بعضي از كشورهاي 

اروپايي، آهسته مي شود.

مديرعاملشركتپخشفرآوردههاينفتي:

وزيرنيرواعلامكرد

افزايش ۱۰ درصدي مصرف بنزين در سال ۱۴۰۲

ساخت نيروگاه هاي متعدد در عراق توسط ايراني ها

افزايش۶۰۰هزاربشكهايتوليدنفتخام

وزير نيرو از س��اخت نيروگاه ه��اي متعددي در عراق 
توس��ط متخصصان ايراني خب��ر داد و گفت: موضوع 
آب، سياسي نيس��ت و نبايد آن را سياسي جلوه داد. 
آب موضوعي كاملًا اقليمي، اجتماعي و فني اس��ت و 
متخصصان بايد بررسي و مذاكره كنند و در چارچوب 

و بسترهاي قانوني و فني اقدام كنند
به گزارش وزارت نيرو، علي اكبر محرابيان افزود: »آب« 
امروز به عنوان مهم ترين مساله بشري در منطقه مطرح 
مي شود، ش��رايط توس��عه هاي اقتصادي در منطقه 
موجب شده اس��ت نياز بشريت و مردم به آب بيش از 

گذشته باشد.
وي درباره ش��رايط بارندگي ها در منطق��ه، ادامه داد: 
شرايط بارشي در منطقه و كاهش بارندگي ها در كنار 
تغييرات اقليمي باعث بروز خشكس��الي هاي متوالي 

شده است؛ اين شرايط مي طلبد كه كشورهاي منطقه 
با همكاري و مديريت بر مناب��ع آبي، در جهت بهبود 
وضعي��ت گام بردارند و درعين حال امكان اس��تفاده 
حداكثري را ب��راي همه نوع مصرف به ويژه ش��رب، 

كشاورزي، صنعتي و محيط زيست فراهم كنند.
رييس ش��وراي حكام مركز منطق��ه اي مديريت آب 
شهري وابسته به يونسكو خاطرنشان كرد: كنفرانس 
بين المللي آب بغداد از جنبه هاي مختلف به ويژه ابعاد 
فني، حقوقي و مديري��ت منابع آب از اهميت ويژه اي 

برخوردار است.
محرابيان با بيان اينكه ايران مسائل مربوط به كم آبي را 
در سه بخش فني، حقوقي و مسائل مديريتي تقسيم 
مي كند، گفت: دو حوضه مهم دجله و فرات در كشور 
عراق جاري است. بخشي از آب در اين حوضه در عراق 

توليد مي ش��ود، اما بخش قابل توجهي از آن از ديگر 
كشورها به ويژه شمال وارد اين بخش مي شود. وي با 
بيان اينكه كميسيون مشترك دو كشور سال ها فعال 
بوده است، ادامه داد: اين كميته از سال ۲۰۱۲ فعاليت 
خود را متوقف كرده بود، اما ط��ي برقراري مذاكرات 
خوب با كشور عراق در يك س��ال گذشته و به ويژه از 
زمان نخست وزيري آقاي شياع السوداني توافق هاي 

خوبي در اين زمينه صورت گرفت.
وزير نيرو خاطرنش��ان كرد: موضوع خشكسالي فقط 
مختص كشور عراق نيست، خشكسالي امروز در كل 
منطقه از جمله ايران سايه افكنده است، به طوري كه در 
سال گذشته در برخي از مناطق ايران حدود ۶۰ درصد 
با كاهش بارندگي روبرو ش��ديم كه ب��ه تبع آن آورده  
رودخانه ها نيز كاهش يافت. محرابيان درباره پروژه هاي 

برقي ايران با عراق خاطرنشان كرد: سياست ما تبادل 
حداكثري برق است؛ ايران به عنوان يك نقطه كانوني با 
كشورهاي متعددي همسايه بوده و از اين ظرفيت بهره 
مي برد تا بتواند نيازهاي خود و منطقه را پوشش دهد.

به گفته وزير نيرو، ما در سياست ديپلماسي غرب به 
دنبال تبادل حداكثري برق با در نظر گرفتن منافع 
اقتصادي كش��ور و ملت خودمان هستيم. بر همين 
اس��اس و در اين چارچوب به برخي از كش��ورها در 
برخ��ي از ماه ها برق ص��ادر و در برخي از ماه ها برق 
وارد مي كنيم.وي با بيان اينكه برق به عنوان عنصر 
اقتصادي تلقي مي شود، گفت: آنچه مهم بوده اين 
است كه ما در اين تبادلات منافع اقتصادي داريم و 
درصدد هستيم هم نياز خود را برطرف كنيم و هم 

نياز كشورهاي همسايه را مرتفع كنيم.

مديرعامل شركت ملي نفت از افزايش روزانه ۶۰۰ هزار 
بشكه اي توليد نفت خام در دولت سيزدهم خبر داد. به 
گزارش ايلنا، محسن خجسته مهر در همايش خوردگي 
فلزات و حفاظت فني با بيان اينكه عدد شركتهاي دانش 
بني��ان در صنعت نفت و گاز از ۱۰۰ به ۵۰۰ ش��ركت 
رسيده و به لحاظ توانمندي هم شاهد رشد و شكوفايي 
هستيم، اظهار داش��ت: براي اعتلاي كشور نياز به دو 
مولفه انديشه و انگيزه داريم، انديشه راهكار و انگيزه 
اهداف ما را محقق مي كند و تنزل يافته تربن جامعه 
جامعه اي است كه انديش��ه ندارد.  وي افزود: امسال 
مقارن با سال مهار تورم و رشد توليد و تصويب برنامه 
هفتم توسعه است، در بند ۸ سياست هاي ابلاغي برنامه 
هفتم توسعه به افزايش ظرفيت توليد نفت و گاز  ازدياد 
برداشت و ايجاد ارزش افزوده اشاره مي كند، بنابراين 
شركت نفت بايد توليدمحور شود و با جديت بيشتري 
نسبت به رشد توليد اقدام كند. مديرعامل شركت ملي 
نفت با بيان اينكه خوردگي فلزات مستقيما با رشد توليد 
ارتباط دارد، گفت: اكر لوله نفتي دچار مش��كل شود 
مستقيما توليد را متوقف مي كند يا منجر به آلايندگي 
مي ش��ود. وي با تاكيد بر اينكه توليد بايد رشد داشته 
باشد و لازمه آن دانش بنيان ها هستند، افزود: توليد 
بايد بهره ور باشد، زمان اجراي پروژه و هزينه ها كم شود 
و كيفيت بايد بالا برود. معاون وزير نفت با بيان اينكه 

سهم نفت و گاز در رشد اقتصادي در سه ماهه پاييز ۱۵ 
درصد و در ۹ ماهه ۱۰ درصد بوده اس��ت، خاطرنشان 
كرد: در شركت نفت ستادي ويژه تحول توليد دانش 

بنيان در ۵ كارگروه تشكيل شد.
خجسته مهر گفت: يكي از چالش هاي افزايش توليد 
نفت، موضوع س��رمايه گذاري و توس��عه كسب و كار 
است و موضوع ديگر دسترسي به فناوري است و يكي 
از عوامل ناپايداري توليد، تعميرات هر ساله و يكي از 

ضعف ها مهارت آموزي مداوم نيروي انساني است.
معاون وزير نفت بيان كرد: ناترازي گاز نگراني بيشتري 
دارد؛ زيرا بزرگ ترين مصرف كننده گاز كشور بخش 
خانگي است. خجس��ته مهر با بيان اينكه ۵۰ درصد 
بودجه پژوهش��ي وزارت نفت مربوط به شركت ملي 
نفت ايران است، تصريح كرد: از اين ميزان ۵۰ درصد 
با دانشگاه ها در حال انجام است. قراردادهاي قبلي را 

اصلاح كرديم و مساله محور شده است.
وي گفت: اقدامات جديدي مانند احياي چاه هاي كم 
بازده انجام شد و انتظار داريم از كل اين ظرفيت استفاده 
كنيم و در سال گذشته ۶ قرارداد براي احياي چاه هاي 
كم بازده امضا شد. مديرعامل شركت ملي نفت ايران 
افزود: ازدياد برداشت يكي ديگر از موضوعات كليدي ما 
است. با توجه به نفت درجا و ضريب بازيافت موجود، اگر 
تنها يك درصد ضريب بازيافت را بالا ببريم توليد نفت 

تا ۸ ميليارد بشكه افزايش پيدا مي كند. وي با اشاره به 
اينكه در توليد گاز كشور چند چالش داريم، ادامه داد: 
يكي از موضوعات مهم در اين زمينه كه ملي و فرابخشي 
است، بهينه سازي مصرف است؛ زيرا بزرگ ترين چالش 

مصرف لجام گسيخته انرژي و گاز در كشور است.
خجسته مهر با اعلام نگراني نسبت به ناترازي مصرف 
و توليد گاز، گفت: بخش زيادي از سهم ۱۴.۵ درصدي 
كه به شركت نفت داده مي شود، صرف افزايش توليد و 

حفظ توان توليد گاز در ميادين كشور مي شود.
وي ب��ا تاكيد بر اينكه ۷۰ درصد گاز كش��ور در پارس 
جنوبي توليد مي شود، افزود: بعد از آن بيشترين توليد 
گاز مربوط به ش��ركت نفت مناطق مركزي و سپس 
جمع آوري گازهاي همراه اس��ت. معاون وزير نفت با 
بيان اينكه ميدان مشترك پارس جنوبي بزرگ ترين 
ميدان گازي جهان است، ادامه داد: ۵۰ درصد گاز در 
جاي كشور در اين ميدان قرار دارد و در دولت سيزدهم 
توجه به اين موضوع انجام شد. مديرعامل شركت ملي 
نفت ايران تاكيد كرد: ب��راي اولين بار در طول تاريخ، 
توليد ۷۰۵ ميليون متر مكعب در روز از پارس جنوبي 
به ثبت رسيد. خجسته مهر با اشاره به اينكه از نيمه دوم 
سال ۱۴۰۰ تاكنون در پارس جنوبي توليد گاز ركورد 
شكست، گفت: مي توانيم ادعا كنيم كه نه تنها گازي از 
سمت ايران مهاجرت نمي كند؛ بلكه مهاجرت گاز در 

پارس جنوبي به سمت ايران معكوس شده است. وي 
به موضوع توليد زودهن��گام در فاز ۱۱ پارس جنوبي 
اش��اره كرد و افزود: ۴ چاه در اين فاز حفاري ش��ده و 
خط لوله انتقال گاز نيز انجام شده است. براي سرعت 
بخشيدن به توليد از فاز ۱۱، يكي از سكوهاي فاز ۱۲ 
كه راندمان پايين در توليد گاز داش��ت را به موقعيت 
فاز ۱۱ منتقل خواهيم كرد. اين س��كو سنگين ترين 
سكوي ايران در پارس جنوبي است و براي نخستين بار 
سكو از موقعيت دريايي به نقطه ديگري از دريا منتقل 
مي ش��ود. مديرعامل ش��ركت ملي نفت ايران ادامه 
داد: ۵ ماه تلاش كرديم تا ش��ناور اوشنيك به كشور 
بازگردد و با موفقيت سكو از موقعيت قبلي جدا شد و 
بر روي شناوري مستقر شده و در آينده نزديك سكو 
بر روي موقعيت فاز ۱۱ نصب خواهد ش��د. خجسته 
مهر تاكيد كرد: اين فاز همان فازي است كه در دولت 
گذشته توسعه آن به بهبود شرايط بين المللي وابسته 
ش��ده بود. معاون وزير نفت تصريح ك��رد: تا پيش از 
زمس��تان توليد از فاز ۱۱ پارس جنوبي آغاز خواهد 
شد و در توليد اوليه ۱۱ ميليون متر مكعب به توليد 
از اين ميدان مشترك اضافه خواهد شد. وي به تعمير 
چاه هاي آسيب ديده فاز ۱۳ پارس جنوبي اشاره كرد 
و گفت: در ميدان بلال يك چاه توصيفي و اكتشافي 

حفاري شده است.

محتاطي معامله گران
قيمت نفت را بالا برد

قيمت نفت در معاملات روز دوشنبه كه با وجود كاسته 
ش��دن از نگراني ها نس��بت به بروز ركود در امريكا كه 
باعث كاهش قيمت ها به مدت سه هفته متوالي شد، 
معا مله گران همچنان محتاط بودند، اندكي افزايش 
پيدا كرد. بهاي معاملات نفت برنت با ۱۱ سنت معادل 
۰.۲ درصد افزايش، به ۷۵ دلار و ۴۱ سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا 
با ۱۲ سنت معادل ۰.۲ درصد افزايش، به ۷۱ دلار و ۴۶ 
سنت در هر بشكه رسيد. تينا تِنگ، تحليلگر شركت 
»سي ام سي ماركتس« در اين باره گفت: بهبود سهام 
انرژي در معاملات روز جمعه وال اس��تريت كه پس از 
انتشار گزارش اشتغال قوي امريكا و رفع نگراني ها نسبت 
به ركود اقتصادي قريب الوقوع در اين كشور كه باعث 
ريزش ش��ديد بازار در ابتداي هفته شده بود، روي داد، 
به بهبود قيمت نفت كمك كرد. ترس از اينكه بحران 
بانكي امريكا باعث كندي اقتصاد و متاثر شدن تقاضا 
براي سوخت در بزرگ ترين كشور مصرف كننده نفت 
جهان خواهد ش��د، باعث شد قيمت نفت برنت هفته 
گذش��ته ۵.۳ درصد و شاخص نفت امريكا ۷.۱ درصد 
سقوط كند. با اين همه، گزارش اشتغال مطلوب امريكا 
براي آوريل، دلار ضعيف تر و انتظارات براي كاهش عرضه 
در نشست بعدي گروه اوپك پلاس در ژوئن، كمك كرد 
شاخص هاي بازار در معاملات روز جمعه حدود چهار 
درصد بهبود پيدا كنند. ادوارد مويا، تحليلگر شركت 
OANDA گفت: در شرايطي كه معامله گران انرژي 
منتظرند ببينند آيا اوپك پلاس ممكن است سيگنالي 
از تمايل براي كاهش بيشتر توليد نشان دهد، تلاش 
مي كنند تثبيت شوند. تحليلگران گلدمن ساكس در 
يادداشتي نوشتند: نگراني ها درباره تقاضاي كوتاه مدت 
به دليل تنش در سيستم بانكي امريكا، كندي اقتصادي 
و عرضه جهاني بالا به دليل پايبندي محدود به توافق 
كاهش توليد اوپك پلاس، بيش از حد است. اين بانك 
سرمايه گذاري پيش بيني قيمت نفت برنت تا دسامبر 
را ۹۵ دلار در هر بش��كه و تا آوري��ل را ۱۰۰ دلار در هر 
 ANZ Research بشكه حفظ كرد. تحليلگران گروه
گفتند بر اين باورند كه توجه بازار اكنون از نگراني هاي 
اقتصادي، به عرضه نفت محدود تغيير پيدا خواهد كرد. 
انتظار مي رود امريكا، آمار تورم قيمت مصرف كننده 
در آوريل را روز چهارشنبه منتشر كند كه مي تواند 
نش��انه هاي بيشتري از مس��ير نرخ بهره فراهم كند 
ك��ه اكثر فعالان ب��ازار انتظار دارند از س��وي فدرال 
رزرو امريكا، متوقف ش��ود. بر اساس گزارش رويترز، 
معامله گران هفته جاري همچنين مشتاقانه منتظر 
شاخص هاي اقتصادي چين ش��امل تجارت، تورم، 
وام دهي و عرضه پول در آوريل هس��تند زيرا فعالان 
بازار همچنان به سنجش احياي اقتصادي در دومين 

مصرف كننده بزرگ نفت جهان ادامه مي دهند.



ادامه از صفحه اول|
 اين س��يگنال را به س��هامداران بدهد كه هر وقت 
بازار منفي شود ممكن است كه بازار را ببندند و اين 
ريسك نقدشوندگي سهام بيش از پيش مي كند.اين 
تعطيل كردن هم به هيجانات بيش��تر فروش دامن 
مي زند. در كنار آن مسوولان مربوطه مي توانند يك 
افشاي كلي از وضعيت كلان اقتصادي داشته باشند 
كه متغيرها تغيير خاصي نكرده اس��ت و اين خريد 
و فروش ها صرفا به خاطر عرضه و تقاضايي اس��ت 
ك��ه در بازار وجود دارد. يا س��ازمان بر روي وظايف 
بازارگردان ها به خصوص بر روي خريدهايي كه بايد 

انجام دهند تاكيد لازم را داشته باشد.

سقوطبازارعميقترميشود
علي س��اماني فرد دبير كميته بازار س��رمايه اتاق 
بازرگاني ايران دراين خصوص نوشت: بنده به شدت 
مخالف تعطيلي بازار س��رمايه هستم. به اين دليل 
كه اين سيگنال را رسما به بازار منتقل مي كند كه 
عنان كار از دست در رفته است و اصطلاحا بايد ترمز 
بگيريم و پياده ش��ويم و ببينيم كه اين تصادفي كه 
كرديم چقدر موجب خس��ارت به خودروي ما شده 
اس��ت. همچنين مثل اين است به كسي كه در لبه 
پرتگاه قرار گرفته است فشاري وارد كنيم كه زودتر 
سقوط كند. من شديدا مخالف اين هستم كه بازار 

تعطيل شود.

اس�تعفانميدهم
بس��ياري از فعالان بازار سرمايه، س��ازمان بورس 
و رييس اين س��ازمان را مقص��ر ريزش 5 درصدي 
ب��ازار مي دانند و برخي ديگر ني��ز مي گويند پس از 
آن رش��دها و ركوردشكني ها بازار س��رمايه نياز به 
استراحت داشت و اين ريزش موقت است و بورس 
مي تواند از آخرين روز معاملاتي اين هفته يا ابتداي 

هفته آينده روند به بالاي خود را آغاز كند. 
روز گذش��ته اتفاقات زيادي در بازار رخ داد و مجيد 
عشقي رييس سازمان بورس نيز به ميان خبرنگاران 
آمد تا از وضعيت بازار س��خن بگويد. پس از ريزش 
5 درصدي برخي از فعالان بازار س��هام خواس��تار 
تعطيلي بازار مطابق قانون شدند كه مجيد عشقي، 
رييس س��ازمان بورس، امكان تعطيل��ي بازار را رد 
كرد.برخي ش��ايعات نيز حاكي از استعفاي رييس 
س��ازمان بود. برخي نيز ادعا كرده اند عشقي تحت 
فش��ار قرار گرفته كه استعفا دهد. اما محيد عشقي 
در واكنش به اين ش��ايعات اعلام كرد كه اس��تعفا 
نمي دهد. عش��قي پيش از اين سابقه استعفا داشته 
كه با مخالفت ش��وراي عالي بورس مواجه شد. اما 

اين بار موج نارضايتي و انتقادها گسترده تر است.
مجيد عشقي، رييس سازمان بورس روز گذشته دو 
ادعاي تعطيلي بورس و استعفاي خود را تكذيب كرد.

وي درب��اره اتفاقات اخير در بازار س��رمايه گفت: طي 
جلساتي كه با بخش دولتي داش��تيم، به اين نتيجه 
رس��يديم كه بازار سرمايه به عنوان يك بازار مطمئن 
ب��راي جذب س��رمايه در بخش خصوص��ي و دولتي 
مورد حمايت است.اس��تراتژي دولت اين است كه در 
تامين مالي همه طرح ها در بخش خصوصي، بورس و 
فرابورس نقش مهمي داشته باشد و بازار سرمايه از اين 
جهت مورد حمايت است. عشقي اظهار كرد: سازمان 
بورس در هيچ مقطعي خودش در خصوص بالا رفتن 
يا پايين آمدن بازار تصميم نگرفته است. به طور كلي 
هيچ بازاري را نمي توان به صورت دستوري اداره كرد. 
بازار سرمايه هم از اين امر مستثني نيست. بازارگردان ها 
طبيعتا بايد به تعهدات خودشان عمل كنند. سازمان 
به هيچ وجه چيزي را به آنها تحميل نكرده و نخواهد 
كرد. روز گذش��ته، بازارگردان ها نزديك به يك هزار 
ميليارد تومان خريد كردند. صندوق ها منابع بس��يار 
خوبي دارند كه طبق شيوه نامه از بازار حمايت مي كنند. 
هيجاني كه در بازار ايجاد شد، نسبت به حالات عادي 

بيشتر بوده است. 
عش��قي درب��اره عرضه خ��ودرو در ب��ورس گفت: 
شركت هاي خودروس��ازي مي توانند خوردوهاي 
خ��ود را عرضه كنند و اين فرآيند نه لغو ش��ده و نه 
توقيفي براي آن ايجاد شده است و خودروسازي ها 
منحص��را مي توانند درمورد اي��ن موضوع تصميم 
بگيرند. عش��قي گفت: ش��رايط بنيادي بازار مورد 

توجه تحليلگ��ران خواهد ب��ود و گزارش هاي ۱۲ 
ماهه در راه اس��ت. نس��بت هاي مربوط به توليد و 
فروش ش��ركت ها در فروردين ماه نش��ان مي دهد 
كه اختلاف معناداري با س��ال گذش��ته وجود دارد 
و اميدبخش اس��ت. بازار سرمايه بهترين بازار براي 
جذب نقدينگي و فعاليت هاي مولد است. برنامه هاي 
مختلفي براي عرضه هاي اوليه داريم. رييس سازمان 

بورس عنوان كرد: اولويت و رسالت اصلي ما هدايت 
نقدينگي به سوي توليد است و اگر در سال ۹۹ نيز 
چنين سياستي پيش گرفته مي شد، قطعا بعد از ۲.5 
سال در انتظار به ثمر رسيدن نتايج مثبتي در توليد 
و توس��عه پايدار بازار بوديم. سازمان بورس در سال 
جاري سياست  مذكور را پيش خواهد گرفت تا منابع 

به طور مستقيم وارد شركت ها بشود.
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شرايطبورستهران
بحرانيشد؟

فرداي اقتصاد| عظيم ثابت، كارشناس ارشد بازار سهام 
و در پاسخ به اين سوال كه آيا امروز زنگ خطر جدي براي 
بورس ۱۴۰۲ به صدا درآمده است؟ عنوان كرد: به نظر 
نمي رسد ريزش فعلي بورس يادآور تحولات بورس در 
مرداد ۹۹ باشد چراكه بسياري از مولفه هاي بازار سرمايه 
تغيير كرده است. بازارهاي موازي به صورت قابل توجهي 
رشد كرده و نقدينگي نيز هرروز در حال افزايش است از 
سوي ديگر شركت هاي بورسي در ۲ سال اخير اصلاح 
قيمت داش��ته اند؛ پس به نظر مي رسد كه ارديبهشت 
۱۴۰۲ ش��روع يك اصلاح كوتاه مدت است كه با توجه 
رش��د بين 5۰ تا ۱۰۰ درصدي در بسياري از نمادها در 
روند صعودي اخير اين موض��وع قابل پيش بيني بود. 
بايد توجه داشت كه خروج پول حقيقي سنگين در روز 
يكشنبه نيز به رفتار هيجاني سرمايه گذاران برمي گردد. 
او در ادامه به اخبار انتصاب خود به عنوان دبيركل كانون 
كارگزاران واكنش نشان داد و از مهم ترين اولويت هاي 
در اين جايگاه س��خت گفت؛ وي اعتقاد داشت: من بر 
موضوع همگرايي در بازار سرمايه تاكيد دارم و اين بازار 
بازاري براي همه سرمايه گذاران اس��ت و از اين رو بايد 
زيرساخت هاي لازم براي جلب اعتماد سرمايه گذاران 
ايجاد ش��ود. بايد در دوران رونق و ركود برنامه هايي در 
نظر گرفته شود كه متناسب باشرايط بازار سهام، اعتماد 
كافي در سهامداران براي سرمايه گذاري بلندمدت ايجاد 
شود. هرچند كه پيشبرد اين اهداف كار ساده اي نيست 
و افزاد با سليقه هاي مختلف در بورس تهران حضور دارند 
اما در سال هاي اخير اقدامات موثري در اين حوزه انجام 
گرفته است و بازار سرمايه به ابزارهاي خوبي در سمت 
صندوق هاي جديد و توسعه بازار مشتقه مجهز شده است 
تا از تكرار تجربه هايي مشابه سال ۹۹ جلوگيري شود. 
البته در هسته معاملات همچنان مشكلاتي وجو دارد 

كه اقدامات مقتضي درداين خصوص بايد انجام شود.

الزامشركتهايبورسي
جهتواريزسريعسودمجامع

فارس| بهروز محبي نجم آبادي با اشاره به ضرورت الزام 
سازمان بورس براي شركت هاي بورسي در مورد واريز 
سود مجامع حداكثر تا چهار ماه، اظهار داشت: در اوضاع نا 
به سامان معيشتي كشور هر چه قدر براي پرداخت سود 
سهامداران تلاش بيشتري شود، شاهد بروز اتفاقات مفيد 
و مثبتي خواهيم بود. وي ادامه داد: بايد ضمن حراست 
از س��رمايه هاي سهامداران، تلاش شود سود بيشتري 
نصيب آنها شده و اين سود نيز به موقع پرداخت شود؛ 
اين گامي مثبت در دوراني است كه معيشت مردم تحت 
شعاع مشكلات تورمي است. اين نماينده مجلس ادامه 
داد: در همين راستا اينكه سازمان بورس شركت هاي 
بورسي را براي اصلاح اساسنامه شان جهت واريز سود 
مجامع حداكثر تا چهار ماه ملزم كرده، مش��وقي براي 
ترغيب مردم براي س��رمايه گذاري در بورس است و به 
تبع آن ارزش پول مردم هم حفظ خواهد ش��د. محبي 
نجم آبادي با اشاره به سياست هاي جديد بازار سرمايه 
گفت: انتظار مي رود كه با اين اقدام س��ود سهامداران 

عدالت هم زودتر پرداخت شده و به پايان سال نكشد.

رشدنظارتهادرحوزه
گزارشگريماليوحسابرسي

بازار سرمايه| س��يد مصطفي علوي، رييس اداره 
نظارت بر حسابرس��ان معتمد و گزارش��گري مالي 
س��ازمان ب��ورس در گفت وگو با پايگاه خب��ري بازار 
س��رمايه ايران )س��نا( با اش��اره به جزييات عملكرد 
اين اداره طي يك سال گذش��ته، اظهار كرد: در سال 
۱۴۰۱ با بهبود فرآيندها و تمركز بر افزايش بررسي 
گزارش هاي حسابرسي و صورت هاي مالي، بررسي 
گزارش هاي حسابرسان  از نظر رعايت  استانداردها، 
قوانين و مقررات مربوط و ارجاع  به  كميته  پذيرش و 
نظارت بر حسابرسان معتمد و پيگيري هاي  بعدي، 
بيش از ۱۰۰ درصد رش��د داش��ته كه به تناسب آن 
منجر به افزايش صدور آراي انضباطي نيز شده است. 
اين مقام مس��وول در سازمان بورس با تاكيد بر نقش 
نظارت ب��ر گزارش هاي حسابرس��ي و صورت هاي 
مالي ش��ركت هاي حاضر در بازار سرمايه بيان كرد: 
اين موضوع منجر به افزايش قابليت اتكاي اطلاعات 
مال��ي و ارتقاي ش��فافيت اطلاعاتي مي ش��ود و در 
تصميم گيري هاي استفاده كنندگان از اين اطلاعات 
موثر اس��ت. علوي گفت: بررسي درخواست پذيرش 
شركا و مديران موسسات حسابرسي  و همچنين نظارت 
بر رعايت  دستورالعمل موسسات حسابرسي معتمد نيز 

در سال ۱۴۰۱ با افزايش رو به رو بوده است.

عرضهاوليهشركتها
افزايشيابد

بورس نيوز| حس��ين احمدي، مديرعامل كارگزاري 
ايمن بورس درباره با وضعيت بازار س��رمايه اظهار كرد: 
معتقدم بازار سرمايه امسال رشد مناسبي خواهد داشت. 
اما انتظار مي رود حالا كه اين بازار سهام مورد اقبال واقع 
شده، دولت به محض مشاهده رشد اين بازار به فكر تامين 
مالي از بازار س��رمايه نباشد. امس��ال به نام »مهار تورم، 
رشد توليد« نامگذاري شده و اميدواريم سياست گذاران 
تدابيري بينديش��ند تا نقدينگي از طريق بازار سرمايه 
به س��مت توليد هدايت ش��ود. وي افزود: پذيره نويسي 
ش��ركت هاي جديد از طريق بازار سرمايه و همين طور 
افزايش عرضه هاي اوليه مي تواند نقدينگي را به سمت 
بنگاه هاي توليدي هدايت كند. اين كارشناس بازار سرمايه 
با اشاره به جذابيت هاي بورس براي سرمايه گذاري بيان 
كرد: با توجه به طرح اخذ ماليات از بازار مسكن و... انتظار 
مي رود بازار هاي رقيب بازار سرمايه تا حدي دچار ركود 
ش��وند و نقدينگي بيشتر به س��مت بازار سرمايه بيايد. 
حمايت از بازار س��رمايه در اين مقطع به مهار نوسان در 

بازار هاي سوداگرانه و رشد توليد كمك خواهد كرد.

تامينماليهلدينگهابدون
داراييپايهبااوراقمرابحهسهام

س�نا| ميلاد فروغي، مديرعامل گ��روه مالي غدير و 
نايب رييس هيات مديره تامين سرمايه دماوند اظهار 
كرد: در س��ال هاي گذشته به علت نبود ابزار گسترده 
و متنوع، بحث تامين مالي هلدينگ ها و شركت هاي 

سرمايه گذاري همواره چالش برانگيز بوده است.
فروغي افزود: در گذشته اين گروه از شركت ها معمولا 
به طور مس��تقيم تامين مالي مبتني بر س��هام انجام 
مي دادند، به عبارت ديگر به واسطه افزايش سرمايه، منابع 
مورد نياز خود را محقق مي كردند. برهمين اساس و طرح 
نياز از سوي هلدينگ ها و شركت هاي سرمايه گذاري، 
شرايطي فراهم شد تا بتوانند با ابزارهاي بدهي نيز تامين 
مالي كنند. وي ادامه داد: يكي از ابزارهاي اوراق بدهي 
كه در گذشته مورد استفاده قرار مي گرفت، اوراق اجاره 
سهام بود اما بنا بر پيچيدگي هاي آن،  روشي منسوخ 
شده به حس��اب مي آيد. اوراق اجاره س��هام علاوه بر 
پيچيدگي، ابزاري زمان بر و هزينه بر محسوب مي شود 
كه توجيه پذيري برخي از طرح ها در اين شيوه از بين 
مي رفت و تامين مالي براي طرح سرمايه گذاري فاقد 
از حيث انتفاع مي شد. نايب رييس هيات مديره تامين 
س��رمايه دماوند گفت: ابزار جديد تامين مالي يعني 
اوراق مرابحه سهام داراي ويژگي هاي منحصر به فردي 
بوده كه از جمله آن مي توان به فرآيند كوتاه تر در تامين 
مالي اشاره كرد. تسريع جذب منابع موجب به حداقل 
رسيدن زمان تكميل و به سرانجام رسيدن طرح هاي 
سرمايه گذاري خواهد شد. وي بيان كرد: اوراق مرابحه 
س��هام به تازگي طراحي ش��ده و در آينده مي تواند به 
روشي مرسوم براي تامين مالي هلدينگ ها، بدل شود. 
همچنين اين رويه مي تواند به دفعات مورد اس��تفاده 
ش��ركت ها قرار بگيرد؛ در حقيقت مي توان از اين ابزار 
براي تامين مالي ش��ركت هاي بورس��ي و غيربورسي 
بهره گرفت فروغي ضمن تاكيد بر اينكه در شيوه هاي 
قديمي تامين مالي، ش��ركت ها بايد دارايي پايه قابل 
توجهي را ارئه مي كردند، بيان كرد: وظيفه هلدينگ ها، 
سرمايه گذاري است و اين شركت ها از بدو شكل گيري 
درگير موضوعات فاينانس و جذب سرمايه هستند و با 
اين ابزار مي توانند بيشترين استفاده را از ظرفيت خود 
داشته باش��ند چراكه كمتر هلدينگي ديده مي شود 
كه بخش قابل توجهي از دارايي آنها در وثيقه بانك ها 
نباش��د؛ از اين رو براي مبنا قراردادن دارايي هاي خود، 
محدوديت هايي داشتند اما اوراق مرابحه سهام چنين 
الزامي را ندارد. مديرعامل گروه مالي غدير تاكيد كرد: 
عدم الزام قرار دادن دارايي پايه در اوراق مرابحه سهام، 
امكان تامي��ن مالي براي هلدينگ ها و ش��ركت هاي 
سرمايه گذاري را تس��هيل كرده است كه اين موضوع 
در نهايت منج��ر به توانگري آنها در تكميل طرح هاي 
توسعه اي و رونق توليد خواهد شد. وي با اشاره به اينكه 
در گذش��ته فروش دارايي و افزايش سرمايه به جهت 
تامين مالي رايج بود، مطرح كرد: از ديدگاه سهامداران 
روش هاي قديمي در تامين مالي يعني شيوه هايي كه 
مبتني بر س��رمايه )حقوق صاحبان سهام( هستند، 
ش��يوه اي پرهزينه اي ب��راي تامين مالي به حس��اب 
مي آين��د، به جهت هر ميزان كه اس��تفاده كمتري از 
دارايي س��هامداران در تامين مالي بشود، استقبال و 
مقبوليت بيشتري به وجود مي آيند. فروغي ابراز كرد: 
باتوجه به شرايط اقتصادي و بازار سرمايه اين امكان كه 
تامين مالي هلدينگ ها از محل نقدي سهامداران شكل 
بگيرد، وجود ندارد؛ از طرفي اگر منابع مورد نياز متكي 
بر سودي باش��د كه از ساير سرمايه گذاري ها به دست 
مي آيد، باعث تحت فشار قرار گرفتن شركت هاي تابع 
هلدينگ ها مي شود؛ اين مساله همچنين باعث تقسيم 
س��ود حداقلي و عدم اتصال و گسترش زنجيره ارزش 
شركت ها خواهد شد. نايب رييس هيات مديره تامين 
سرمايه دماوند تصريح كرد: فارغ از اهميت تكميل 
زنجيره ارزش، برخي از طرح هاي توسعه اي به گونه اي 
بوده كه اگر انجام نشود يا به تعويق بيفتد، بازدهي و 
بهره وري ديگر سرمايه گذاري ها و شركت هاي تابع 
كاهش پيدا مي كند و در نهايت اين مصائب باعث 

عدم حفظ سهم بازار شركت ها خواهد شد.

كوچسرمايهازدلارحبابي
بهبورسجامانده

ايبِنا |علي ساماني فرد، دبير كميته بازار سرمايه 
اتاق بازرگاني ايران گفت: در طي دو سال گذشته بازار 
سرمايه نسبت به ساير بازار ها عقب ماندگي زيادي را 
تجربه كرد. اين كارشناس بازار سرمايه بيان داشت: 
اگر رشد بازار سرمايه را با رشد تورم مقايسه كنيد، 
متوجه خواهيد شد كه بازار سرمايه نسبت به تورم 
بسيار عقب مانده است. اين تحليلگر بازار هاي مالي 
عنوان كرد: همچنين اگر رشد بازار سرمايه را نسبت 
به رشد بازار هاي ارز، طلا، مسكن و خودرو مقايسه 
كنيد، متوجه خواهيد شد كه بازار سرمايه نبست به 
رشد اين بازار ها عقب ماندگي زيادي دارد. ساماني 
فرد تصريح كرد: اگر ارزش دلاري بازار هاي مسكن و 
خودرو و طلا را خوب بررسي كنيم، متوجه مي شويم 
كه اين بازار ها داراي حباب قيمتي بالايي هستند. 
دبير كميته بازار سرمايه اتاق بازرگاني ايران گفت: به 
نظر بنده رشد بازار هاي موازي بازار سرمايه به منطقه 
اشباع قيمتي رسيده است، به عنوان نمونه شاهد 
اشباع قيمتي در بازار خودرو هستيم، به خصوص 
آنكه با عدم تعيين تكلي��ف واردات خودرو، قيمت 
خودرو ها رش��د فزاين��ده اي را تجربه كرد و قيمت 
خودرو به منطقه اش��باع قيمتي رسيد. وي افزود: 
بازار مسكن هم رشد قابل توجهي كرد و به منطقه 
قفل قيمتي رسيده اس��ت، به طوري كه عملا به 
دليل رشد شديد قيمتي معامله اي در بازار مسكن 
صورت نمي گيرد. اين كارش��ناس بازار س��رمايه 
تصريح كرد: در بازار ارز و طلا س��رمايه گذاران به 
اين نتيجه رس��يده اند كه آن ميزان رشدي كه در 
سال ۱۴۰۱ روي داد، در سال جاري تكرار نخواهد 

شد، زيرا شاهد اشباع قيمتي در بازار ارز هستيم.

»تعادل«علتريزشتاريخيبازارسرمايهرابررسيميكند

معماي  بورس

مكانيسمماشهدربورس

فاجعهدركمينسرمايهگذارانايراني

بازار اگر انتظار رشد داشته باشد، با مكانيسم خريد و افزايش 
تقاضا مي توان قيمت ها را بالا برد و رش��د را رقم زد. اما اگر 
قس��متي از بازار به كاهش اعتقاد داشته باش��د، تنها راه، 
فروش اس��ت كه آن هم افراد بايد دارايي ها را از قبل داشته 
باشد. يعني افرادي كه از سهام بهره مند هستند مي توانند 
يك چنين مس��يري را عملي كنند. البته چ��ون با ارزش 
دارايي هاي آنان در تضاد است به اين اقدام دست نمي زنند. 
در سطح جهاني از طريق فروش استقراضي كه در ايران هم 
مقررات خاص خود را دارد، اين مش��كل را حل مي كنند. 
اينگونه كه كساني كه اعتقاد به تعديل قيمت ها دارند، بدون 
داش��تن دارايي ها هم مي توانند اين انتظار خود را اعمال 
كرده و از آن منتفع هم شوند. ما اين روش را هنوز در ايران 

فعال نكرده ايم، اعتقاد دارم اگر بازار دوطرفه شود، يعني هم 
خريداران و فروشندگان در قالب فروش استقراضي بتوانند 
نيات و انتظارات شان را در قيمت ها لحاظ كنند، رويارويي 
اين دو نيروي افزاين��ده و كاهنده، بازار را در جاي خوبي به 

تعادل مي رساند. 
۴( مساله بعدي مرتبط با دامنه نوسان است. برخلاف اينكه 
تصور مي ش��ود محدوديت دامنه نوسان ريسك را كنترل 
مي كند، اتفاقا نوسانات را افزايش مي دهد. چرا كه به دليل 
محدوديت ها با پديده هايي چون صف خريد و صف فروش 
مواجه مي شويم. اين صف ها، فعالان بازار را تحريك مي كند 
كه خريد و فروش را بيش��تر ادامه دهند. يعني اگر سهمي 
بخواهد پايين بيايد و به تعادل برسد، چون صف فروش دارد، 

تداوم اين صفوف سهم را ۴۰درصد نزولي مي كند. در حالي 
كه بدون صف فروش با۲۰درصد كاهش به تعادل مي رسد. 
معناي اين گزاره ها اين اس��ت كه اگر فعال بازار بداند هيچ 
محدود كننده اي برايش وجود ندارد، بدون فكر فقط در صف 
فروش قرار نمي گيرد. بلكه بايد از طريق تحليل و حساب و 
كتاب تصميم سازي مي كند. اين روند فشار فروش را كمتر 
مي كند و زودتر تعادل ايج��اد مي كند. در نهايت دوطرفه 
شدن بازار با ابزار فروش استقراضي، و افزايش دامنه نوسان 
باعث مي شود بازارهاي ايران از شوك ها فاصله بگيرد. نبايد 
فراموش كرد، بخشي از اين نزول فعالي به خاطر صعود چند 
هفته قبل اس��ت. صعود هفته هاي قبل هم به دليل دامنه 
نوسان بوده است. يعني بيش از حد با رشد مواجه شده بودند 

و امروز در حال تعديل آن هستند. 
5( اما پاس��خ به اين نگراني كه آيا تحولات اخير ربطي به 
اقدامات دولت براي جبران كسري بودجه دارد يا نه؟ بايد 
بگويم، قطعا خير. در سال ۹۹ هم كاري براي جبران كسري 
بودجه انجام نشد. در س��ال ۹۹ به جز دو صندوق دارا يكم 
)بانك ها و پالايش��ي ها( دولت عملا از نوسان بازار انتفاعي 
كس��ب نكرد. فراموش نكنيم كه اين سهم هاي دولتي با 
تخفيف به مردم واگذار ش��د و ۲۰هزار ميلي��ارد تومان را 
شامل مي شد. البته هر بار كه بازار با نوسان مواجه مي شود، 
شايعات درباره دخالت دولت براي جبران كسري بودجه 
شكل مي گرد اما نش��انه اي مستند در اين خصوص هنوز 

مشاهده نشده است.

 هر لحظه هم سرعتش بيشتر مي شود. براي فعالان 
بازار بورس اضطراب با لحظه ها عجين شده است. در 
واقع هر لحظه در انتظار فاجعه اي انتظار مي كشند و 
هر خبري مي تواند بند احساس آنها را از هم بگسلد. 
يك خبر كوچك از يك معدن مس در شيلي يا يك 
خبر از نشس��ت فدرال رزرو، يا عدم ورود خودرو در 
ب��ورس كالا و... مي تواند براي ما تولي��د اضطراب و 
ترس كند اخباري كه در اغلبِ موارد، غيربورسي ها 
حتي به آن گوش هم نمي كنند. تعطيلات ما خلوص 

كم��ي دارد، كيفيت لازم را ندارد، از ته دل نيس��ت، 
در تعطيلات هم تعطيل نيس��تيم و مرتب به دنبال 
اخب��ار تاثيرگذار بر روز ش��نبه و بع��د از تعطيلات 
هستيم. واقعا كي قرار است زندگي كنيم؟ اگر مراقب 
نباش��يم بورس از ما يك انس��ان ماشيني مي سازد، 
احساس��اتمان را از ما مي گيرد و مرتبا با وعده  آينده 
س��رگرم مي كند. خلق و خوي مان به رنگ بازار گره 
مي خورد و فرصت ديدار عزيزانمان را از ما مي گيرد. 
اينكه اجازه ندهيم بورس به ما گره بخورد كار آساني 

نيس��ت. اينكه مرتبا گوش��ي را چك نكنيم، دنبال 
سيگنال و تحليل نباشيم و مكالمات تلفني طولاني 
نداشته باشيم واقعا كار راحتي نيست اما شدني است. 
كمي وقت بيشتر گذاش��تن براي فرزند و خانواده  با 
هيچ س��ودي قابل قياس نيست. كمي تفريح بيشتر 
كردن ما با هيچ سودي قابل مقايسه نيست. فرصت 
ديدار عزيزانمان قيمت ندارد و ما تمام اين لذت ها را 
براي كمي سود بيشتر به دست آوردن )كه اغلب هم 
به دست نمي آيد!( از دست مي دهيم. بورس بازي از 

نظر من جزو مشاغل سخت است و بايد زودتر از موعد 
بازنشسته شويد وگرنه شما و اطرافيانتان را گرداب 
استرس و اضطرابش غرق مي كند. بورس همه چيز ما 
نيست به اندازه  يك كار روزانه كوچكش كنيد و اجازه 
ندهيد به گوشه گوشه زندگي شما ريشه بدواند و گرد 
اضطراب را به احساسات و روابط شما با اطرافيانتان 
بپاشد. بورس را كوچك نگه  داريد و براي جدايي از اين 
دوست ناباب برنامه داشته باشيد. چيزهاي مهم تري 

از بورس وجود دارد خيلي مهم تر!

ادامه از صفحه اول

شاخص كل بورس تهران پس از آنكه روز يكشنبه 
با ريزش ۳.۷۵ درصدي مواجه شد، ديروز با شدت 
بيشترين به نزول ادامه داد و بيش از ۵.۱۵ درصد 
سقوط كرده اس�ت. اين سومين سقوط پرمقدار 
ش�اخص كل در تاريخ معاملات بورس تهران به 
ش�مار مي رود. در حالي فعالان ب�ازار نمي توانند 
دليلي بنيادي و حتي خبري خاص براي اين سقوط 
سنگين پيدا نمي كنند كه روز دوشنبه ۹۲ درصد 
نمادها در محدوده سرخ تابلو دادوستد شدند و 
بيش از ۱۰ همت صف فروش در ۵۸4 سهم تشكيل 
شد. حقيقي ها در دومين روز كاري هفته در ادامه 
ديروز خالص فروش سنگيني را رقم زدند و ديروز 
نيز 44۰۰ ميلي�ارد تومان خروج پ�ول از جريان 
دادوستد سهام رقم خورد. زمان زيادي كه رسيدن 
شاخص كل بورس تهران به قله تاريخي ثبت شده 
در مرداد ۹۹ نگذشته است. تاريخي كه پس از آن 
ركوردي ۲.۵ ساله در بازار سهام حاكم شد و قيمت 
برخي از س�هم ها حتي بيش از ۷۰ درصد ريزش 
كرد. در آن تاريخ نيز بسياري از سهامداران فكر 
نمي كردند كه شايد حباب بورس به طور ناگهاني 
تخليه ش�ود و براي جبران زيان ها ناچار باش�ند 
حدود سه سال منتظر بنشينند آن هم در شرايطي 
كه قيمت س�اير دارايي ها رش�دهاي پرمقدار و 
سريعي را تجربه مي كردند. حالا نيز سهامداران 
نگ�ران تكرار همان تجربه س�ال ۹۹ هس�تند و 
با هر افت قيمت و تش�ديد عرض�ه اي به صورت 
دس�ته جمعي راهي صف هاي ف�روش در تمامي 
صنايع و س�هم ها بدون توجه به شرايط بنيادي 
بازار مي ش�وند. بس�ياري ريزش سنگين ديروز 
شاخص هاي بورسي را به عنوان نقطه پايان رشد 

سهام و شروع روند نزولي ديگري عنوان كردند. 
اين در حالي اس�ت كه بدون توجه به متغيرهاي 
بنيادي نمي توان چنين نتيجه اي گرفت. آن هم 
در ش�رايطي كه پس از يك رالي صعودي و ثبت 
رشدهاي بي وقفه، بازار به يك استراحت و توقف 
نيز نياز دارد. در س�ه ماه اخير شاخص كل بورس 
رش�د بيش از ۶۶ درصدي را تجرب�ه كرد و نماگر 
هم وزن حتي ح�دود ۸۰ درص�د افزايش ارتفاع 
داد. ضمن آنك�ه ورود پول ۲۰ همت�ي به جريان 
دادوستد سهام را شاهد بوديم. با اين حال الگوي 
رفتار گله اي، اين استراحت ها را به ريزشي شديد 
با تسري به همه صنايع تبديل مي كند كه همين 
موضوع نيز موجب ترس سهامداران از پايان روند 
صعودي قيمت ها مي ش�ود. بهترين اس�تراتژي 
در چنين ش�رايطي، به نظر بهينه س�ازي پرتفو 
و خريد س�هام پرپتانسيل تر باش�د. ضمن آنكه 
سرمايه گذاري غيرمستقيم آن هم پس از تجربه 
سال ۹۹ براي س�رمايه گذاراني كه از دانش كافي 
براي دادوستد مستقيم سهام برخوردار نيستند، 
مي تواند بهترين اس�تراتژي براي كسب سود از 

بازار سرمايه باشد. 

   خروج پول از بازار
روز دوش�نبه خالص تغيير مالكي�ت حقوقي به 
حقيقي بازار سهام براي دومين روز كاري متوالي 
منفي شد و ۳ هزار و ۶۶۰ ميليارد تومان پول حقيقي 
از بازار سهام خارج شد. نماد وبملت )بانك ملت( 
بيشترين خروج پول را داشت كه ارزش آن ۲۳۷ 
ميليارد تومان ب�ود. پس از وبملت، نمادهاي كالا، 
شپنا، فولاد، وبصادر و شتران بيشترين خروج پول 

حقيقي را داشتند. در سوي ديگر، بيشترين ورود 
پول حقيقي به نمادهاي تاصيكو، خوساز و فرود 
اختصاص داشت. بزرگان بازار بيشترين اثر را در 
افت شاخص داشتند. نمادهاي فولاد، فملي و فارس 
بزرگان قرمزپوش بورس بودند كه بيش�ترين اثر 
كاهنده را بر شاخص كل بورس داشتند. كگل، كچاد 
و شپنا ديگر نمادهاي قرمزپوشي بودند كه شاخص 
را پايين كشيدند. در فرابورس نيز نمادهاي مارون، 
آريا، كگهر، وسپهر و هرمز بيشترين اثر منفي را بر 
شاخص داش�تند و نمادهاي خاور، فرود و توسن 
بيش�ترين اثر مثبت را بر ش�اخص كل فرابورس 
داش�تند. در بين نمادهاي پرتراكنش بورس روز 
اخير نيز پي پاد بيش�ترين تراكنش را داش�ت و 
خس�اپا و وبملت در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. 
در فرابورس نيز خاور، فرود و فجهان بيش�ترين 
تراكنش را داشتند.  ارزش معاملات كل بازار سهام 
به ۱۳۹ هزار و ۸۸۱ ميليارد تومان رس�يد. ارزش 
معاملات اوراق بدهي در بازار ثانوي�ه ۱۲۳ هزار و 
۵۹۶ ميليارد تومان بود كه ۸۸ درصد از ارزش كل 
معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود. ارزش 
معاملات خرد نيز با كاهش 44 درصدي به نسبت 
روز معاملاتي قبل به رقم ۱۱ ه�زار و ۹۶۰ ميليارد 
تومان رسيد. در معاملات روز دوشنبه نماد وبملت 
)بانك ملت( بيشترين ارزش معاملات بازار سهام را 
نيز به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات آن 4۷4 
ميليارد تومان بود. پس از وبملت، خساپا بيشترين 
ارزش معاملات را داشت و خاور رتبه سوم بيشترين 
ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس از آن 
دو نماد پي پاد و كالا در رتبه هاي بعدي بيشترين 

ارزش معاملات قرار گرفتند.

دوشنبه سرخ بورس
روند بازار



گروه راه و شهرسازي|
در پي انتشار خبر طرح س��وال از شهردار تهران در برخي 
رسانه ها، ديروز پرويز سروري، نايب رييس شوراي اسلامي 
شهر تهران اين مساله را رد و تاكيد كرد، طرح سوال از شهردار 
فرآيندي دارد كه در حال حاضر اين فرآيند در ش��ورا طي 
نشده است. پيش از اين، يكي از روزنامه هاي صبح تهران در 
گزارشي مدعي شده بود، به مداركي دست يافته است كه 
نشان مي دهد، »نرجس سليماني، عضو شوراي شهر تهران 
وارد مرحله طرح سئوال از شهردار پايتخت شده تا زاكاني را 
به دليل عملكردش در جايگاه سخت تر پاسخگو كند.« اين 
گزارش همزمان با انتقاد كم سابقه مصطفي ميرسليم عضو 
مجمع تشخيص مصلحت نظام و نماينده مجلس از عملكرد 
شهرداري و كميسيون ماده 5 در تراكم فروشي منتشر شده 
است. اظهارات ميرسليم اما از سوي اعضاي شوراي شهر رد 
نشده و آنها به لزوم بررسي اين اظهارات در كميسيون هاي 
تخصصي شورا بسنده كرده اند. البته برخي از اعضاي شوراي 
شهر نيز خواس��تار ارايه مدارك ميرسليم به بازرسي كل 
كشور و دستگاه قضايي شده اند. ديروز اما پرويز سروري در 
يك نشست خبري در خصوص آغاز طرح سوال از شهردار 
تهران در شوراي شهر توسط يكي از اعضاي شوراي شهر 
تهران، اظهار كرد: خير چنين موضوعي وجود ندارد يكي از 
اعضاي شورا موضوعي را مدنظر داشتند كه چندين بار تكرار 
كردند ولي اين فرآيند به طرح سوال ختم نشده است چرا 
كه طرح سوال روند قانوني دارد و اين موضوع در حال حاضر 
طي نشده است. وي اضافه كرد: آقاي چمران با مكاتباتي كه 
با شهردار تهران دارند قطعا موضوع را پيگيري مي كنند ولي 

طرح سوال از شهردار تهران انجام نشده است.

    همه زير پرچم چمران كار مي كنيم 
سروري در بخش ديگري از اين نشست خبري، در خصوص 
وجود برخي اختلاف نظرها و احتمال بالا گرفتن اين اختلاف 
نظرها در شوراي شهر تهران گفت: قطعا نگاه به شوراها با 
دستگاه هاي ديگر بايد متفاوت باشد. در ذات كار شورايي 
وجود چالش و تفاوت نظر طبيعي اس��ت و گاهي اين امر 
موجب كيفيت بخشي به موضوعات مي شود. در شوراي 
شهر تهران يك رييس يعني آقاي چمران وجود دارد و همه 
زير پرچم ايشان كار مي كنيم. علي رغم وجود تفاوت  نظرها 
ولي بالاترين سطح همبستگي هم در شوراي شهر تهران 

است كه اين امر در هنگام راي گيري ديده مي شود.
وي ادامه داد: وقتي شورايي بالنده با حضور چند شهردار و 
معاون شهردار سابق تشكيل مي شود نمي توان انتظار داشت 
كه اين شورا ساكن باشد. قطعا در چنين شورايي بالندگي 
به همراه تف��اوت نظرها وجود خواهد داش��ت اما رفاقت 
نزديكي ميان اعضاي شورا وجود دارد. هر چند كه اختلاف 
نظرهايي پيش مي آيد كه طبيعي است. تمامي اعضاي شورا 
مي توانند از ابزار نظارتي خود استفاده كنند و چالش هايي 
در اين ش��وراي شهر تهران وجود دارد كه از روي دغدغه و 

توانمندي تجربي و علمي اعضاي شوراي شهر تهران است.
به گفته وي، قطعا نمي توان شورا را به دور از اين موارد 
ديد. مهم اين است كه مديريت اين چالش ها بايد به 
گونه اي باشد كه منجر به خدمت به مردم شود. اين 
در حالي است كه كارنامه شهرداري تهران با توجه به 

افتتاح هاي هفتگي درخشان و بالنده است.

    شفافيت راهكار رفع مشكلات 
سروري با تأكيد بر اينكه يكي از راهكارهاي اساسي براي 
رفع مشكلات كشور راه اندازي سامانه هاي شفافيت است، 
تصريح كرد: هرچ��ه مردم در جريان امور قرار بگيرند و 
مديريت شيشه اي را ببينند، از درصد قابل ملاحظه اي 
از تخلفات جلوگيري خواهد ش��د. اميدواريم بتوانيم 
شفافيت در مديريت شهري را در سراسر كشور به ثمر 
برسانيم. به دنبال اين هستيم كه به يك مدل پويا در اين 
زمينه برسيم. رييس شوراي عالي استان ها تأكيد كرد: 
بايد گواهي نامه آموزشي وجود داشته باشد تا افرادي 
بتوانند پشت ميز شورا بنشينند كه اين گواهي را داشته 
باشند كه در اين مسير در حال رايزني با مجلس هستيم.

    نگاه بسته اي درباره واردات اتوبوس
به كشور وجود دارد

سروري در پاسخ به پرسشي در خصوص وضعيت نابسامان 
حمل و نقل عمومي كشور و اصرار برخي افراد به جلوگيري 

از واردات اتوبوس در كنار تقويت توليد داخلي با بيان اينكه 
در بخش كارشناسي كشور مشكل اساسي داريم، گفت: 
نگاه بسته در اين زمينه وجود دارد كه آثار تخريبي جدي 
به دنبال دارد. وي افزود: در تهران با ۱۰ ميليون نفر جمعيت 
عقب ماندگي هايي در بخش هاي مختلف داريم و تناسب 
بين جميعت و حمل و نقل وجود ندارد؛ ما معتقديم براي 
حمل و نقل داخلي واردات بايد مديريت شده باشد و جايي 
كه توليد داريم بايد مقابله كنيم. بنده در مجلس با چند وزير 
جنگيدم كه بايد از توليد داخلي اس��تفاده شود؛ اما وقتي 
كارخانجات موجود اين ظرفيت را ندارند كه كل نيازها را 
تأمين كنند، ما بايد چه كنيم؟ نايب رييس شوراي شهر 
تهران با تأكيد بر اينكه ما از صددرصد توليد داخلي استفاده 
مي كنيم، يادآور شد: سوال ما اين است كه مابقي نياز شهر را 
بايد چگونه تامين كنيم؟ بايد نيازها با واردات تأمين شود تا 
مردم در سختي نباشد؛ شهروندان بعضاً يك ساعت منتظر 
اتوبوس هستند و ما از اين وضع خجالت مي كشيم. وي با 
بيان اينكه معمولاً قشر ضعيفي از اتوبوس استفاده مي كنند 
كه حتي توان مالي استفاده از تاكسي را نيز ندارند، گفت: 
با اين ش��رايط برخي تصميم ناپخته مي گيرند؛ ما هرچه 
واحدهاي توليدي داخلي ظرفيت دارند خريداري مي كنيم 
كه البته نباي��د به طمع توليدكننده داخلي و قيمت هاي 
نجومي منجر شود و منطق دقيق داشته باشد. سروري گفت: 
در تهران براي دو هزار اتوبوس با واحدهاي توليدي داخلي 
قرارداد بستيم اما اگر اين اتوبوس را ندادند بايد چه كنيم؟ 

بايد ديد زمان بندي را رعايت مي كنند كه از خجالت مردم 
خارج شويم؟ وي تأكيد كرد: كارشناسان بايد از اين نگاه 
بسته خارج شوند و وقتي كشور با مشكل روبه رو است مبتني 
بر مشكلات، تصميم گيري كنند؛ برخي افراد موضوعاتي را به 
اسطوره تبديل كرده اند و دست از اين اسطوره برنمي دارند. 
براي مسائل و مشكلات كشور بايد با حفظ قانون تقويت 
توليد داخلي، تصميمات جدي و دقيقي بگيريم. سروري با 
بيان اينكه پيش بيني ما براي تحويل اتوبوس هاي داخلي 
شهريورماه است، تصريح كرد: البته فشار وارد مي كنيم كه 
اتوبوس ها سريع تر تأمين شوند، اما مجوز واردات اتوبوس را 
نيز داريم كه شهرداري در تلاش است اتوبوس هاي مناسب 
و به روز را زودتر از موعد تحويل اتوبوس هاي داخلي، تأمين 

كند، البته هنوز مشخص نيست كه كشور مبدأ كجاست.

    به شدت با شهرفروشي مخالفيم
وي با تأكيد بر اينكه اكثر تصميمات كميسيون ماده پنج 
در اي��ن دوره به مناطق جنوبي باز مي گردد، گفت: اين 
نشان مي دهد كه اظهارات نماينده مجلس در خصوص 
كميسيون ماده پنج درست نيست كه البته از شهرداري 
خواستيم توضيحات ش��فاف را ارايه دهد. نايب رييس 
شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه ما به شدت با 
شهرفروشي مخالفيم، خاطرنشان كرد: شهردار تهران 
با حضور در صحن شورا توضيحات كامل را در خصوص 

فعاليت هاي كميسيون ماده پنج ارايه خواهد داد.

ايرانشهردر شهر 5 .Tue  راهوشهرسازي May 9. 2023  2486   سهشنبه 19 ارديبهشت 1402    18 شوال 1444  سال نهم    شماره

فقط يك سوم كرايه اتوبوس
از مردم دريافت مي شود

مهدي عليزاده، مديرعامل ش��ركت واحد اتوبوسراني 
ته��ران ميزان افزاي��ش كرايه ه��ا در خطوط مختلف 
اتوبوسراني را تش��ريح كرد. به گزارش ايلنا، عليزاده با 
بيان اينكه به استناد مصوبه شوراي اسلامي شهر تهران 
از ابتداي ارديبهش��ت ماه س��ال جاري بهاي خدمات 
اتوبوسراني تغيير كرده است، گفت: بر اين اساس، نرخ پايه 
ورودي شبكه اتوبوسراني در همه خطوط ۱۸۰۰ تومان 
تعيين شده كه در خطوط تندرو به ازاي هر 5 كيلومتر 
۴۰۰ تومان افزايش و در خطوط غيرتندرو به ازاي هر دو 
و نيم كيلومتر ۴۰۰ تومان افزايش پيدا كرده است. وي 
ادامه داد: كرايه ميني بوس ها ۲۰ درصد و بهاي خطوط 
ش��بانه و همچنين ايام تعطيل نيز 5۰ درصد افزايش 
يافته است. عليزاده با تاكيد بر اينكه تنها يك سوم هزينه 
خدمات اتوبوس��راني از مردم دريافت مي شود، افزود: 
افزايش نرخ كرايه اتوبوس ها بر اس��اس مصوبه شوراي 
اسلامي شهر و تاييد آن در فرمانداري اجرايي شده است. 
مديرعامل شركت واحد اتوبوسراني تهران با اشاره به 
فرسودگي ناوگان كه ناش��ي از عمر بالاي آن است، 
خاطرنشان كرد: با اقدامات و برنامه ريزي هاي صورت 
گرفته تا پايان سال جاري ۲هزار دستگاه اتوبوس به 
خطوط اضافه مي شود و ان شاءالله مردم عزيز و شريف 
پايتخت تغييرات در خدمات رساني ناوگان اتوبوسراني 

را به طور محسوس مشاهده خواهند كرد.

اعلام تعرفه طرح ترافيك
در ساعت اوج و غيراوج

براساس تصويب شوراي اسلامي شهر تهران با افزايش 
۲۰ درص��دي، قيمت پايه عوارض ت��ردد در محدوده 
طرح ترافيك در سال ۱۴۰۲ برابر با 5۲۶5۰ تومان شد. 
به گزارش تسنيم، روابط عمومي سازمان حمل و نقل و 
ترافيك شهر تهراني اعلام كرد: شهرونداني كه خودرو 
آنها داراي معاينه فني برتر باشند مشمول 3۰ درصد 
تخفيف در پرداخت عوارض ت��ردد در محدوده طرح 
ترافيك خواهند شد. در ضمن وسايل نقليه اي كه علاوه 
بر معاينه فني برت��ر در زمان غير اوج )بازه زماني ۱۰ تا 
۱۶( تردد نمايند، مبلغ 3۸۶3۱ تومان به عنوان عوارض 
تردد در محدوده طرح ترافيك )در سال ۱۴۰۲( پرداخت 
خواهند كرد. ساز و كار رزرو و خريد بسته هاي يك ماهه، 
سه ماهه، ش��ش ماهه و ضرايب تخفيف عوارض تردد 
در محدوده طرح ترافيك درس��ال ۱۴۰۲، عينا مانند 
سال ۱۴۰۱ خواهد بود. در مورد تردد وسائل نقليه در 
محدوده آلودگي هوا در سال ۱۴۰۲، تمام خودروهاي 
پلاك تهران كه در سامانه تهران من ثبت نام كرده باشند 
داراي ۲۰ روز سهميه تردد رايگان فصلي خواهند بود. 
تسهيلات عوارض تردد ساكنين محدوده طرح ترافيك و 
كنترل آلودگي هوا پابرجا مي باشد و ساكنين دو محدوده 
مذكور به منظور تداوم تس��هيلات مذكور مي بايست 
بدهي عوارض طرح ترافيك و عوارض پسماند و نوسازي 
ملك خويش را پرداخت كنند. ساكنين مي بايست به 
منظور دريافت تسهيلات مذكور به دفاتر خدمات 

الكترونيك شهرداري تهران مراجعه كنند.

علت اصرار شورا بر برگزاري 
نمايشگاه ها در شهر آفتاب

رييس شوراي اسلامي شهر تهران با يادآوري مصوبه 
شوراي شهر، هيات دولت و تفاهم نامه رييس جمهور 
وقت مبني بر برگزاري نمايشگاه ها در محل نمايشگاه 
ش��هر آفتاب، به اصرار منطقي مديريت ش��هري بر 
برگزاري نمايشگاه ها در اين فضا تأكيد كرد. به گزارش 
ف��ارس، مهدي چمران ب��ا بيان اينكه ما از س��ال ۸۲ 
تصميم گيري براي انتقال نمايشگاه ها را آغاز كرديم، 
يادآور شد: در همان سال نمايشگاه اتومبيل در محل 
نمايشگاه بين المللي برگزار شد كه ترافيك سنگيني را 
در بزرگراه شهيد چمران، خيابان سئول و معابر منطقه 
رق��م زد، به طوري كه عده اي خودروه��اي خود را در 
بزرگراه رها كردند و رفتند و روز بعد مجدداً بازگشته و 
خودروهاي خود را بردند. پس از آن جلسه اي با حضور 
رييس جمهور وقت، معاون اول رييس جمهور، فرمانده 
نيروي انتظامي، وزير صنعت، شهردار و بنده به عنوان 
رييس شوراي شهر وقت برگزار شد. وي ادامه داد: در 
آن جلسه اين بحث مطرح شد كه نمي توان به اين شكل 
زندگي مردم را مختل كرد و پس از مباحث مطرح شده، 
تفاهم نامه اي منعقد شد و تمامي اعضاي جلسه آن را 
امضا كردند كه بر اساس آن نمايشگاه هاي پربازديد در 
محل نمايشگاه بين المللي برگزار نشود. چمران با بيان 
اينكه بر اساس آن تفاهم نامه مقرر شد كه شهرداري در 
نمايشگاه سهيم شود و فضاي ديگري را براي برگزاري 
نمايشگاه پيش بيني و معرفي كند، گفت: ما از آن زمان 
به دنبال اين موضوع بوديم و محل فعلي نمايشگاه شهر 
آفتاب پيشنهاد، زمين تأمين و مناقصه برگزار شد. يك 
مشاور آلماني انتخاب كرديم كه طرحي را ارايه داد و 
در صحن شوراي شهر و جلسات تخصصي معماري با 
حضور اساتيد دانشگاه مورد بحث قرار گرفت. وي افزود: 
طراحي كه انتخاب كرده بوديم ۲5 نمايشگاه بين المللي 
را در دنيا طراحي كرده و ساخته بود. براي اينكه طرح 
عملياتي شود، شريك ايراني پيدا كردند و پس از بارها 
رفت و برگشت طرح و گذش��ت سال ها به نمايشگاه 
فعلي رسيديم. چمران با بيان اينكه در همان سال ها 
سرمايه گذار خارجي نيز در نمايشگاه شهر آفتاب 
داش��تيم كه اگر خودمان كار را شروع كنيم، بعد از 
آن سرمايه گذار خواهد آمد كه همين اتفاق نيز افتاد؛ 
شهرداري با بودجه اي كه در نظر گرفته بود، كار را 
آغاز كرد و به امروز رس��يد. رييس شوراي اسلامي 
شهر تهران با تأكيد بر اينكه انتظار ما اين بود وقتي 
نمايشگاه شهر آفتاب به نتيجه رسيد نمايشگاه هاي 
پر بازديد به اين فضا منتقل ش��ود، اظهار كرد: در 
اولين سال نيز نمايشگاه كتاب در اين فضا برگزار 
ش��د اما گفتند زيربناي كمتري دارد كه زيربنا را 

اضافه كرديم و به ۴5 هزار متر مربع رسيد.

2 شرط براي معافيت مالياتي 
موجران

مشاور وزير راه و شهرس��ازي گفت: در لايحه ارايه 
شده دولت به مجلس براي مالكاني كه قراردادهاي 
اجاره بيش از دو سال امضا كنند و مبلغ رهن خانه را 
در بانك قرار بدهند، معافيت هاي مالياتي پيشنهاد 
شده است.  به گزارش مهر، سيد جواد سادات مشاور 
وزير راه و شهرسازي در حوزه در برنامه راديو اقتصاد 
در خصوص بسته تنظيم شده ساماندهي بازار اجاره و 
گشت هاي شناسايي بنگاه معاملات ملكي غيرمجاز 
توضيحاتي ارايه كرد. او گفت: بخشي از بسته تدوين 
شده براي ساماندهي بازار اجاره شامل گشت هايي 
است كه از طريق اتحاديه اصناف و مشاوران املاك با 
پشتيباني وزارت راه و شهرسازي اجرا شده است. در 
دوره جديد ضرورت داشت تا از چندين وجه به بازار 
مسكن ورود كنيم كه يكي از آن وجوه به روز رساني 
قوانين و بخشي ديگر اقدامات اجرايي است. مشاور 
مسكن شهرس��ازي توضيح داد: در خصوص بروز 
رساني قوانين طرح دو فوريتي به مجلس ارايه شده 
كه در دستور كار اين هفته نمايندگان مجلس قرار 
دارد كه اميدواريم به تصويب برسد. لايحه ماليات 
بر معاملات مكرر در هيات دولت آماده و به مجلس 
ارايه شده كه نياز است نمايندگان در خصوص اين 
لايحه نيز همكاري لازم را با دولت داش��ته باشند. 
مشاور وزير راه و شهرس��ازي چندين اقدام فوري 
را براي ساماندهي بازار مس��كن شامل شناسايي 
خانه هاي خالي و عرضه آن به بازار مسكن و همچنين 
س��اماندهي بنگاه هاي مش��اور املاك فاقد مجوز 
عنوان كرد. وي گفت: شناسايي برخي از خانه هاي 
خالي توسط س��امانه هاي در اختيار دولت انجام 
ش��د كه ابتدا براي مالكان حقيقي و حقوقي ۱۰۰ 
هزارخانه خالي، سپس 5۰ هزار خانه خالي و بعد 
از آن كمتر از اين تعداد برگه تش��خيص مالياتي 
صادر شد. سادات افزود: از 5۷۰ هزار خانه خالي كه 
اطلاعات آنها در دسترس بود براي نزديك به 3۰۰ 
هزار خانه خالي برگه تشخيص صادر شده است. 
اين دس��ته از مالكان به عنوان بدهكاران مالياتي 

هستند كه در فرآيند اخذ ماليات قرار مي گيرند.

سامانه بارشي امروز
از شمال غرب وارد كشور مي شود

ريي��س مرك��ز پيش بيني و هش��دار س��ازمان 
هواشناسي گفت: سامانه بارشي سه شنبه از شمال 
غرب و غرب وارد كشور مي شود و تا روز پنج شنبه 
بارندگي ها در كش��ور تداوم دارد. صادق ضياييان 
در گفت وگو با ايرنا درباره وضعيت آب و هوا گفت: 
بارش هاي بهاري در روز سه شنبه در كردستان، 
كرمانشاه، زنجان و چهارمحال و بختياري بيشتر 
اس��ت اما مخاطرات س��امانه ش��امل بارش هاي 
شديد در كرمانشاه، كردستان و زنجان پيش بيني 
مي ش��ود. ضياييان گفت: براي روز چهارش��نبه 
بارش ها را در ش��مال غربي اردبيل، كردس��تان، 
كرمانشاه، زنجان، همدان، مركزي، تهران، البرز، 
اصفهان، شرق استان خوزس��تان، چهار محال و 
بختياري، گيلان، خراس��ان ش��مالي، گلستان و 
تاح��دودي در بخش هايي از خراس��ان رضوي و 
سمنان خواهيم داش��ت. رييس مركز پيش بيني 
و هشدار س��ازمان هواشناس��ي گفت: در انتهاي 
حضور سامانه بارش��ي در روز پنجشنبه بارش ها 
را به صورت محدود در ش��مال خراسان رضوي، 
گلس��تان، ارتفاعات رش��ته كوه البرز و مازندران 
خواهيم داش��ت. وي درباره وضعيت دماي كشور 
گفت: تغييرات دما در مدت زمان حضور س��امانه 
بارش��ي در كشور زياد نيس��ت اما قدري از شدت 
گرماي هوا كاسته مي شود. براي تهران نيز امروز 

روند افزايش دما را خواهيم داشت.

نايبرييسشوراياسلاميشهرتهران:فرآيند»طرحسوالازشهردار«طينشدهاست

زمزمه استيضاح زاكاني در بهشت
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رشد نجومي صدور پروانه ساخت و فعاليت هاي ساختماني
گروه راه و شهرسازي|

در حالي كه تازه ترين نتايج نظرسنجي از فعالان صنعت 
ساختمان )شامخ كل ساختمان( حاكي از »سكته ساخت 
و س��از در فروردين ۱۴۰۲« اس��ت، معاون شهرسازي و 
معماري شهرداري تهران از رشد ۲۰۰ درصدي صدور پروانه 
ساختماني و۱۰۰ درصدي ساخت و ساز در نخستين ماه 
سال جاري خبر داده است. آنگونه كه فعالان ۸۱ شركت 
ساختماني در نظر سنجي اتاق تعاون ايران اشاره كرده اند، به 
دليل نيمه تعطيل بودن فروردين ماه، در اين ماه فعاليت هاي 
س��اختماني دچار افت چشمگيري ش��ده به گونه اي كه 
شاخص فعاليت هاي ساختماني )شامخ كل ساختمان( به 
عدد 33.95 رسيده و ركودي را ثبت كرده كه طي سه سال 
گذشته بي سابقه بوده است. به گزارش »تعادل«، پس از ۷ 
ماه پياپي ركود در صنعت ساختمان، سرانجام در اسفند سال 
گذشته اين صنعت توانست چند پله از مرز رونق و ركود بالاتر 
بايستد و از ركود خارج شود. اما اين رونق نسبي در فروردين 
ماه سال جاري به دليل تعطيلات نوروزي، دچار سكته و 
توقف شد. در عين حال، انتظار مي رود، در ارديبهشت ماه 
جاري، صنعت ساختمان دوباره به مدار رونق نسبي باز گردد 
و ركورد تازه اي را ثبت كند. در چنين شرايطي، رشد ۱۰۰ 
درصدي ساخت و ساز در پايتخت عجيب به نظر مي رسد. 
در عين حال، از آنجا كه صدور پروانه، امري زمانبر اس��ت، 
به نتيجه رسيدن درخواست هاي زياد براي كسب پروانه 
س��اخت در ماه نيمه تعطيل فروردين و ايجاد رشدي در 
حدود ۲۰۰ درصد نمي تواند ملاك معتبري براي جهش 

صدور پروانه ساخت باشد. از اين رو، به مسوولان شهرداري 
تهران توصيه مي شود، به جاي ارايه آمارهاي نقطه اي به 
صورت قطره چكاني، دستكم آمار مقايسه اي سال ۱۴۰۱ 
با سال هاي دهه ۱39۰ را منتشر كنند تا تصوير روشن تري 
از ساخت و ساز در تهران به دست ايد. با وجود اين، در صورتي 
كه صدور حدود 5 هزار پروانه ساخت واحد مسكوني )۴ هزار 
و ۸۰۱ واحد( طي فروردين سال جاري را ملاك قرار دهيم 
و اين عدد را در ۱۲ ماه س��ال پيش رو ضرب كنيم، انتظار 
مي رود در انتهاي سال حدود ۶۰ هزار پروانه ساخت واحد 
مسكوني در شهر تهران صادر شود، اين در حالي است كه 
پيش از اين، مسوولان شهرداري صدور ۲۰۰ هزار پروانه 

ساخت مسكن در سال ۱۴۰۲ را وعده داده بودند.

    رشد 200 درصدي صدور پروانه
آنگونه كه حميدرضا صارمي، معاون شهردار با مقايسه 
آمار صدور پروانه فروردين ماه امسال با مدت مشابه در 
س��ال ۱۴۰۱ گفته، در فروردين ماه امسال، ۶۸3 مورد 
پروانه ساختماني در شهر تهران صادر شده كه اين آمار در 
مدت مشابه سال گذشته، ۲33 مورد بوده است، بنابراين 
شاهد رشد حدود ۲۰۰ درصدي صدور پروانه در يك ماهه 
نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته هستيم.  
به گزارش ايسنا، وي ادامه داد: از لحاظ متراژ ساخت  و ساز 
نيز در فروردين ماه امسال، مجوز ساخت براي حدود ۸9۴ 
هزار و ۸۴5 مترمربع صادر ش��ده كه اين عدد در مدت 
مشابه سال گذش��ته حدود ۴33 هزار و ۷9۴ مترمربع 

بوده كه مقايس��ه اين دو عدد، بيانگر رشد بيش از ۱۰۰ 
درصدي ساخت و ساز در پايتخت است.  معاون شهردار 
تهران تصريح كرد: از مجموع پروانه هاي صادر شده در 
يك ماهه ابتدايي امس��ال، ۴ هزار ۸۰۱ واحد مسكوني 
احداث خواهد ش��د، اين در حالي اس��ت كه اين رقم در 
مدت مشابه سال گذشته يك هزار و 5۷۰ واحد مسكوني 
بوده است. بنابراين ما شاهد رشد چشمگير توليد مسكن 

در س��ال ۱۴۰۲ خواهيم بود. وي همچنين با اشاره به 
كاهش زمان صدور پروانه هاي ساختماني اظهار كرد: 
شهرداري تهران در راستاي جلب رضايت شهروندان، 
كاهش زمان صدور پروانه را در دس��تور كار خود قرار 
داده است كه در نتيجه اقدامات صورت گرفته، ميانگين 
زمان صدور پروانه از ۱۰۲ روز در فروردين ماه س��ال 
گذشته به 5۴ روز در فروردين ماه امسال كاهش يافت. 

 آگهی مناقصه های عمومی سازمان عمران
نوبت اول و بازآفرينی فضاهای شهری شهرداری اراک

عنوان مناقصه ها و مبالغ تضمین:

۱-خرید دو دستگاه بگ فیلتر با برآوردی بالغ بر ۴۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال مبلغ تضمین 2/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال)شماره مناقصه در 
سامانه ستاد: )2۰۰2۰۹۴2۸۸۰۰۰۰۰۱(

2-خرید لاستیک با برآوردی بالغ بر 3۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال مبلغ تضمین ۱/5۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال )شماره مناقصه در سامانه 
ستاد: )2۰۰2۰۹۴2۸۸۰۰۰۰۰2(

۱-خرید روغن و واسکازین با برآوردی بالغ بر ۱7/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال مبلغ تضمین ۸5۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال)شماره مناقصه در 
سامانه ستاد : )2۰۰2۰۹۴2۸۸۰۰۰۰۰3(

دریافت اسناد مناقصه از ساعت ۸:۰۰ روز سه  شنبه ۱۴۰2/۰2/۱۹ تا ساعت ۱۴:۰۰ روز دو شنبه مورخ۱۴۰2/۰2/25 به مدت 7 نحوه و زمان دریافت اسناد مناقصه ها
روز و صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد(   امکان پذیر می باشد.

آخرین مهلت بارگذاری مدارک و 
پیشنهاد قیمت

آخرین مهلت بارگذاری مدارک  بصورت الکترونیکی در سامانه ستاد با رعایت موارد مندرج در اسناد مناقصه و تحویل 
نسخه فیزیکی ضمانت نامه یا فیش واریزی به دبیرخانه سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری اراک تا 

ساعت ۱۴:۰۰ روز پنج  شنبه مورخ۱۴۰2/۰3/۰۴ می باشد.

میزان و نوع تضمین شرکت در 
مناقصه

برابر 5 درصد مبلغ برآورد و صرفاً در قالب ضمانت نامه بانکی )فرایند ارجاع کار(  با 3 ماه اعتبار با شمار   شبا 
IR ۶۰۰۶۱۰۰۰۰۰۰۱۰۰۱۰۰۰۸2۱72۶ یا فیش واریزی به حساب سپرده پیمانکاران سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری 

شهرداری اراک به شماره حساب ۱۰۰۸۴۶۸۹۱۸۶۸ بانک شهر شعبه شهید بهشتی اراک
زمان گشایش پاکت ها و محل تشکیل 

کمیسیون مناقصه
روز شنبه مورخ ۱۴۰2/۰3/۰۶ راس ساعت ۹:۰۰  دفترسرپرست سازمان-)   حضور شرکت کنندگان بلامانع است همراه 

داشتن معرفی نامه جهت شرکت در جلسه مناقصه الزامی است(.

شرکت ها و کارخانجات تولید کننده روغن، لاستیک و ماشین آلات صنعتی و تولیدی و همچنین نمایندگی های فروش حداقل صلاحیت شرکت کننده
دارای مجوز رسمی از مراجع مربوطه و ذیصلاح

به پیشنهادات مبهم، مشروط، فاقد شرایط قانونی، فاقد ضمانت نامه یا فیش واریزی و یا به میزان کم تر از مبلغ تضمین و خارج از مهلت ترتیب اثر داده نمی شود.
هزینه کارمزد سامانه ستاد بعهده برنده مناقصه خواهد بود.

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.
 کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد شرکت کنندگان در مناقصه و بازگشایی پاکت ها از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 

به نشانیwww.setadiran.ir: انجام خواهد شد و لازم است شرکت کنندگان در مناقصه در صورت عدم عضویت، مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و دریافت 
گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه انجام دهند.

س�ازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری ش�هرداری اراک در نظر دارد بر اساس بودجه مصوب سال جاری نسبت به برگزاری 
مناقصه های عمومی ذیل اقدام نماید.

لذا متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر  به امور مالی سازمان واقع در اراک- کمربندی شمالی- روبروی آرامستان - 
جنب جایگاه پمپ گاز مراجعه و یا با شماره تلفن ۰۸۶-327۹2۱23 تماس حاصل فرمایند.

 محمدرضا خسروی- سرپرست سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری اراک

گواهی می ش�ود فاکتور بلوک سیلندر به ش�ماره   ۹5۱۶73۶3۸   
و ش�ماره موتور  ۱2۴۸۸۰۰۰523  آقای  جهانگیر حس�ینی مفقود 
گردیده اس�ت ، لذا درخواس�ت صدور فاکتور المثنی دارم. لازم به 
ذکر می باشد هرگونه مسئولیت درخصوص فاکتور قبلی بر عهده 

اینجانب می باشد.

مفقودی

برگ سبز  و کارت موتور ، موتور سیکلت  مدل سناتور CDI 125 - سال  ۱3۸۹ - 
رنگ خاکستری نوک مدادی

156FMI0251378  :شماره موتور
N2D0125E8909275  :شماره شاسی

شماره پلاک:   ایران 5۱۶ - ۴۴5۹7
متعلق به آقای یوسف امیری به ش�ماره ملی  325۹۱7۸333   مفقود و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320



بايننس، بزرگ ترين صرافي ارزهاي ديجيتال جهان، روز 
دوشنبه برداش��ت بيت كوين را براي دومين بار حدود ۱۲ 
ساعت متوقف و دليل آن را شلوغي در بلاك چين به دليل 
حجم بالاي تراكنش هاي معلق عنوان ك��رد؛ به دنبال آن 
قيمت بيت كوين روز گذشته مجدداً به زير سطح ۲۸ هزار دلار 
سقوط كرد؛ اين در حالي است كه اخيراً تقاضا براي استفاده 
از شبكه بيت كوين اوج گرفته است و صرافي بايننس نيز به 
همين خاطر موقتاً و براي چند ساعت برداشت هاي بيت كوين 
را براي كاربرانش متوقف كرده بود.  ماه مه )ارديبهش��ت( 
براي بيت كوين با ريزش تا كف ۲7.650 دلاري شروع شد 
و البته خريداران به سرعت موفق به بازگرداندن قيمت به 
بالاي ۲۸.000 دلار ش��دند. افزايش 0.۲5 واحد درصدي 
اخير نرخ بهره بانكي در امريكا نيز كه مي تواند آخرين اقدام 
بانك مركزي براي افزايش اين نرخ كليدي باشد، نتوانست 
تأثير سريعي بر قيمت بيت كوين بگذارد و اتفاقاً بعد از اين 
جلسه بيت كوين موفق به بازيابي سطح ۲9.000 دلار شد. 
به هر حال بيت كوي��ن در حال حاضر موفق به عبور از ۳0 
هزار دلار نشده اس��ت و حتي اكنون به محدوده ۲7 هزار 
دلاري هم سقوط كرده است. اين در حالي است كه اخيراً 
تقاضا براي استفاده از شبكه بيت كوين اوج گرفته است و 
صرافي بايننس نيز به همين خاطر موقتاً و براي چند ساعت 
برداشت هاي بيت كوين را براي كاربرانش متوقف كرده بود.

    پپه و ميم، بازار را قبضه كردند
در عين حال فضاي كلي بازار طي چند روز گذشته اما، كاملًا 
تحت تأثير رشد ميم كوين جديدي به نام پپه )PEPE( بود. اين 
توكن كه كار خود را از اواسط آپريل )فروردين( شروع كرده 
است، مشخصاً مثل اكثر ميم كوين ها كاربرد خاصي ندارد. 
بازار ارزهاي ديجيتال هم از ديد بسياري از كاربران، به خاطر 
جهش هاي ناگهاني همين توكن ها ش��ناخته مي ش��ود. 
جهش هاي ادامه دار پپه سبب شد تا اين ميم كوين طي چند 
روز به جمع ۱00 ارز و س��پس 50 ارز برتر از نظر ارزش بازار 
راه پيدا كند. آخرين جهش پپه به اين خاطر بود كه صرافي 
بايننس اعلام كرد اين ميم كوين را به فهرست معاملاتي خود 
اضافه مي كند؛ البته در بخش »Innovation Zone« كه 
به دارايي ها پرريسك اين پلتفرم اختصاص دارد. فلوكي نيز 
ديگر ميم كوين شناخته شده بازار است كه در حال حاضر 

بين ۱00 ارز برتر از نظر ارزش بازار قرار دارد.

    توقف موقت برداشت ها توسط بايننس
افزايش ناگهان��ي هزينه كارم��زد و تع��داد تراكنش هاي 

تأييد نش��ده بيت كوين باعث نگراني برخي كاربران نسبت 
به احتم��ال حمله »بن��دآوري خدم��ات« )DoS( به اين 
ش��بكه ش��د. طبق داده هاي بيت اينفوچارتس، ميانگين 
كارمزد تراكنش هاي بيت كوي��ن در حال حاضر ۱9.۲ دلار 
يا 0.0006۸ بيت كوين اس��ت. هم زمان، داده هاي ممپول 
اسپيس نشان مي دهد كه تعداد تراكنش هاي تأييد نشده 
تاكنون به 44۱.۸55 عدد رس��يده است. افزايش تقاضا در 
شبكه حتي باعث شد تا در 7 مه )۱7 ارديبهشت(، مجموع 
ارزش كارمزدهاي هر بلاك به طور موقت از پاداش استخراج 
6.۲5 بيت كوين فراتر رود. با اين حال، تحليلگران تأكيد كردند 
كه اين اتفاق به دليل افزايش تقاضا رخ داده است، نه يك حمله 
ازپيش  طراحي شده. بايننس نيز پس از تعليق تراكنش هاي 
بيت كوين خود از ۱4 ساعت گذشته، بار ديگر برداشت ها را 
از سر گرفت. بايننس، بزرگ ترين صرافي ارزهاي ديجيتال 
جهان، روز دوشنبه برداش��ت بيت كوين را براي دومين بار 
حدود ۱۲ ساعت متوقف و دليل آن را شلوغي در بلاك چين 
به دليل حجم بالاي تراكنش هاي معلق عنوان كرد. بايننس 
در توييتر اظهار كرد: اين گام به دليل حجم زياد تراكنش هاي 
برداشت از بايننس، برداشته شد زيرا صرافي افزايش اخير 
هزينه هاي گاز بيت كوين را پيش بيني نكرده بود. كارمزد گاز، 
هزينه اي است كه كاربران يك بلاك چين هر بار كه بخواهند 
در شبكه تراكنش انجام دهند به اعتباردهندگان آن پرداخت 
مي كنند. به تازگي بيت كوين در ميان افزايش علاقه به يك 
استاندارد توكن جديد به نام BRC-20 كه باعث راه اندازي 
چندين ميم كوين جديد در سال جاري شد، شاهد افزايش 
هزينه هاي گاز بود. بايننس پيشتر در روز يكشنبه برداشت ها 

را به دليل شلوغي شبكه ها براي حدود يك ساعت به حالت 
تعلي��ق در آورده بود اما س��اير صرافي هاي ب��زرگ ارزهاي 
ديجيتال مانند كوين بيس و كراكن هيچ توقفي در برداشت 
اعلام نكرده بودن��د. توكن BRC-20 اوايل س��ال جاري 
توسط يك كد نويس معروف به نام دومو راه اندازي شد و به 
كاربران اجازه مي دهد تا توكن هاي جديدي را در بلاك چين 
بيت كوين مستقر كنند. اين مورد به نوبه خود شاهد ظهور 
چندين مم كوين جديد و ايجاد جنون معاملاتي مخاطره آميز 
ش��د كه در آن كاربران در موج جديدي از توكن ها به عنوان 
خريداران اوليه رقابت كردن��د. همچنين افزايش فعاليت 
معاملاتي در بلاك چين بيت كوين را رقم زد و كارمزدهاي 
گاز را به بالاترين حد طي دو سال اخير رساند اما همچنين 
شاهد بود كه معامله گران قرباني طرح هاي جديد پامپ و دامپ 
شدند، اتفاقي تكراري كه در بازارهاي ارزهاي ديجيتال رخ 
مي دهد. پامپ و دامپ طرحي براي دستكاري بازار است كه 
يك سري افراد خاص به كمك آن از روش هاي ناجوانمردانه به 
دنبال كسب سود در بازار هستند. بايننس همچنين چندين 
ميم كوين جديد توليد شده تحت استاندارد BRC-20 را 
فهرست كرده بود كه مهم ترين آنها توكن پپه است، صرافي 
همچنين به كاربران در مورد حباب احتمالي هشدار داد و 

اظهار كرد كه توكن ها هيچ سودي ندارند. 

    گزارش هاي مربوط به حجم بالاي 
برداشت هاي بيت كوين نادرست است

البته پس ازآن بايننس در توييتي تصريح كرده كه گزارشي 
مربوط بر حجم بالاي برداشت هاي بيت كوين از اين صرافي 

نادرست و خروج سرمايه گزارش شده، صرفاً نقل وانتقالات 
داخلي بين كيف پول هاي س��رد و گ��رم باهدف تعديل 
موجودي آدرس ها بوده است. داده هاي كوين گلس نشان 
مي دهد كه بايننس در ۲4 س��اعت، شاهد خروج حدود 
۱۸0 هزار بيت كوين بوده است. داده هاي كريپتوكوانت 
نيز تأييد مي كند كه ۱90 هزار بيت كوين در دو روز گذشته 
از اين صرافي برداش��ت شده اس��ت. با اين حال، جوليو 
مورنو، رييس بخش تحقيقات كريپتوكوانت گزارش داده 
است كه ۲ تراكنش ۱۱7 هزار و 40.000 بيت كويني به 
آدرس هايي ارسال شدند كه متعلق به بايننس هستند. 
مورنو افزود كه احتمالًا تنها حدود ۱0.۱00 بيت كوين از 
اين صرافي برداشت شده است. مجموع ارزش بازار جهاني 
ارزهاي ديجيتالي در حال حاضر ۱.۱6 تريليون دلار برآورد 
مي شود كه اين رقم نسبت ۲.۳۳ درصد كمتر شده است 
و در حال حاضر 47.0۸ درصد كل بازار ارزهاي ديجيتال 
در اختي��ار بيت كوين بوده كه در ي��ك روز 0.0۸ درصد 
كاهش داشته است. حجم كل بازار ارزهاي ديجيتال در 
۲4 ساعت گذشته ۳۲.67 ميليارد دلار است كه ۱۲.۲9 
درصد كاهش داشته اس��ت. حجم كل در امور مالي غير 
متمركز در حال حاضر ۲.74 ميليارد دلار است كه ۸.۳9 
درصد از كل حجم ۲4 ساعته بازار ارزهاي ديجيتال است. 
حجم تمام س��كه هاي پايدار اكنون ۲۸.59 ميليارد دلار 
است كه ۸7.5۲ درصد از كل حجم ۲4 ساعته بازار ارزهاي 

ديجيتال است.

     رشد پذيرش بيت كوين در امريكاي جنوبي 
باوجود افزايش كارمزد تراكنش ها

طبق گزارش ها، پس از السالوادور، بسياري از كشورهاي 
امريكاي لاتين به فكر پذي��رش بيت كوين به عنوان پول 
قانوني هس��تند.  اگرچ��ه كه افزايش كارم��زد تراكش ها 
مي تواند اس��تفاده روزانه از بيت كوين در اين كشورها را 
غيرممكن سازد. به گفته سامسون موو، مديرعامل گروه 
حامي پذيرش بيت كوين JAN۳، اكوادور، پرو و مكزيك 
از جمله كشورهايي هس��تند كه مي توانند از بيت كوين 
به عنوان ارز قانوني اس��تفاده كنند. اين گروه خاطرنشان 
مي كند: »اين پتانس��يل وجود دارد كه بيت كوين نه تنها 
مكزيك، بلكه كل منطقه امريكاي لاتين را متحول كند 
و رونق اقتصادي بيش��تري به ارمغان بي��اورد«. آرژانتين 
ني��ز در اين فهرس��ت ق��رار دارد؛ زيرا كه خاوي��ر مايلي، 
نامزد رياس��ت جمهوري طرفدار بيت كوين اين كشور در 

نظرسنجي ها پيشتاز است.

خبر كوتاه ادامه از صفحه اول

ویژه

دانش و فن6   Tue. May 9. 2023  2486   سهشنبه 19 ارديبهشت 1402    18 شوال 1444  سال نهم    شماره

بررسي آخرين وضعيت
اجراي پروژه فيبر نوري

 در كميسيون اصل ۹۰
در عين حال آخرين وضعيت اجراي پروژه ملي فيبر 
نوري ۲0 ارديبهشت ماه در كميسيون اصل 90مجلس 
شوراي اسلامي بررسي خواهد شد. جلسه كميسيون 
اصل 90 با حض��ور وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
و معاونين و مديران ش��ركت مخابرات و اپراتورهاي 
تلفن همراه روز چهارشنبه ۲0 ارديبهشت ماه برگزار 
مي شود. در اين كميسيون وضعيت اجراي پروژه ملي 
فيبر نوري، مشكلات مربوط به شركت مخابرات ايران، 
وضعيت تعرفه ها، هزينه هاي مالي ناش��ي از اجراي 
تكاليفي نظير طرح هم كد سازي شماره هاي هر استان 
و اقدامات انجام شده در راستاي اجراي بند »ر تبصره 
7« قانون بودجه ۱40۱ كل كشور بررسي خواهد شد.

خروج ترس از بازار
 در اين برهه وارد بازار شده، نگاه بلندمدت براي 
سرمايه گذاري داش��ته و قطع به يقين به دنبال 
كسب س��ود در يك حركت بزرگ تر بازار است! 
فراموش نكنيم كه بازدهي بازار سرمايه هنوز هم 
از ساير كلاس دارايي ها كمتر بوده و لذا بواسطه 
انتظار تورمي، بسيار معتقدند بورس پس از كمي 
اصلاح به روند صعودي خود باز خواهد گش��ت. 
 حتي با نگاه خوش��بينانه به تركيدن حباب ساير 
دارايي ها تح��ت تاثير اقدام��ات دولت در حوزه 
ماليات بر عايدي سرمايه، مي توان اميد به حضور 
اين پول ها در بازار سرمايه را داشت. علاوه بر آن 
با گسترش ابزار هاي نوين مالي نظير قرارداد هاي 
اختيار هاي فروش و افزايش حجم معاملات آنها 
امكان كس��ب سود در روند هاي نزولي نيز فراهم 
ش��ده اس��ت كه خود نكته قابل تاملي است. در 
جمع بن��دي م��وارد مطروحه ب��الا معتقديم كه 
اين اصلاح نه تنها براي ب��ازار خطري ندارد بلكه 
مي تواند در آينده بازار را در ريل و مسير صحيحي 
قرار دهد كه فعالان ۳ س��ال اس��ت، انتظار آن را 
مي كش��ند. لذا با اصلاح بازار و ايجاد يك فرصت 
جديد تحت تاثير تعديل قيمتي نماد ها با توجه 
به سود س��ازي يا به قول معروف ارزندگي بيشتر 
سهام، خريداران انتخاب بيشتري خواهند داشت 
و به اين ترتيب بازار دوب��اره حركت خود را آغاز 

خواهد كرد. 
اما پس از پشت س��ر گذاش��تن دو روز س��خت و 
ترسناك، به س��راغ پيش بيني بازار برويم. براي 
امروز همچنان انتظار تداوم عرضه هاي سنگين را 
در دقايق اوليه خواهيم داشت. اما به نظر مي رسد 
اصلاح ۱0 ال��ي ۲0 درصدي نماد ه��ا در اين دو 
روزه عاملي باش��د تا خريداران با كنار گذاشتن 
ترس هاي خود رفته رفته در صفوف فروش اندك 

تحركاتي از خود نشان دهند.

دوشنبه سياه بورس
از س��وي ديگ��ر برخي از كارشناس��ان ب��ا تكيه 
ب��ه قوانين قديم��ي بازار ب��ه دنب��ال تعطيلي و 
استراحت بودند؛ اما سوال اينجاست كدام حادثه 
غيرطبيعي باعث شده كه سهامداران در قوانين 
به دنبال تعطيلي باش��ند. درس��ت است قانون 
وجود دارد ك��ه بازار در روزه��اي نزولي تعطيل 
ش��ود ولي هرچيزي جاي خود دارد. براي نمونه 
حوادثي مثل زلزله و سيل بسيار شديد را مي توان 
حوادث خاص دانست و در آن درخواست تعطيلي 

بازار را داشت.
ريزش بورس روزهاي اخير طبيعي نبود و شايد 
دس��تكاري هايي نيز در بازار وجود داش��ت؛ اما 
مس��اله اصلي اينجاس��ت كه بازار سرمايه بسيار 
ارزنده است و احتمالا از همين روزها شاهد رشد 
بازار باش��يم. اگر مقايس��ه اي با بازارهاي موازي 
داش��ته باش��يم به اين نتيجه خواهيم رسيد كه 
بورس نس��بت ب��ه بازارهاي م��وازي يعني طلا، 
سكه، ارز و... بس��يار ارزنده است. در نهايت بايد 
تاكيد كرد كه بازار س��رمايه در حال حاضر روند 
نس��بتا طبيعي دارد و اين ريزش )بخشي از اين 
ريزش طبيعي و بخش ديگر آن دستكاري( طي 
روزهاي آينده جبران خواهد ش��د و بازار دوباره 

سبز مي شود.

حضور همراه اول
در رويداد اينوتكس 2۰23

همراه اول با حضور در نمايشگاه اينوتكس ۲0۲۳ آخرين 
دس��تاوردهاي فناورانه خ��ود را در حوزه ه��اي جديد و 
پرطرفدار متاورس و انيميش��ن به نمايش مي گذارد.  به 
گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، 
هم��راه اول در »اينوتكس ۲0۲۳« به عنوان بزرگ ترين 
رويداد زيست بوم نوآوري و فناوري كشور، از فردا ۱9 تا ۲۲ 
ارديبهشت ۱40۲ در محل پارك علم و فناوري پرديس 
ميزبان بازديدكنندگان اس��ت. همراه اول در اين رويداد 
با محوريت »مركز تحقيق و توس��عه« خود كه علاوه بر 
سرمايه گذاري هاي چشم گير در حوزه هاي دانش بنيان 
و توليد داخلي، در بومي س��ازي فناوري هاي نوظهور و 
كاربردي نيز پروژه هاي جاري و اجرا شده بسياري دارد، 
حضور دارد. مركز تحقيق و توس��عه هم��راه اول در نظر 
دارد دستاوردهاي فناورانه خود را در حوزه هاي جديد و 
پرطرفدار متاورس و انيميشن به نمايش بگذارد. با توجه به 
ظرفيت معرفي فناوري هاي روز به صنايع بزرگ و كوچك 
در اين رويداد، از طرف ديگر فرصتي براي سرمايه گذاران 
با فرصت هاي سرمايه گذاري در طرح هاي فناورانه فراهم 
اس��ت كه از اين رو، همراه اول از پتانسيل هاب هاي خود 
براي حضور فيزيكي در اينوتكس بهره برده است. در واقع 
»هاب« با تسهيل دسترسي به امكانات مالي، فناوري هاي 
پايه و پلتفرمي و ايده هاي نوين تجاري، با محور شتابدهي 
كسب و كارهاي نوپا، به دنبال خلق ارزش در زيست بوم 
اقتصاد ديجيتال كشور است. در حال حاضر اين شركت در 
حوزه بررسي و انتخاب استارتاپ هاي داراي پتانسيل رشد 
براي ورود به دوره شتابدهي فعاليت مي كند و رويكرد آن 
در برنامه راهبردي به سمت ايجاد زنجيره ارزشي است كه 
بتواند در بلندمدت به فعاليت هاي خود و شركت حركت 
اول )هلدينگ سرمايه گذاري جسورانه گروه همراه اول( 
انسجام بخش��يده و فعاليت هاي موجود در اين زنجيره 
مكمل يكديگر باشند. بنابراين حضور هاب هاي شيراز 
و اصفهان در اينوتكس مي تواند براي س��رمايه گذاران و 
فعالان عرصه نوآوري و كارآفريني نويدبخش باشد. علاوه 
بر اين طي روزهاي برگزاري اينوتك��س ۲0۲۳، همراه 
 »Next Station«، »Stage« اول در نشس��ت هاي
و »ف��روم حكمراني« مش��اركت دارد كه برخي عناوين 
و مقولات نشست ها ش��امل »زندگي مجازي«، »نقش 
دوقلوهاي ديجيتال در انقلاب صنعتي چهارم«، »نقش 
س��ازمان هاي نوآور در توسعه اكوسيس��تم نوآوري« و 
»حكمراني ديجيتال در سرويس هاي همراه اول« است. 
همراه اول طي روزهاي برگزاري نمايشگاه بين المللي 
ن��وآوري و فن��اوري )اينوتكس( كه ب��ا اهدافي نظير 
»سرمايه گذاري«، »مشاركت و همكاري« و »گفت وگو 
و شبكه سازي« برگزار مي شود، از ساعت ۱0 صبح تا ۱۸ 
در غرفه ۲۲4 سالن شماره ۲ ميزبان بازديدكنندگان 

و علاقه مندان به عرصه فناوري هاي ديجيتال است.

بايننسبرداشتبيتكوينرابهصورتموقت،بهعلتازدحامشبكهمتوقفكرد

سقوط بيت كوين به زير ۲۸ هزار دلار

دلايليكهنبايدگذرواژهتانرادرمرورگرهاذخيرهكنيد
اگر به س��ايت هايي كه در آنها حس��اب كاربري داريد وارد 
 ش��ويد، معمولا از ش��ما براي ذخيره كردن يا نكردن رمز 
عبورتان سوال مي كنند تا ورود ش��ما براي بار دوم و بدون 
وارد كردن رمز عبور آسان تر شود؛ اما يكي از راه هاي حفظ 
امنيت خصوصا در اماكن عمومي، ذخيره نكردن اين كلمات 
عبور است. بنابراين بهتر است تا حد ممكن كلمه هاي عبور 
ذخيره نشود. به گزارش ايسنا، بهترين روش شناخته شده 
حفظ امنيت، ذخيره نكردن كلمات عبور يا همان پسورد 

است، به همين دليل بيشتر مرورگرها قبل از ذخيره كلمه 
عبوري كه توس��ط كاربر وارد شده اس��ت، از او درباره اين 
كار سوال مي پرسند و فقط در صورت موافقت كاربر اقدام 
به ذخيره سازي مي كنند. اين موضوع زماني اهميت پيدا 
مي كند كه از رايانه هاي اماك��ن عمومي مثل كافي نت ها 
اس��تفاده مي كنند. كلمه هاي عبور ذخيره ش��ده توسط 
مرورگر به سادگي قابل دستيابي هستند. اكثر كاربراني كه 
در سايت هاي مختلف مانند پست الكترونيك، شبكه هاي 

اجتماعي و غيره داراي يك پروفايل ش��خصي هس��تند و 
براي جلوگيري از هك ش��دن و امنيت اطلاعات خود بايد 
از ذخيره ش��دن پسورد روي سيس��تم جلوگيري كنند. 
اغلب فعالان در حوزه امنيت هشدار مي دهند كه رمز عبور 
مبتني بر مرورگر فاقد امنيت و ويژگي ه��اي نرم افزار رمز 
 عبور اختصاصي هستند. طي چند سال گذشته گزارشي از 
AhnLab ASEC  كه در وب سايت  ريويوگيك منتشر شد، 
ثابت مي كند ذخيره گذرواژه ها در مرورگر شما را به شدت در 
برابر هكرها آسيب پذير مي كند، حتي اگر از رمزهاي عبور 
منحصربه فرد براي هر يك از حساب هاي خود استفاده كنيد. 
محققان در AhnLab ASEC در حين بررسي يك نقض 
اطلاعات اخير دريافتند كه هكرها اطلاعات ورود به سيستم 
ش��ركت را از مرورگر يك كارگر راه دور دزديده اند. هكرها 
از يك بدافزار رايج اس��تفاده كردند تا اين اطلاعات ورود به 
سيستم را بازيابي كنند. نرم افزار آنتي ويروس، اين بدافزار را كه 
احتمالاً از طريق ايميل فيشينگ توزيع شده بود، شناسايي 
نكرد. مرورگرهايي مانند كروم و اج داراي ابزارهاي مديريت 

رمز عبور هستند كه به طور پيش فرض فعال هستند و تمام 
تلاش هاي ورود به سيستم را با اطلاعات مربوطه مانند تاريخ 
و زمان، URL  وب سايت و هر نام كاربري يا رمز عبوري كه 
استفاده كرده ايد، پيگيري مي كنند. محصولاتي وجود دارند 
كه مي توانند به اين داده ها دسترسي داشته باشند و آنها را 
تفسير كنند كه هكرها ممكن است از آنها استفاده كنند يا به 
بازيگران بد بفروشند. براي جلوگيري از اين آسيب پذيري، 
بايد ابزاره��اي مديريت رمز عبور داخل��ي مرورگر خود را 
به طور كامل غيرفعال كنيد. مرورگر داده هاي ورود به سايت 
خاصي را به خاطر مي سپارد و همچنين URL سايت را ثبت 
مي كند كه هكرها از آن استفاده كرده تا بدون مجوز ورود به 
حساب شما وارد حساب شما شوند. بنابراين رمز عبور داخلي 
مرورگر خود را غيرفعال كنيد و از نرم افزار اختصاصي استفاده 
كنيد. تعداد زيادي گزينه رايگان و پولي عالي وجود دارد، و 
مي توانيد به راحتي رمزهاي عب��ور Chrome، Edge يا 
Firefox خ��ود را به يك مدير رمز عبور اختصاصي در آن 

استفاده كنيد.

تجديد فراخوان مناقصه عمومی يک مرحله ای
م ع/ ۰4  /14۰1

پیرو دو نوبت آگهی در تاریخ های 21و1401/12/20 در روزنامه جهان اقتصاد، شرکت آب منطقه ای زنجان در نظر دارد در راستای اجرای ماده 13 قانون برگزاری مناقصات 
پروژه ای با اطلاعات عمومی مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارک الکترونیک دولت) www.setadiran.ir( به پیمانکار ذیصلاح واگذار نماید:
1(  عنوان پروژه: عملیات تکمیلی خطوط اب کشاورزی سد کینه ورس شامل حوضچه های تخلیه، تهیه و نصب شیرآلات و فلومترهای تحویل آب

2(  عنوان مناقصه گزار: شرکت آب منطقه ای زنجان
3(  دستگاه نظارت : معاونت حفاظت و بهره برداری 

4(  نحوه برگزاری مناقصه:یک مرحله ای عمومی با ارزیابی کیفی
5(  مبلغ برآورد: 39234067415 ریال )بر اساس فهرست بهای رشته توزیع آب روستایی و ابنیه سال 1402(

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: 1961703370 ) یک میلیارد و نهصد و شصت و یک میلیون و هفتصد و سه هزار و سیصد و هفتاد( ریال که می باید مطابق با آیین نامه 
تضمین برای معاملات دولتی موضوع مصوبه شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/9/22 هیات محترم وزیران تهیه و ارائه گردد.

از کلیه شرکت های پیمانکاری دارای گواهی صلاحیت در حداقل پایه ی 5 رشته ی آب  و گواهینامه تاییدصلاحیت ایمنی صادره از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دعوت 
می شود  تا با بهره گیری ازسامانه تدارک الکترونیک دولت )www.setadiran.ir( به صورت الکترنیکی نسبت به دریافت اسناد مناقصه شرکت در مناقصه اقدام نمایند.
لازم به ذکر است اسناد مناقصه حداکثر ظرف مدت 5 روز از تاریخ انتشار نوبت دوم آگهی در سامانه تدارک الکترونیک دولت بارگذاری و در دسترس متقاضیان قرار 

خواهد گرفت. لازم به ذکر است برنامه زمانی برگزاری سایر مراحل مناقصه مطابق با مفاد اسناد مناقصه خواهد بود.
ضمنا" رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:

1-  برگزاری فرآیند مناقصه صرفا" از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرایند مذکور در بستر سامانه امکان پذیر می باشد.
2-  هزینه انتشار آگهی نوبت اول و دوم  به عهده برنده مناقصه می باشد.

 3-  علاق�ه من�دان به ش�رکت در مناقصه می بایس�ت جه�ت ثبت ن�ام و دریاف�ت گواه�ی الکترونیکی )توک�ن( با ش�ماره های ذی�ل تماس حاص�ل نمایند :
مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه 1456

اطلاعات تماس دفتر ثبت نام استان ها در سایت سامانه www.setadiran.ir ثبت نام پروفایل مزایده گر موجود است.ضمنا این آگهی در سایت های زیر نیز قابل 
دسترسی و مشاهده می باشد.

  www.iets.mporg.ir 1- سایت اطلاع رسانی کشوری
www.znrw.ir  روابط عمومی شرکت آب منطقه ای زنجان«2- سایت شرکت آب منطقه ای زنجان«

نوبت اول

شركت آب منطقه ای زنجان

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور اجراي پروژه ذیل مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانكار ذیصلاح اقدام نماید،لذا از كلیه پیمانكاران واجد صلاحیت كه داراي سابقه كاري مرتبط هستند دعوت مي شود از 
تاریخ  1402/02/1۸تا تاریخ  1402/02/20ساعت 10 براي خرید اسناد ارزیابي كیفي و اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

تجديد آگهي مناقصه عمومي همزمان 
با ارزيابي كيفي )فشرده( 

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

نوبت دوم

وزارت نیرو
شركت مدیریت منابع آب ایران

1- قیمت خرید اسناد ارزیابي و مناقصه مبلغ3/000/000  ریال مي باشد كه مي بایست به حساب شماره IR 63010000400110340301۸۸1۸ به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران و 
شناسه حساب0000000000000000  31510347329501 واریز و فیش واریزي آن همراه با درخواست شركت در مناقصه تحویل گردد.

2 -ضمانتنامه شركت در مناقصه مي بایست به صورت ضمانتنامه بانكي یا واریز وجه نقد به شماره حساب
IR 0401000040011034063759۸3 و شناسه حساب 941295010100000000000000000000 به نام تمركز سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران ارایه گردد. 

3- آخرین مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونیكي در سامانه ستاد تا ساعت 10 صبح روز شنبه مورخ 1402/02/30 مي باشد.
توجه: تنها پاكت الف )تضمین شركت در مناقصه( علاوه بر فایل الكترونیكي مي بایست به صورت فیزیكي به دبیرخانه محرمانه شركت آب منطقه اي بوشهر دفتر حراست تحویل گردد.

4- پاكت ها در ساعت 11 روز شنبه مورخ1402/02/30  گشوده خواهد شد. حضور یك نفر نماینده از طرف پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پیشنهاد آزاد است.
5- هزینه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

6- به پیشنهادات فاقد امضاء، مشروط و مخدوش مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
7- كلیه اسناد ارزیابي و مناقصه و مدارك ارایه شده مي بایست به مهر )الكترونیكي( و امضاء مجاز تعهدآور )امضاي دیجیتالي( برسد.

۸- ارایه كد شناسایي ملي الزامي مي باشد.
9- ارایه گواهي صلاحیت ایمني توسط پیمانكاران الزامي مي باشد.

10- مدت اعتبار پیشنهاد: قیمت 3 ماه

محل تامین اعتبارتضمین شركت در مناقصه )ریال(رشته و حداقل پایهمدت اجرامحل اجرامبلغ برآورد اولیه )ریال( موضوع مناقصهشماره فراخوانردیف

پر و مسلوب المنفعه نمودن 150 حلقه چاه 12002001431000005
استان 23/414/400/000غیرمجاز در سراسر استان بوشهر

5 -آب یا 3 -بهره برداري و نگهداري 6 ماهبوشهر
اعتبارات ملي1/171/000/000از شبكه هاي آبیاري و زهكشي

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به استناد ماده ۸2 قانون محاسبات عمومي و ماده 10 آیین نامه معاملات شركت اراضي تحت مالكیت خود را واقع در شبكه آبیاري و زهكشي آبپخش )اراضي بند 
محمدعبداله( به مساحت تقریبي 333 هكتار مطابق قوانین و مقررات موجود جهت سه دوره كشت از تیر 1402 لغایت خرداد 1405 به صورت آبي )آب مازاد دو نوبت آبیاري تكمیلي( و با مشخصات ذیل را از 
طریق مزایده عمومي و با جزییات مندرج در اسناد مزایده با بهره گیري از سامانه تداركات الكترونیكي دولت )www.setadiran.ir( و با شماره مزایده 5002001431000001 به صورت الكترونیكي واگذار نماید.
- تبصره آب بهاي مصرفي مربوط به دو نوبت آبیاري تكمیلي مطابق با تعرفه آب بهاي كش�اورزي س�ال هاي زراعي 1402-1403، 1403-1404 و 1404-1405 محاسبه و در زمان آبیاري به صورت جداگانه 

وصول مي گردد.
- تضمین شركت در مزایده باید به صورت ضمانتنامه معتبر بانكي سه ماهه یا واریز وجه نقد به شماره حساب  IR 0401000040011034063759۸3 و شناسه حساب 941295010100000000000000000000 به 
نام تمركز سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران ارایه گردد. به پیشنهادهاي فاقد سپرده ، سپرده هاي مخدوش، سپرده هاي كمتر از میزان مقرر، چك شخصي 

و نظایر آن مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
- هزینه خرید اسناد مزایده مبلغ  2/500/000ریال مي باشد كه مي بایست به حساب شماره IR 63010000400110340301۸۸1۸ به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري 

اسلامي ایران و شناسه حساب 370103473295010000000000000001 واریز و فیش واریزي آن همراه با درخواست شركت در مزایده تحویل گردد.
- هزینه آگهي روزنامه در دو نوبت و تنظیم تعهدنامه محضري به عهده برنده مي باشد.

- زمان انتشار در سایت:  1402/02/1۸ساعت 11
- آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده:  1402/02/23ساعت ۸ صبح

- تاریخ بازدید: از تاریخ  1402/02/1۸ساعت ۸ صبح تا تاریخ  1402/03/01ساعت 14 
- آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت:1402/03/02  ساعت ۸ صبح

- زمان بازگشایي:  1402/03/02ساعت 9 صبح
- زمان اعلام به برنده:  1402/03/03ساعت 9 صبح

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامي است:
1- برگزاري مزایده صرفا از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت مي باشد و كلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت تضمین شركت در 

مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق امكان پذیر مي باشد.
2- كلیه اطلاعات موارد اجاره شامل مشخصات، شرایط و نحوه اجاره در برد اعلان عمومي سامانه مزایده قابل مشاهده و بررسي و انتخاب مي باشد.

3- علاقه مندان به شركت در مزایده مي بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهي الكترونیكي )توكن( با شماره هاي ذیل تماس حاصل نمایند:
4- همه قطعات به صورت یكجا و براي مدت سه سال اجاره داده مي شود و مزایده گران مي بایست پیشنهاد قیمت خود را براي كل قطعات بصورت یكجا ارایه نمایند.

مركز پشتیباني و راهبري سامانه 1456
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استان ها در سایت سامانه www.setadiran.ir بخش »ثبت نام/ پروفایل مزایده گر« موجود است.

آگهي مزايده اجاره شماره 
۵۰۰2۰۰1431۰۰۰۰۰1 شماره مرجع 1 شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

نوبت دوم

مشخصات زمین مورد مزایده )اجاره( 

مورد اجاره: اجاره اراضي كشاورزي بند محمد عبداله
سال زراعي: 1402-1405

نوع كشت: آبي
میزان حق الاجاره یك قطعه زمین زراعي به مساحت  333/25هكتار موسوم به بند عبداله واقع در آبپخش

مبلغ تضمین )ریال( حق اجاره )ریال( سال زراعيردیف

1140217/500/000/0001/375/000/000

2140321/500/000/0001/575/000/000

314042۸/000/000/0001/۸40/000/000

67/000/000/0004/790/000/000جمع كل4

آدرس: استان بوشهر، شهرستان دشتستان، شهر آبپخش نرسیده به روستاي بند محمد عبداله، جنوب راه روستایي

وزارت نیرو
شركت مدیریت منابع آب ایران



تعادل| فرشته فريادرس |
»حجت عبدالملكي« پ��س از اس��تعفا در وزارت كار، بر 
صندلي دبيري ش��وراي عالي مناطق آزاد تكيه زد. همان 
صندلي كه لابي هاي قوي پش��ت پرده از زير پاي »سعيد 
محمد« كشيدند. عبدالملكي كه به دليل حواشي كه براي 
او در وزارت كار ايجاد شد، سعي كرد در همين چندماهي 
كه سكان مناطق آزاد را به دست گرفته، حضور كم رنگ تري 
در رسانه ها داشته باشد. از اين رو، اولين نشست خبري خود 
با اصحاب رسانه را در مركز نمايشگاه اكسپو برگزار و از 370 
پروژه سرمايه گذاري به ارزش 5 ميليارد يورو رونمايي كرد. 
اما اين مدير جوان به نظر مي رسد، در مناطق آزاد هم چندان 
خوش اقبال نبوده، چراكه در حوزه استحفاظي اش كه حالا 
ذيل وزارت اقتصاد قرارگرفته، حتي براي انتخاب مديران 
مناطقش هم بايد از وزير اقتصاد اجازه بگيرد و امضاي او پاي 
نامه هايش حك شود. به عبارتي حكايت همان »دو پادشاه 
در يك اقليم نگنجد است.« هرچندتصور براين بود كه با 
رفتن محمد و آمدن عبدالملكي، وزير اقتصاد در هماهنگي 
بيشتري با مدير جديد مناطق آزاد گام بردارد، اما شواهد 
وقرائن و شنيده ها حاكي از اين است كه خاندوزي همچنان 
يكه تاز ميدان است، بدون آنكه به كسي هم پاسخگو باشد. 
با اين حال، چهار پرسش از سوي روزنامه »تعادل« مطرح 
شده كه انتظار مي رود، گردانندگان مناطق آزاد به آنها پاسخ 
دهند. 1. پلن يا برنامه وزارت اقتصاد يا به طور اخص مناطق 
آزاد براي جبران آسيب هاي برنامه ششم  توسعه خصوصا 
ماده 23 اين قانون از كانال نهاد قانونگذار چيست؟ 2. قانون 
چگونگي اداره مناطق آزاد از آنجايي كه به گفته منتقدين 
براساس منافع كلان تدوين نشده و مبتني بر سلايق طراح 
آن يعني وزير فعلي اقتصاد بوده؛ بايد اصلاح ش��ود و اين 
سوال مطرح است كه چرا تثبيت امتيازات و مشوق هاي 
اقتصادي، مديريتي و حقوقي در دستور كار قرار نمي گيرد؟! 
3. چرا ماده ۶5 قانون احكام دايمي برنامه هاي توسعه كشور 
اجرايي نمي ش��ود و هنوز در حوزه مناطق آزاد مشكلات 
تقنيني و اجرايي داريم؟! از س��وي ديگر، با توجه به اينكه 
يكي از دلايل الحاق دبيرخانه ش��وراي عالي مناطق آزاد 
به وزارت اقتصاد، بحث نظارت بود نه دخالت وزير در امور 
مناطق؛ چرا وزير اقتصاد تا دخالت در عزل و نصب مديران 
واعضاي هيات مديره پيش رفته است؛ بنابراين اين ابهام 
وپرسش وجود دارد كه فرد تصميم گير در مناطق آزاد چه 

كسي است؛ »خاندوزي يا عبدالملكي«؟! 

   370 پروژه با رقم 5 ميليارد يورو
حجت الله عبدالملكي در نشس��ت خبري روز گذش��ته 
خود در پنجمين نمايشگاه توانمندي هاي صادرات ايران 
)اكسپو 2023( به تشريح وظايف مناطق آزاد پرداخت و در 
اظهاراتي گفت: مناطق آزاد و ويژه اقتصادي به عنوان مناطق 
كمك كننده در جهش اقتصادي كشورها باشند و نمونه آن 
چين است. در ادبيات اقتصادي انقلاب اسلامي هم مناطق 
آزاد به رسميت شناخته شده و در قوانين و سياست هاي 
كلي ابلاغي مقام معظم رهبري مي توان آن را مش��اهده 
كرد. بنابر امار اعلامي جت الله عبدالملكي، 15 منطقه آزاد 
تجاري و 35 منطقه ويژه اقتص��ادي داريم و كاركردهاي 
خاص و قابل اعتنايي در طول س��اليان گذشته داشتند و 
حجم قابل ملاحظه اي از سرمايه گذاري صورت گرفته و 
س��بب درآمدزايي و اشتغال شده است. البته نقدهايي به 
آن هم وارد بوده است. او درادامه به تشريح كارنامه تجاري 
پرداخت وگفت: در س��ال 1۴01 تراز تجاري مناطق آزاد 
مثبت شد و به مثبت 700 ميليون دلار رسيد. يك ميليارد 
و 700 ميليون دلار صادرات بوده و واردات يك ميليارد دلار 
رسيده است. او توضيح داد كه كالاي اساسي و مواد اوليه 
خودرو س��ازان از مناطق آزاد وارد مي شود كه جز واردات 
محسوب نمي شود. يك ميليون دلار تراز مثبت اميدبخش 
نبوده و اميدواريم 1۴02 تراز مثبت تري داش��ته باشيم. 
عبدالملكي درباره حجم س��رمايه گذاري گفت: بنا داريم 
مناطق آزاد را به بهشت سرمايه گذاري تبديل كنيم با توجه 
به اينكه هزينه توليد در ايران ارزان است و زيرساخت هاي 
مجهزي وجود دارد كمك مي كند تا سرمايه هاي بيشتري 
جذب شود. مناطق آزاد و ويژه مزيت هاي زيادي دارند. با 
معافيت هايي كه قانون گذار در نظر گرفته است سبب شده 
تا سرمايه گذاران به دنبال سرمايه گذاري باشند. همچنين ما 

در مناطق آزاد به دنبال جذب سرمايه گذاري كلان هستيم.
او گفت: در سال 1۴02 شاخص فضاي كسب و كار هر سه 
ماه يك بار در مناطق آزاد منتشر و بر اساس آن يك رقابت 
ايجاد شده و عملكرد مديران مناطق آزاد ارزيابي مي شود. 
عبدالملكي از شناسايي 370 پروژه سرمايه گذاري در مناطق 
7 گانه خبر داد و افزود: همكاران ما در حوزه سرمايه گذاري 
مطالعات اوليه اين طرح ها را انجام داده اند. وي درباره ارزش 
اين پروژه ها گفت: ارزش س��رمايه گذاري اين 370 پروژه 
2۴0 هزار ميليارد تومان بوده كه معادل ۴.5 تا 5 ميليارد يورو 
است. مشاور رييسي در مناطق آزاد توضيح داد: طرح هاي 
سرمايه گذاري در مناطق آزاد محدود به 370 طرح مذكور 
نيست و مديران ما مديران عامل مناطق آزاد موظف شدند تا 
پايان بهار انجام پروژه هاي ديگر را به اين ارقام اضافه كنند و از 
اين به بعد هر سه ماه يك بار اين اتفاق مي افتد و از سوي ديگر 
نيز سرمايه گذاران مي توانند طرح هاي مد نظر خودشان را 
پيشنهاد دهند تا در سريعترين زمان ممكن فرايند هاي لازم 
براي صدور مجوز آنها طي شود. اين مقام مسوول افزود: بر 
اين اساس طرح توجيه اوليه تهيه شده كه نشان مي دهد 
اين طرح ها سودآور است. مطالعات مربوط به بازار، زمين، 
انرژي و … نيز انجام ش��ده است. عبدالملكي همچنين 
درباره حجم سرمايه گذاري گفت: بنا داريم مناطق آزاد را به 
بهشت سرمايه گذاري تبديل كنيم با توجه به اينكه هزينه 
توليد در ايران ارزان است و زيرساخت هاي مجهزي وجود 
دارد كمك مي كند تا س��رمايه هاي بيشتري جذب شود. 
مناطق آزاد و ويژه مزيت هاي زيادي دارند. معافيت هايي كه 
قانون گذار در نظر گرفته است سبب شده تا سرمايه گذاران 
به دنبال سرمايه گذاري باشند. همچنين ما در مناطق آزاد 

به دنبال جذب سرمايه گذاري كلان هستيم.

    ايجاد كريدور چهارگانه  با روس ها 
دبير شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي با بيان اينكه 
براي ايجاد منطقه هاي مشترك با 1۸ كشور جهان در حال 
مذاكره هستيم، تصريح كرد: ايجاد مناطق مشترك بهينه 
ايران و سوريه و ايران و عراق در مرحله بررسي نكات فني و 
حقوقي است و در حال رايزني و مذاكره براي ايجاد مناطق 
مش��ترك و متناظر با كشورهاي ازبكستان عمان و چين 
هستيم و كشورهاي ديگري مانند روسيه نيز در در همين 
مرحله قرار دارند. البته پي��ش نويس اوليه ايجاد مناطق 
مشترك بين ايران و تركيه آماده شده و در هفته هاي آتي 
يعني در خرداد ماه ي��ا تيرماه تفاهم نامه آن بين مقامات 
دو كش��ور امضا خواهد شد. او درباره مناطق آزاد مشترك 
با عراق نيز اينطور گفت: تاكنون س��ه منطقه از سوي اين 
كش��ور اعلام شده كه بازديدها و بررس��ي ها انجام شده و 
بزودي تعيين خواهد شد، از سوي ديگر پيش نويس منطقه 
مشترك با تركيه نيز آماده شده و تا تيرماه به امضا خواهد 

رسيد. عبدالملكي درپايان گفت: در اين زمينه درصدديم تا 
كريدور چهارگانه  چابهار-انزلي و لوتوس –مسكو را با روسيه 
ايجاد كنيم تا باعث ايجاد يك خط حمل و نقل كالا شود. 
در اين راستا روس ها دو موضوع را مدام پيگيري مي كنند، 
يكي تكميل راه آهن رشت-آستارا و دوم تكميل و اتصال بند 

كاسپين و انزلي به خطوط ريلي ايران است.

   چهار پرسش مهم 
با توجه به اينكه امكان طرح پرس��ش از سوي رسانه ما در 
نشست خبري روز گذشته دبيرشوراي عالي مناطق آزاد 
امكانپذير نبود، در اين گزارش، به طرح چند مساله و پرسش 
مهم درباره مناطق آزاد پرداخته ش��ده، كه اميدواريم كه 
از سوي متوليان امر پاس��خ داده شود.  1. به عنوان مساله 
نخس��ت بايد گفت كه پس از نزديك به 2  دهه ممانعت از 
اجراي كام��ل قانون چگونگي اداره مناطق آزاد با تصويب 
ماده 23 در قانون برنامه ششم توسعه كشور در سال 1395 
شاهد از ريل خارج شدن قطار اين مناطق بوديم؛ چراكه با 
اين اقدام، نه تنها مناطق آزاد جايگاه مديريت فرابخشي 
خود را از دس��ت دادند، بلكه اين ماده دس��تاويزي شد تا 
حقوق قانوني، امتيازات و مشوق هاي سرمايه گذاري در اين 
مناطق نيز مورد حمله قرار گيرد. به عبارتي بهتر، »حذف 
معافيت هاي مالياتي، در حقيقت نتيجه تبعي ماده 23 بود.« 
برهمين اساس، گردانندگان مناطق اعم از رييس منطقه 
آزاد و وزير اقتصاد بايد به اين پرسش مهم پاسخ دهند كه 
برنامه مناطق آزاد براي جبران آس��يب هاي برنامه ششم 
 توسعه خصوصا ماده 23 قانون برنامه ششم از كانال نهاد 
قانونگذار چيس��ت؟ چراكه سياست گذار و قانونگذار بابد 
بداند، آنچه هدف اعلامي حاميان تصويب ماده23 در برنامه 
ششم  توسعه كشور، يعني نظارت پذيري بيشتر مناطق آزاد 
بود، هرگز اجرايي نشد. به طوري كه در سال هاي گذشته، 
يك مقام مس��وول در حوزه مناطق آزاد وجود داشت كه 
نمايندگان به راحتي مي توانستند از آن بازخواست كنند؛ اما 
امروز مناطق آزاد ذيل وزارتخانه اي قرار گرفته كه در ايفاي 
تخصصي ترين ماموريت هاي خود، داراي ضعف هاي بزرگي 
است و به كسي هم پاسخگو نيست.  2. موضوع قابل بحث 
ديگر، »روند اصلاح قانون چگونگي اداره مناطق آزاد« است 
كه داراي سابقه چند ساله در كميسيون اقتصادي مجلس 
است. اما ماجرا وقتي جالبتر مي شود كه مي بينيم، احسان 
خاندوزي وزير كنوني اقتصاد و عضو س��ابق كميس��يون 
اقتصادي مجل��س يازدهم، طراح »ط��رح اصلاح قانون 
مناطق آزاد« بوده اس��ت. منتقدين مي گويند: خاندوزي 
براس��اس منافع كلان مناطق آزاد، اقدام به تدوين چنين 
طرحي نكرده و بيشتر به دنبال حذف حداكثري مشوق ها، 
معافيت ها و امتيازات قانوني سرمايه گذاري در مناطق آزاد از 
جمله معافيت 20ساله ماليات بر درآمد بوده است. برهمين 

اساس چنانچه مي خواهيم از ظرفيت مناطق آزاد بهره مند 
شويم و به دنياي تجارت جهاني متصل شويم، راهي جز 
اعطاي مش��وق ها به س��رمايه گذار چه داخلي و خارجي 
نداريم؛ در غيراينصورت شاهد فرار سرمايه از همين مناطق 
تجاري به كشورهاي همسايه خواهيم بود كه اتفاقا خيلي 
وقت است به سرمايه گذاران ايراني چراغ سبز نشان داده اند. 
بنابراين پرسشي كه در اينجا مطرح مي شود و بانيان اين 
طرح بايد به آن پاسخ دهند، اين است كه چرا اصلاح قانون 
چگونگي اداره مناطق آزاد و تثبيت امتيازات و مشوق هاي 
اقتصادي، مديريتي و حقوقي در دستور كار قرار نمي گيرد؟! 
3. بحث قابل تامل ديگر درباره مناطق آزاد، »بلاتكليفي در 
نحوه اداره اين مناطق است«. از يكسو، وزير اقتصاد متولي 
اداره مناطق آزاد است و صدور احكام اعضاي هيات مديره 
و مديران عامل سازمان هاي مناطق آزاد را برعهده دارد. اما 
آنسوي ديگر ماجرا، عبدالملكي به عنوان دبيري شوراي 
عالي مناطق آزاد مشغول به انجام فعاليت است. اين درحالي 
است كه دليل الحاق دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد و 
ويژه اقتصادي به وزارت اقتصاد، دخالت وزير در امور مناطق 
نبود، بلكه بحث نظارت مطرح بود، اما وزير اقتصاد تا دخالت 
در عزل و نصب مديران و اعضاي هيات مديره پيش رفته 
است. به طوري كه هم اكنون منطقه آزاد كيش چند ماهي 
است كه با سرپرست اداره مي شود، آنهم به دليل مخالفت 
وزير اقتصاد با اسامي كه از سوي دبير شوراي عالي مناطق 
آزاد معرفي مي ش��ود. گفته مي شود كه خاندوزي تلاش 
دارد كه مهره هاي نزديك به خود را در مناطق آزاد بچيند. 
بنابراين درحال حاضر اين ابهام وپرس��ش وجود دارد، كه 
فرد تصميم گير در مناطق آزاد چه كسي است؛ خاندوزي 
يا عبدالملكي؟! به نظر مي رسد، ديگر وقت آن رسيده كه 

اصلاحي در اين رويكرد صورت پذيرد. 
۴. چهارمين موضوع مهم كه بايد مدنظر قرار گيرد، اجراي 
ماده  ۶5 قانون احكام دايمي برنامه هاي توس��عه كشور 
است كه همچنان مغفول مانده است. در ماده ۶5 قانون 
احكام دايمي برنامه هاي توسعه كشور، قانون گذار تاكيد 
مي كند كه مديرعامل س��ازمان منطقه آزاد حكمراني 
منطقه را برعهده دارد و تمام دستگاه هاي اجرايي ديگر 
بايد از اين قانون تبعيت كنند. در بند الف ماده ۶5 قانون 
احكام دايمي توسعه اي تصريح شده، مديران سازمان هاي 
منطقه آزاد ب��ه نمايندگي از طرف دولت، بالاترين مقام 
منطقه محسوب مي شوند و همه وظايف و اختيارات و 
مسووليت هاي دستگاه هاي اجرايي دولتي مستقر دراين 
مناطق به استثناي نهادهاي دفاعي و امنيتي به عهده آنان 
است. برهمين اساس، اين پرسش همچنان بدون پاسخ 
مشخص و روشني باقي مانده كه چرا ماده ۶5 قانون احكام 
دايمي برنامه هاي توسعه كشور اجرايي نشده و در حوزه 

مناطق آزاد مشكلات تقنيني و اجرايي داريم؟!

رویدادخبر 7
.Tue  صنعت،معدن و تجارت May 9. 2023  2486   سهشنبه 19 ارديبهشت 1402    18 شوال 1444  سال نهم    شماره

راه حل رقابتي شدن
بازار خودرو واردات است

سخنگوي ش��وراي رقابت با تاكيد بر اينكه راه حل 
رقابتي شدن بازار واردات خودرو است، عنوان كرد: 
زماني كه بازار به ش��كل غيرمعقولي محدود شده 
است به س��مت قيمت هاي بالاتر گرايش دارد. اگر 
اج��ازه دهيم درصدي از خودروها وارد ش��وند رفاه 
مصرف كننده بيش��تر مي ش��ود و خودروسازها از 
قيمت ها رضايت خواهند داشت. اسماعيل شجاعي 
در گفت وگو با ايس��نا، با اش��اره ب��ه تعيين قيمت 
كارخانه اي خودروهاي داخلي و خودروهاي مونتاژي 
عنوان كرد: اين قيمت گذاري بر اساس حسابداري 
قيمت تمام شده در سال قبل بوده و ممكن است در 
مورد قيمت ها با توجه به محاس��بات بعدي در يك 
بازه زماني سه تا شش ماهه تجديد نظر شود. ممكن 
است هم خودروسازها به قيمت ها اعتراض داشته 
باشند و هم مردم و اين اختلالي در بازار است كه نه 
توليدكننده رضايت داشته باشد و نه مصرف كننده. 
بنابراين بايد به يك قيمت معقول برسيم كه امكان 
رضايت هر دو طرف وجود داشته باشد. وي با تاكيد 
بر اينكه راه حل رقابتي ش��دن بازار واردات خودرو 
اس��ت، گفت: زماني كه بازار به ش��كل غيرمعقولي 
محدود شده است به سمت قيمت هاي بالاتر گرايش 
دارد. اگر اجازه دهيم درصدي از خودروها وارد شوند 
رفاه مصرف كننده بيش��تر مي شود و خودروسازها 
از قيمت ه��ا رضايت خواهند داش��ت. اما زماني كه 
شرايط تورمي باشد و محدوديت هاي مختلف ايجاد 
شود قاعدتا خودروسازها درخواست افزايش قيمت 
خواهند داشت. سخنگوي ش��وراي رقابت با بيان 
اينكه ممكن است قيمت ها بعد از تجديدنظر كاهشي 
باشند، عنوان كرد: اگر شش ماه ديگر شرايط تورمي 
باشد نمي توان قيمت خودرو را ثابت نگه داشت. بايد 
اقدامي انجام دهيم كه خودروس��ازها به شرايطي 
برس��ند كه عرضه مازاد شود نه اينكه مردم در صف 
بايس��تند. بايد امكان واردات خودروهاي خارجي 
فراهم ش��ود و محدوديت هاي عرضه و طرح هايي 
مانند جواني جمعيت و... برداشته شوند. وقتي عرضه 

مازاد شود، قيمت ها نيز نزولي خواهند شد.

شكر با نرخ دولتي
در بازار موجود نيست

رييس اتحاديه س��وپرماركت داران گفت: قيمت 
شكر دولتي 23 هزار و 230 تومان است اما در حال 
حاضر شركت بازرگاني دولتي شكر با نرخ دولتي 
در بازار عرضه نكرده است و ش��كر دولتي در بازار 
موجود نيست. پيمان حصادي در گفت وگو با ايلنا، 
حجم شكر چغندري بهاره را 733 هزار و 9۶0 تن 
و پايي��زه 159 هزار و ۸37 تن اع��لام كرد و افزود: 
در س��ال گذش��ته در ۸۴هزار ۶۸۸ هكتار نيشكر 
كشت شد كه تا به امروز 5 ميليون و 27۶ هزار تن 
توليد داش��تيم كه از اين حجم 51۸ هزار تن شكر 
توليد شد. به گفته مجري طرج چغندرقند وزارت 
كش��اورزي؛ جمع كل ش��كر توليدي نيشكري و 
چغندري تاكنون يك ميليون و ۴11 هزار تن بوده 
اس��ت. حصادي با تاكيد بر اينكه برداشت نيشكر 
همچنان ادامه دارد، تصريح كرد: توليد ادامه دارد و 
پيش بيني مي شود كه شكر توليدي به يك ميليون 
و ۴۴0 هزار تن برسد. اين مقام مسوول در پاسخ به 
اين پرسش كه ميزان مصرف شكر در كشور چقدر 
است و سالانه چقدر ش��كر وارد مي كنيم؟ گفت: 
مصرف سالانه شكر در كش��ور حدود 2 ميليون و 
200 هزار تن اس��ت و از آنجاي��ي كه توليد حدود 
1 ميليون و ۴00 هزار تن است بايد چيزي حدود 
750 ت��ا ۸00 هزار تن ش��كر وارد كنيم؛ امس��ال 
تاكنون در۸1 هزار هكتار قرارداد كشت چغندرقند 
بسته ايم. در اين رابطه داود فكوري رييس اتحاديه 
سوپرماركت داران در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي 
ايلنا، با بيان اينكه روند س��ابق مصرف قند و شكر 
ادامه دارد، گفت: قند كيلويي 3۴ تا 35 هزار تومان 
و شكر كيلويي 27 هزار تومان بفروش مي رسد اين 
در حالي اس��ت كه قيمت ش��كر دولتي 23 هزار و 
230 تومان است اما در حال حاضر شركت بازرگاني 
دولتي شكر با نرخ دولتي در بازار عرضه نكرده است 
و شكر دولتي در بازار موجود نيست.به گفته وي. 

قيمت شكر در ماه هاي اخير تغيير نكرده است.

قيمت شيرخام اصلاح شد؟
با وجود اينكه گفته مي ش��ود روز گذشته شوراي 
قيمت گذاري، نرخ شيرخام درب دامداري را كيلويي 
15 هزار تومان مص��وب كرده، اما هنوز اين قيمت 
به طور رس��مي از س��وي وزارت جهاد كشاورزي و 
ش��وراي قيمت گذاري تاييد يا رد نش��ده است. به 
گزارش ايس��نا، بر اساس خبرهاي منتشر شده در 
رس��انه ها به نقل از مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي 
كش��اورزي دامداران، دامداران ب��ه دليل افزايش 
هزينه هاي توليد درخواست افزايش قيمت شيرخام 
را به وزارت جهادكشاورزي ارايه كرده اند كه گفته 
مي شود روز گذشته در شوراي قيمت گذاري قيمت 
هر كيلو ش��يرخام درب دام��داري 15 هزار تومان 
تصويب شده اس��ت. با اين حال اما تا لحظه انتشار 
اين گزارش هن��وز هيچ مقام مس��وول در وزارت 
جهادكشاورزي و شوراي قيمت گذاري اين قيمت 

اعلام شده را به طور رسمي رد يا تاييد نكرده اند. 

ویژه

نشست خبري مديرعامل
شركت آب و فاضلاب استان

با اصحاب رسانه
محمد كريمي شياسي مديرعامل شركت آب و فاضلاب 
استان چهارمحال و بختياري در نشست خبري با اصحاب 
رسانه اس��تان افزود: در حالي كه چهارمحال و بختياري 
استان پربارشي است اما به سبب سرريز شدن اين حجم آب 
به خارج، اين استان با كم آبي و خشكسالي روبرو است. وي 
به عملكرد اين شركت در حوزه آب و فاضلاب شهري اشاره 
كرد و گفت: در حال حاضر 100 درصد جمعيت شهري 
استان در ۴3 روستا از آب لوله كشي سالم و بهداشتي و 15 
شهر شامل ۶5.5 درصد جمعيت شهري استان از خدمات 
فاضلاب برخوردارند. كريمي تصريح كرد: ايجاد 13 شبكه 
فاضلاب در استان نيز در دس��ت احداث است كه از اين 
تعداد 9 مورد در سال گذشته ماده 23 گرفته كه در سطح 
كشور بي نظير بوده است و با بهره برداري از آن جمعيت 
زيرپوش��ش اين امكان به 77 درص��د افزايش مي يابد. 
مديرعامل شركت آب و فاضلاب چهارمحال و بختياري 
همچنين، كيفيت آب را خط قرمز اين شركت است اعلام 
كرد و گفت: آبي كه به خانه هاي مردم مي رسد آبي سالم، 
بهداشتي و با كيفيت اس��ت و آب مصرفي مردم روزانه، 
هفتگي، ماهانه و سالانه پايش مي شود. كريمي افزود: از 
11 تصفيه خانه فاضلاب در استان 120 هزار مترمكعب 
پساب تصفيه مي شود كه قابليت استفاده در بخش صنعت 
و كش��اورزي را دارد و با توجه به اينكه پساب آب پايدار و 
مطمئن اس��ت مي توان از اين ظرفيت در استان بيش از 
پيش اس��تفاده كرد. مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب 
چهارمحال و بختياري ميانگين مبلغ قبض صادر شده آب 
در شهرهاي استان را بين 30 تا۴0 هزار تومان و در مناطق 
روس��تايي بين 10 تا 15 هزار تومان است، اظهار داشت: 
مشتركين كميته امداد و بهزيستي كه تا ميزان الگوي 
مصرف، آب مصرف كنند، قبض براي آنها صادر نمي شود 
و رايگان است. مديرعامل شركت آب و فاضلاب چهارمحال 
و بختياري گفت: چهارمحال و بختياري استاني پرآب، اما 
بي آب است، زيرا نمي توانيم آب هاي روان مانند آب چشمه 
و رودخانه ها را در دشت ها براي تقويت آب هاي زيرزميني 
و آبخوان ها استفاده كنيم، مردم انتظار دارند آب هاي روان 
مانند چشمه ها و رودخانه ها در سيستم لوله كشي آنها 
باشد. محمد كريمي 17 ارديبهشت ماه در نشست خبري 
با اصحاب رسانه چهارمحال و بختياري با اشاره به اينكه 
اصحاب رسانه نقش موثري در انعكاس مشكلات در حوزه 
كاري شركت آب و فاضلاب دارند، اظهار كرد: نقد رسانه ها 
را مي پذيريم، بنابراين خبرنگاران مشكلات را منعكس 
كنند. محمد كريمي با اش��اره به اينك��ه الگوي مصرف 
هر خانوار طي يك ماه 1۶ متر مكعب اس��ت، اظهار كرد: 
متوسط مصرف ماهانه بيش از 3 برابر الگو مصرف است. 
وي با اشاره به اينكه هزينه مصرف آب براي مددجويان 
و بهزيستي رايگان اس��ت تصريح كرد: جانبازان زير 25 
درصد براي يك بار مي توانند حق انش��عاب را به صورت 
رايگان دريافت كنند و جانب��ازان بالاي 25 درصد علاوه 
بر خودشان، والدين هم از حق انشعاب رايگان مي توانند 
استفاده كنند.كريمي ادامه داد: ايثارگران، كميته امداد، 
بهزيستي و خانواده هايي كه فرزند زير يك سال دارند، نيز 
مي توانند حق انشعاب را براي يك بار رايگان دريافت كنند. 
وي با اذعان بر اينكه اغلب شهرستان هاي اين استان 
مشكل آب شرب دارند گفت: در حال حاضر در 53 
روستا اين استان آب رساني سيار صورت مي گيرد، 
روستاهايي نيز وجود دارد كه ۸0 كيلومتر مسير را 

بايد طي كند تا بتواند آب شرب دريافت كند.

رييسدانشگاهعلومپزشكيالبرز:
فعاليت يك هزار و 230 ماما

در بهداشت و درمان البرز
دكتر شهرام صيادي به مناسبت روز جهاني ماما و ضمن 
تبريك اين روز به ماماهاي تلاشگر و فداكار اظهار داشت: 
در استان البرز در بخش درمان 2۶0 ماما در ستاد و مراكز 
دولتي و 1۶5 ماما در بيمارستان هاي خصوصي و 59 
ماما در بيمارستان هاي تامين اجتماعي و 730 ماما در 
بخش بهداشت و 15 ماما در بخش آموزش و دانشكده ها 
در حال فعاليت هس��تند.  وي ضمن اشاره به اهميت 
جواني جمعيت در كشور بر شعار گراميداشت هفته 
ماما » حامي فرزند آوري و سلامت خانواده « تاكيد كرد 
و نقش ماما را در تحقق اين امر بسيار مهم دانست.  دكتر 
صيادي ادامه داد: با توجه به آمار مواليد بالاي استان البرز 
در حدود 29 هزار زايمان كل و 12 هزار زايمان طبيعي 
نشان از فشار كاري بس��يار بالا بر دوش همكاران ماما 
مي باشد.  وي افزود: بنابر تكليف ماده ۴9 قانون جواني 
جمعيت، مي بايست برنامه ريزي ها به صورتي انجام شود 
كه به نسبت هر دو مادر در حال زايمان 1 ماما در پروسه 
زايمان به ارايه خدمت بپردازند. رييس دانش��گاه در 
پايان از خدمات و تلاش هاي جامعه مامايي در حفظ 

و ارتقای سلامت مادر و نوزاد در استان تقدير كرد.

چهارپرسش»تعادل«دربارهمناطقتجاريكشورازمتوليانامر

سكاندار مناطق آزاد، »خاندوزي يا عبدالملكي«؟!

آگهی تجدی فراخوان مناقصه عمومی يک مرحله ای
انجام امورات خدمات شهری

  ))مرحله دوم مناقصه((
ش�هرداری نودشه در نظر دارد مناقصه عمومی پروژه تنظیف، رفت و روب – انجام امورات خدمات شهری – انجام 
امورات فضای سبز و کشتارگاه  به ش�ماره فراخوان 2002005278000003  ازطريق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نمايد.کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشائی 
پاکت ها از طريق درگاه س�امانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد(به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد 
شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
مناقصه در سامانه مورخ 1402/02/09  می باشد.

مهلت زمانی دريافت اسناد مناقصه از سايت: ساعت 14:30  روز شنبه مورخ 1402/02/16
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 14:30 روز چهارشنبه مورخ 1402/02/27
زمان بازگشايی پاکتها : ساعت 9:00  صبح روز پنجشنبه مورخ 1402/02/28

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بیشتر درخصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتها
آدرس: شهر نودشه – خیابان مرزداران – سراهی شهرداری – ساختمان شهرداری – واحد فنی و عمران

جهت کسب آگهی بیشتر با شماره های 2444-2358-08346442022  تماس حاصل گردد.
)واحدعمران( 09187207390  و ) شهردار( 09188332683  و ) خدمات شهری 09183314496 (

شهرداری نودشهم الف 437

نوبت دوم

شماره : 7140/457
تاريخ :1402/02/10

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320
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خبرروز

مدت خدمت سربازي كاركنان وظيفه در مناطق امنيتي ۱۷ ماه است
 معاون اجتماعي سازمان وظيفه عمومي فراجا گفت: مدت خدمت سربازي كاركنان وظيفه با توجه به خدمت در مناطق امنيتي

 ۱۷ ماه است. حسين زاهدي اظهار داشت: پيرو اطلاع رساني هاي قبلي مدت خدمت سربازي براي كاركنان وظيفه بومي 
در مناطق عادي ۲۴ ماه، مناطق غير درگير، عملياتي، محروم و بد آب و هوا ۲۱ ماه و امنيتي درگير ۱۷ ماه اس��ت. او ادامه 
داد: مدت خدمت سربازي براي كاركنان وظيفه غيربومي در مناطق عادي ۲۱ ماه، در مناطق غير درگير، عملياتي، محروم 
و بد آب و هوا ۱۸ ماه و مناطق امنيتي درگير ۱۷ ماه است. معاون اجتماعي سازمان وظيفه عمومي فراجا خاطرنشان كرد: 

مدت خدمت سربازي براي مشمولان مامور به دستگاه هاي دولتي )غيرنظامي( در همه مناطق ۲۴ ماه است.

رويخطخبر

مرگبيشاز۱۷۰۰نفردرتصادفاتاسفند۱۴۰۱

سازمان پزشكي قانوني اعلام كرد آمار جان باختگان 
حوادث رانندگي در سال گذشته )۱۴۰۱(، ۱۹ هزار و 
۴۹۰ نفر بوده و اين رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل 
از آن )۱۴۰۰( كه آمار تلفات ۱۶ هزار و ۷۷۸ نفر بود، 
۱۶.۲ درصد افزايش يافته اس��ت. به گزارش سازمان 
پزشكي قانوني كشور، از كل تلفات تصادفات در سال 
گذشته ۱۵ هزار و ۴۳۹ نفر مرد و چهار هزار و ۵۱ نفر 
زن بودند؛ همچنين از كل تلفات ۱۳ هزار و ۵۴۳ نفر 
در محورهاي برون ش��هري، چهار هزار و ۶۲۰ نفر در 
مسيرهاي درون شهري و باقي موارد در ساير محورها 
جان خود را از دست داده اند. در اين مدت، استان هاي 
فارس با يكهزار و ۵۶۷، سيستان و بلوچستان با يكهزار 
و ۴۵۳ و ته��ران با يكهزار و ۴۳۹ فوتي بيش��ترين و 
استان هاي ايلام با ۱۸۰، چهار محال و بختياري با ۲۲۹ 
و اردبيل با ۲۵۱ فوتي كمترين تلفات حوادث رانندگي 
را داش��ته اند. بر اساس اين گزارش، در سال ۱۴۰۱ بر 
اس��اس آمارهاي موجود ۳۶۹ ه��زار و ۲۷۹ مصدوم 
حوادث رانندگي به مراكز پزش��كي قانوني مراجعه 

كردند كه از اين تعداد ۲۶۰ هزار و ۳۰۰ نفر مرد و ۱۰۸ 
هزار و ۹۷۹ نف��ر زن بودند. آمار مصدومان تصادفات 
نيز در سال گذشته نسبت به س��ال قبل از آن ۱۶.۴ 
درصد بيشتر شده است. در اسفند سال گذشته آمار 
تلفات حوادث رانندگي با رشد ۳۰.۴ درصدي مواجه 
بود. در اين ماه، يكهزار و ۷۴۵ نفر )يكهزار و ۳۷۵ مرد 
و ۳۷۰ زن( در تصادفات جان باختند؛ در حالي كه اين 
رقم در مدت مشابه سال قبل از آن يكهزار و ۳۳۸ نفر 
بود. تعداد مصدومان حوادث رانندگي نيز كه در اين 
ماه به مراكز پزشكي قانوني مراجعه كردند. ۲۸ هزار و 
۱۶۶ نفر بود كه نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن 
۱۶ درصد افزايش نشان مي دهد. بر اساس آمارهاي 
موجود در سال ۱۴۰۱ بيش��ترين تعداد كشته هاي 
حوادث رانندگي در ش��هريور با يكهزار و ۹۷۳ فوتي 
و كمترين آن در بهمن با يكه��زار و ۳۷۳ فوتي ثبت 
شده اس��ت. همچنين بيشترين رشد تلفات حوادث 
رانندگي در اين سال در اسفند گزارش شده كه برابر با 
۳۰.۴ درصد رشد نسبت به اسفند سال قبل از آن است.

كشف۴۳كيلوگرمشيشهازيكتريليدربزرگراهآزادگان
جانشين پليس مبارزه با مواد مخدر تهران با اشاره 
به توقيف يك دستگاه خودروي تريلي از كشف ۴۳ 
كيلو شيشه در بزرگراه آزادگان خبر داد. سرهنگ 
حس��ين باباپور گفت: با تحقيقات انجام ش��ده از 
سوي ماموران عمليات ويژه اين يگان مشخص شد 
يكي از مواد فروشان سابقه دار با تهيه مواد مخدر از 
مرزهاي جنوبي كشور، درصدد انتقال آن به شهر 
تهران مي باشد كه دستگيري متهم در دستور كار 
قرار گرفت. اين مقام انتظامي عنوان داشت: با انجام 
تحقيقات گسترده پليس��ي مشخص شد متهم با 
استفاده از يك دستگاه خودروي تريلي در حال تردد 
در محورهاي مواصلاتي به تهران هستند. او افزود: 
به دنبال اين موضوع بلافاصله روز گذشته تيم هاي 
عمليات ويژه اين پلي��س به محورهاي مواصلاتي 
ش��هر تهران اعزام ش��دند و پس از چندين ساعت 
گشت زني نامحسوس و هدفمند سرانجام خودروي 

مورد نظر را در بزرگراه آزادگان مشاهده و در اقدامي 
ضربتي و غافلگيرانه خ��ودروي متهم را متوقف و 
راننده آن را دستگير كردند. سرهنگ باباپور تصريح 
كرد: در بازرسي از خودروي متهمان ۴۳ كيلو شيشه 
كه در خودرو جاسازي شده بود كشف شد و متهم 
پس از انتقال به پليس مبارزه با مواد مخدر پايتخت، 
به جرم خود اعتراف كردند. جانشين پليس مبارزه 
با مواد مخدر تهران بزرگ در پايان خاطرنشان كرد: 
متهم به همراه مواد مكشوفه به دادسرا منتقل شد.

اعلامممنوعيتدريافتوجهازاوليادانشآموزاندرديرادوانميكند

اصل۳۰قانوناساسيراچهكسيازبينبرد

تحصيلات رايگان سهم تمام فرزندان ايران است

گليماندگار|
هر س��ال وقتي زمان ثبت نام مدارس 
از راه مي رس��د بيش��ترين اخب��ار به 
ممنوعيت دريافت وجه از سوي مدارس اختصاص 
دارد، درياف��ت وجه��ي ك��ه در م��دارس دولت��ي 
سال هاست به اسم كمك داوطلبانه صورت مي گيرد 
و هر چند هر س��ال وزارت آم��وزش و پرورش اين 

دريافت وجه را غيرقانوني اعلام مي كند اما...
كافي است فرزند محصل داشته باشيد، اگر در مدرسه 
غيرانتفاعي تحصيل كند كه وضعيت كاملا مشخص 
اس��ت، هيچ كس به تعرفه هايي كه وزارتخانه منتشر 
مي كند توجهي ندارد، يك مدرس��ه غيرانتفاعي مبلغ 
۱۰۰ ميليون تومان براي ثبت نام در كلاس پنجم دريافت 
مي كند، مدرسه اي ديگر براي دوره متوسطه مبلغي بين 
۱۲۰ تا ۱۵۰ ميليون توم��ان از والدين طلب مي كند، 
مدارس هيات امنايي و شاهد و... هم هر كدام تعرفه هاي 
خود را دارند، تعرفه هايي كه مدي��ران مدارس و هيات 
امنا تعيين مي كنند نه تعرفه هايي كه از سوي آموزش 
و پرورش اعلام مي ش��ود. اين بي قانوني سال هاست كه 
ادامه دارد و البته مسوولان وزارت آموزش و پرورش تنها 
به هش��دار دادن در اين رابطه بسنده مي كنند. خيلي 
وقت اس��ت كه تحصيل رايگان براي فرزندان ايران به 
رويايي دست نيافتني بدل شده است. شما اگر بخواهيد 
فرزندتان از امكانات تحصيلي كامل برخوردار باشد بايد 
پول گزاف پرداخت كنيد و اگر توانايي پرداخت اين پول 
را نداريد مدارس دولتي پذيراي فرزند شما خواهند بود 
اما آنجا هم تحصيل رايگان نيست، به هر دليلي از شما 
طل��ب پول مي كنند، اين اتفاق هر س��ال رخ مي دهد و 
معلوم نيست اين قانوني كه بيشتر جنبه تزييني دارد تا 
اجرايي چه زماني قرار است توسط مسوولان به مرحله 
اجرا برسد. اصلا چه شد كه از تحصيل رايگان براي همه 
رسيديم به انواع و اقسام مدارسي كه براي هر خدماتي 
قيمتي جداگانه در نظر گرفته اند. شايد همان آقازاده اي 
كه والدينش محيط مدارس كشور را مناسب تحصيل او 
نديدند و تصميم گرفتند براي پسر دلبندشان يك مدرسه 
غير انتفاعي تاسيس كنند كليد اين تمايز را زدند. شايد 

همان آقازاده دليلي شد براي اينكه بسياري از فرزندان اين 
سرزمين حق تحصيل رايگان را از دست بدهند چون يك 
خانواده تصميم گرفت محيطي مناسب براي تحصيل 
فرزندش فراهم كند و قوانين به خاطر او تغيير كرد. اما 
هر چه هست فرزندان اين سرزمين طبق اصل ۳۰ قانون 
اساسي بايد از تحصيل رايگان و البته برابر برخوردار باشند، 
حالا شما مقايسه كنيد توانايي دبيران و نوع تدريس آنها 
در مدارس غير انتفاعي را با مدارس دولتي. مقايسه كنيد 
وضعيت معلماني ك��ه در مدارس غير انتفاعي تدريس 
مي كنند با معلماني كه در مدارس دولتي درس مي دهند، 
تمام اين قياس ها نشان مي دهد كه ديگر هيچ برابري در 
زمينه تحصيلي وجود ندارد. حالا اينكه آموزش و پرورش 
هر سال مدام دريافت وجه از والدين را در مدارس دولتي 
خلاف قانون مي داند و براي ديگر مدارس تعرفه مشخص 
مي كند، اما كس��ي به اين دستورات و تعرفه ها توجهي 
ندارد، يعني يك جاي كار مي لنگد. به خبر زير توجه كنيد!

     ضوابط مالي ثبت نام مدارس اعلام شد
به موجب دس��تورالعمل ثبت نام دانش آموزان در سال 
تحصيلي ۱۴۰۳-۱۴۰۲، اخذ هرگونه وجه به استثناي 
وجوه مربوط ب��ه »بيمه دانش آم��وزي«، هزينه »كتب 
درس��ي« و »لباس كار« در هنرستان ها، خارج از ضوابط 
اين آيين نامه، توسط مديران مدارس ممنوع است. مقررات 
مالي ثبت نام دانش آموزان در مدارس براي سال تحصيلي 

۱۴۰۳-۱۴۰۲ به اين شرح است: 
۱- به اس��تناد ماده ۱۳۳ آيين نام��ه اجرايي مدارس، در 
مدارس دولتي اخذ هرگونه وجه به استثناي وجوه مربوط 
به بيمه دانش آموزي و هزينه كتب درسي و لباس كار در 
هنرستان ها، خارج از ضوابط اين آيين نامه، توسط مديران 
م��دارس ممنوع اس��ت. دريافت يا اعط��اي كمك هاي 
داوطلبانه مردم��ي در خارج از فصل ثبت نام مدرس��ه، 

بلامانع است.
- نرخ بيمه حوادث و مازاد درمان دانش آموزان براي سال 
تحصيلي ۱۴۰۳-۱۴۰۲، به صورت علي الحس��اب و بر 

اساس نرخ سال گذشته است.
- مطابق شيوه نامه س��فارش و توزيع كتاب هاي درسي 

سال تحصيلي ۱۴۰۳-۱۴۰۲ به شماره ۴۷۱/۱۰۱ مورخ 
۱۴۰۱/۱۲/۱۶، بهاي كتاب هاي درسي براي ثبت سفارش 
گروهي صرفاً بر اساس قيمت هاي ثبت شده در پشت جلد 
كتاب )ثبت شده در سامانه مربوط( بوده و دريافت هرگونه 

وجه اضافي ممنوع است.
- اطلاع رس��اني نرخ بيمه حوادث و كتب درسي و نصب 

جدول مبالغ موردنظر در محل ثبت نام الزامي است.
- درياف��ت وج��وه مرب��وط ب��ه س��رويس حمل ونقل 
دانش آموزان، كمك هاي مردمي و فعاليت هاي فوق برنامه 
با هماهنگي و موافقت انجمن اولياء و مربيان مدرسه و با 
رعايت س��اير قوانين و مقررات، صرفاً بعد از شروع سال 

تحصيلي امكان پذير خواهد بود.
- دريافت هرگون��ه وجه مجاز صرفاً از طريق دس��تگاه 
كارت خوان يا واريز به شماره كارت مجازي يا حساب جاري 
با پيش شماره ۴۱۵ به نام مدرسه مجاز است و درصورتي كه 
مدير مدرسه مجبور به دريافت چك از والدين شود مقابل 
عبارت »در وجه...« شماره حس��اب جاري مدرسه و نام 
مدرسه قيد گردد تا وجوه مستقيماً به حساب مجاز مدرسه 
واريز شود. دريافت وجه نقد و دريافت چك در وجه حامل 

ممنوع است.
۲- مدارس هيات امنايي از نوع مدارس دولتي محسوب 
مي شود و دريافت هرگونه وجه )به جز وجوه مربوط به بيمه 
حوادث دانش آموزي و كتاب هاي درسي( در زمان ثبت نام 

در اين مدارس مجاز نيست.
 ضمناً در خصوص دريافت هزينه هاي خدمات آموزشي 
و پرورشي فوق برنامه اين مدارس كه به تصويب شوراي 
آموزش و پرورش رسيده است با رعايت دقيق مقررات پس 

از شروع سال تحصيلي اقدام لازم به عمل آيد.
۳- ب��ه اس��تناد بخش��نامه ش��ماره ۶۱۲۹۸ م��ورخ 
 ۱۳۹۷/۰۴/۱۱برق��راري هرگونه رابط��ه مالي مدارس 
با موسس��ات در خصوص برگ��زاري آزمون و كتاب هاي 

كمك درسي ممنوع است.
۴- فرآيند اس��تفاده از خدمات حمل ونقل دانش آموزان 
متعاقباً از طرف دفتر انجمن اولياء و مربيان ارسال خواهد 

شد.
- دريافت هرگونه وجه بابت سرويس اياب و ذهاب 

دانش آم��وزان از ط��رف مديران م��دارس تا زمان 
تعيين تكليف نهاي��ي وضعيت خدمات حمل ونقل 

دانش آموزي ممنوع است.
- مديران مدارس اس��تفاده كننده از سرويس روستا 
مركزي )دولتي( موظفند هنگام ثبت نام مشخصات 
دانش آموزان استفاده كننده از اين نوع سرويس را در 
محل تعبيه شده در سامانه سيدا ثبت كنند ت�ا توسط 

اداره منطقه تأييد شود.
- با توجه به اينكه در س��ال هاي اخير بيشترين سوانح، 
تصادفات و آس��يب به دانش آموزان در ح��وزه مدارس 
روس��تايي اتفاق افتاده اس��ت، مديران اين م��دارس با 
هماهنگي انجمن اولياء و مربيان مدرسه و اداره آموزش 
و پرورش منطقه نس��بت به پيش بيني خدمات ايمن و 
س��لامت محور براي دانش آموزان اقدام كنند و هرگونه 
استفاده از خودروهاي غيرمجاز و شخصي تهديدكننده 
امنيت و سلامت دانش آموزان توس��ط والدين را به اداره 

آموزش و پرورش منطقه خود گزارش كنند.
 ۵- مديران مدارس مج��از به عقد هيچ گونه قراردادي با 

توليدكنندگان لباس فرم دانش آموزي نيستند.
فرآيند نحوه تهيه لباس فرم دانش آموزان پس از تعيين 
تكليف نهايي از طرف دفتر انجمن اولياء و مربيان ارسال 

خواهد شد.
- به جهت عدم تحميل هزينه هاي اضافي به خانواده ها، 
مديران مدارس تدبيري اتخاذ كنند كه دانش آموزان 
بتوانند از لباس س��الم و قابل استفاده سال هاي پيش 
استفاده كرده و والدين در صورت تمايل با رعايت 

رنگ و مدل مصوبه مدرسه مي توانند خود نسبت 
به دوخت و تهيه لباس فرزندشان اقدام كنند.

     ممنوعيت هايي كه رعايت نمي شوند
پروانه مهدوي، كارشناس آموزش و دبير دوره متوسطه 
دوم در اين باره به تعادل مي گويد: هر سال با اين پديده و 
اعلام ممنوعيت براي دريافت وجه از اوليا دانش آموزان 
و... مواجه هس��تيم، اما در نهايت اي��ن مديران مدارس 
هس��تند كه تصميم مي گيرند چه ميزان پ��ول از اوليا 
دريافت كنند و با چ��ه عنوان هايي اين وجه ها دريافت 
شود. مس��اله اينجاس��ت كه مدارس هم هزينه دارند، 
آموزش و پرورش براي پرداخت اين هزينه ها هميشه با 
كمبود مواجه است و بسياري از مديران ترجيح مي دهند 
به جاي س��ر و كله زدن با وزارتخانه از اوليا پول دريافت 

كرده و هزينه هاي جاري مدرسه را پرداخت كنند.

    كيفيت پايين آموزش در كشور
اين كارش��ناس آموزش در بخش ديگري از سخنانش به 
سهم آموزش و پرورش در توليد ناخالص ملي اشاره كرده 
و مي افزايد: مقايسه سهم آموزش وپرورش از توليد ناخالص 
داخلي ايران با ساير كشور ها گوياي كيفيت پايين آموزش 
كشور و ناديده گرفتن تلاش براي ارتقاي سطح آن است. 
اما سوال اساسي كه در اين رابطه مطرح مي شود اين است 
كه آيا بدون تبيين سياست هاي مشخص و درست، افزايش 
بودجه آموزش و پرورش مي تواند از مش��كلات مدارس 
دولتي كم كند؟ او مي گويد: براي مثال در بودجه س��ال 

۱۴۰۱، دولت ۲۵ هزار ميليارد تومان بودجه، بدون درنظر 
گرفتن اثرات مخرب آن براي كشور، براي افزايش حقوق 
و اجراي طرح رتبه بندي معلمان اختصاص داده اس��ت. 
اين درحالي است كه افزايش حقوق گروهي بدون درنظر 
گرفتن پيامدهاي آن، نقدينگي را در كشور افزايش خواهد 
داد و نقدينگي نيز عامل اصلي تورم است. به دنبال افزايش 
تورم نيز تمام مردم بايد هزينه افزايش حقوق يك گروه را 
بدهند. بنابراين افزايش حقوق و به دنبال آن افزايش تورم 
سبب مي شود تا دوباره گروه هايي خواستار افزايش حقوق 
شوند و كش��ور گرفتار يك مارپيچ تورمي شود. بنابراين 
چگونه مي توان هزينه آموزش راي��گان و درعين حال با 
كيفيت را براي دانش آموزان اين كش��ور تامين كرد؟ در 
چنين شرايطي شايد بتوان گفت تخصيص يارانه به آموزش 
مي تواند راهگشا باشد. مهدوي اظهار مي دارد: درحال حاضر 
دولت با تخصيص يارانه هاي بسيار به حامل هاي انرژي، 
عملا كمك بزرگي به افراد متعلق به دهك هاي متوسط و 
بالاي جامعه مي كند، يعني همان دهك هايي كه مي توانند 
فرزندان خود را به مدارس خصوصي با شهريه هاي هنگفت 
بفرس��تند. درحالي كه اگر تصميمي در كشور مبني 
بر توزيع عادلانه يارانه گرفته ش��ود، شايد آموزش و 
پرورش بهترين انتخاب براي بهره مندي از يارانه باشد. 
بنابراين چنين روشي هم به توزيع عادلانه يارانه ميان 
مردم كمك مي كند و هم مي تواند تحولي بنيادين در 
آموزش و پرورش ايجاد كند و با روش هايي مطمئن 
كه منجر به افزايش تورم و نقدينگي نخواهد شد، به 

دانش آموزان، معلمان و مدارس دولتي كمك كند.

گزارش

ادامهازصفحهاول

 با اين همه پارادوكس
چه كنيم؟

 اينكه يك روز در تقويم به نام بيماران تالاسمي 
نامگذاري شده براي رفع مشكلاتي كه آنها هر روز 
با آن دست و پنجه نرم مي كنند، مي تواند كفايت 
كند. از سوي ديگر چه كسي پاسخگوي جان هاي 
عزيزي اس��ت كه به دلي��ل بي توجهي ها از بين 
مي رود. مساله اينجاست كه از سوي ديگر بارها 
و بارها ش��ركت هاي توليد كننده دارو در داخل 
كش��ور كمبود دارو به عدم ب��ه موقع تخصيص 
ارز براي تامين مواد اوليه نسبت مي دهند و اين 
در حالي است كه اگر تحريم ها شامل دارو باشد 
نبايد مواد اوليه هم اجازه ورود به كشور را داشته 
باشند. تمام اين اما و اگرها فقط سرگرداني و مرگ 
بيماراني را به دنبال دارد كه علاوه بر رنج بيماري 
بايد با اين بي برنامگي ها و عدم هماهنگي ها نيز 
دس��ت و پنجه نرم كنند. مس��اله تنها بيماران 
تالاسمي نيس��تند، ديگر بيماران خاص هم با 
همين مشكلات دس��ت و پنجه نرم مي كنند. 
چطور مي شود ما با تحريم دارو مواجه باشيم اما 
داروهاي بيماران سرطاني با مارك هاي هلندي 
و آلماني و... وارد كشور شوند و باقيمت هاي چند 
ده ميليون توماني در اختيار بيماران گذاش��ته 
شوند. حداقل هزينه هاي درمان بيماران سرطاني 
دركشور در حال حاضر بالاي ۱۵ ميليون تومان 
در ماه اس��ت. از س��وي ديگر بيماران هموفيلي 
و ديگر بيماران خاص نيز با مش��كلاتي از قبيل 
كمبود دارو، گراني دارو و... مواجه هستند و قطعا 
نمي توان همه اين مشكلات را به گردن تحريم ها 
انداخت. واقعا تكليف مردم در مقابل اين سياست 
يك بام و دو هواي مسوولان چيست. از يك طرف 
مسوولان كش��ور از دور زدن تحريم و نداشتن 
مش��كل از اين بابت حرف مي زنن��د، از فروش 
بي دغدغه نفت مي گويند و از س��وي ديگر تورم 
افسار گسيخته باعث شده تا بسياري از بيماران 
مجبور به ترك درمان ش��وند و روزشمار مرگ 
خود را قبول كنند. چطور مي شود كه مسوولان 
مي گويند از ديروز تا امروز تحريم ها كاغذ پاره اي 
بيش نمي دانند اما حالا مشخص شده كه ۶۶۲ 
بيمار تالاسمي تنها به علت تحريم دارو جان عزيز 
خود را طي سال گذشته از دست داده اند. در اين 
بين مساله عدم تخصيص به موقع ارز براي ورود 
مواد اوليه توليد داروها چه مي شود. مشكلاتي كه 
داروس��ازان براي قيمت گذاري داروها با ارز آزاد 
دارند به كجا ختم خواهد ش��د. دولت آن زماني 
كه ارز دولتي دارو را حذف مي كرد به مشكلاتي 
كه بعد از آن اتفاق خواهد افت��اد فكر كرده بود. 
اقدامات ش��تابزده هميشه باعث شده تا مردم با 
مشكلاتي تازه دست به گريبان شوند. حالا بايد 
كسي پاسخگوي اين همه تناقض گويي باشد و 

به مردم بگويد با اين همه پارادوكس چه كنند.

رويداد

سال ها معتادان مجرم شناخته مي شدند اما بالاخره در 
سال ۱۳۷۶ اين قانون اصلاح شد و بر اساس آن ديگر 
معتادان مجرم نبودند بلكه بيمار به حساب مي آمدند و 
مراكز ترك اعتياد جايي بود كه معتادان متجاهر به آن 
اعزام مي شدند، ديگر كسي بابت مصرف مواد مخدر 
راهي زندان نمي شد و به اين ترتيب تحولي عظيم در 
قانون مبارزه با مواد مخدر رخ داد. اما از آن سال تاكنون 
همچنان بر تعداد افراد مصرف كنند، معتادان متجاهر 
و البته كارتن خواب هايي ك��ه به دليل اعتياد خانه و 
زندگي خود را از دس��ت داده اند افروده ش��ده است، 
اتفاقي كه باعث ش��ده تا هر كدام از دس��تگاه متولي 
مب��ارزه با اعتياد و مواد مخدر تقصي��ر آن را به گردن 
ديگري بيندازند. اما حالا قرار است اين قانون تغييرات 
تازه اي را تجربه كند. تغييراتي كه به گفته مسوولان 
مطل��ع از آن مي تواند گام جديدي در راس��تاي پاك 

كردن جامعه از مواد مخدر و اعتياد باشد.

     پيش نويس لايحه پيشگيري و مبارزه
با موادمخدر

معاون پيشگيري و درمان اعتياد مركز توسعه پيشگيري 
و درمان اعتياد سازمان بهزيستي كشور از نهايي شدن 
»پيش نويس لايحه پيشگيري و مبارزه با موادمخدر« در 
هيات دولت خبر داد و گفت: لايحه پيشگيري و مبارزه 
با موادمخدر لايحه كاملي است كه در صورت تصويب، 
جايگزين قانون مبارزه با مواد مخدر خواهد شد. فرهاد 
اقطار با اشاره به »پيش نويس لايحه پيشگيري و مبارزه 
با موادمخدر« اظهار كرد: اي��ن پيش نويس كه داراي 
بخش هاي مختلف پيشگيري از اعتياد، درمان و مسائل 
قضايي مرتبط با حوزه مواد مخدر است، هر سه حوزه 
آن در بيش از ۳۰ جلس��ه تخصصي مورد بررسي قرار 
گرفت و اكنون در هيات دولت نهايي شده و بايد براي 
طي مراحل قانوني به مجلس ش��وراي اسلامي ارسال 
شود. او ادامه داد: بررسي »پيش نويس لايحه پيشگيري 

و مبارزه با موادمخدر« بيشتر از يك سال زمان برده 
و درنهايت به نظر مي رس��د در بحث هاي درماني 

و قضايي نكات خوبي مطرح و مصوب مي شود.

    لايحه جديد در صورت تصويب 
جايگزين قانون مبارزه با مواد مخدر مي شود

به گفته اقطار، لايحه پيشگيري و مبارزه با موادمخدر 
لايحه كاملي است كه در صورت تصويب، جايگزين 
قانون مبارزه با مواد مخدر خواهد شد. از آنجايي كه 
يك��ي از بحث هاي اصلي اي��ن پيش نويس موضوع 
»واگذاري تولي گري مراكز م��اده ۱۶ قانون مبارزه 
با موادمخدر )معتادين متجاهر(«بوده، در اين راستا 
اقطار معتقد است: متولي مراكز ماده ۱۶ بايد به طور 
كلي تغيير كند. آنچه در شرايط فعلي مي توان مطرح 
كرد اين اس��ت كه مراكز ماده ۱۶ ش��رايط ايده آلي 
ندارند و فقط هزينه بر هس��تند، اما مشكلي برطرف 
نكرده اند. معاون پيش��گيري و درم��ان اعتياد مركز 
توسعه پيشگيري و درمان اعتياد سازمان بهزيستي 
كش��ور خاطرنش��ان كرد: مراكز ماده ۱۶ تنها براي 
مدتي محدود از معتادان متجاهر نگهداري مي كنند 
و بعد از مدتي دوباره آنها را به كف جامعه مي فرستند؛ 

از همين رو بايد اين رويكرد به طور كلي تغيير كند.

     چالش هاي بهزيستي 
در تولي گري مراكز ماده ۱۶

او استاندارد نبودن غربالگري اعتياد، ناتواني در تامين 
امنيت و هزينه هاي نگهداري معتادان و مساله درمان 
را از جمله چالش هاي سازمان بهزيستي در تولي گري 
مراكز ماده ۱۶ عنوان كرد و گفت: مراكز ماده ۱۶ نيازمند 
تامين امنيت هستند و بهزيستي نمي تواند اين كار را 
انجام دهد. طبيعتا سازمان بهزيستي نمي تواند مركزي 
ايجاد كند كه آزادي افراد را سلب و بتواند ۶ ماه تا يكسال 
افراد را زنداني كند. از همين رو بايد دستگاهي مسووليت 

اين كار را برعهده گيرد كه قدرت و توان آن را داش��ته 
باشد. موضوع ديگر بحث درمان است و در اين راستا بايد 
دستگاه هاي اصلي درمان به اين مراكز ورود كنند كه اين 

موضوع نيز در لايحه مذكور ديده شده است.

     واگذاري مراكز ماده ۱۶ به دستگاه هاي 
داراي قدرت تامين كنندگي امنيت 

اقط��ار اين را هم گفت كه در ص��ورت تصويب اين 
لايحه تغييراتي ايجاد خواهد شد كه در آينده مراكز 
ماده ۱۶ در اختيار دس��تگاه هايي كه قدرت تامين 
امنيت مراكز و حمايت درماني را داشته باشند، قرار 
مي گيرند و سازمان بهزيستي نيز مي تواند در زمينه 
حمايت هاي اجتماعي و توانمندس��ازي معتادان 

متجاهر به وظيفه خود عمل كند.

     تعرفه نگهداري معتادان متجاهر در مراكز
معاون پيش��گيري و درم��ان اعتياد مركز توس��عه 
پيش��گيري و درمان اعتياد سازمان بهزيستي كشور 
در پاسخ به سوالي درخصوص تعرفه  نگهداري روزانه 
هر معتاد در س��ال ۱۴۰۱، بيان كرد: تعرفه نگهداري 
معتادان متجاهر در مراكز ماده ۱۶، ۴۲ هزار تومان با 
احتساب غربالگري بود، اين درحالي است كه تامين 
نيرو، غذا و هزينه اجاره فضا بيشتر از اين مبلغ است. 
بنابر اظهارات اقطار، آمار نگهداري معتادان متجاهر 
در مراكز ماده ۱۶، طي سال گذشته معادل ۸ ميليون 
نفر روز بوده اس��ت. طبيعتا اين تعداد با مبلغ س��رانه 
۴۲ هزارتومان همخواني نداشته و بسيار پايين بود و 
مبالغي هم كه تامين شد كفاف هزينه معتادان متجاهر 
را نمي داد. او معتقد است: زماني كه كاري به دستگاهي 
واگذار مي ش��ود، بايد مشخص كنند چه تعداد گروه 
هدف داشته است تا براساس آن، سرانه مشخص شود. 
اين درحالي است كه بابت آن ۴۳ هزارتومان نيز تعداد 

نفرات بيشتري تحويل سازمان بهزيستي داده شد.

»پيشنويسلايحهپيشگيريومبارزهباموادمخدر«درهياتدولت


